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Ksiądz Grzegorz Wyszyński pochodzi z Oławy, 
tu chodził do szkoły podstawowej i liceum, 
zanim poszedł do seminarium i rozpoczął 
studia na Papieskim Wydziale Teologicznym 
we Wrocławiu, którego rektorem wtedy był 
oławianin ks. Waldemar Irek
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Surowa kara 
dla Moto-Jelcza
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Katolicki ksiądz z żoną 
i synem. Do tego biskup. 
Możliwe?

- Jestem szczęśliwym 
człowiekiem - mówił 
nam w swoje setne 
urodziny. - Niczego mi 
nie brakuje, niczego 
nie żałuję i nic nie 
zmieniłbym w swoim 
życiu... 

Zmarł Marian 
Kilar - najstarszy 
mężczyzna 
w powiecie

s.18

Rośnie 
zadłużenie 
szpitala

Ile tabletek otrzymał 
nasz powiat

Czy jodku potasu 
wystarczy dla 
wszystkich?

Kierowca toyoty 
przekonał się, że 
łamanie przepisów 
może słono 
kosztować...

2300 zł mandatu 
i 24 punkty karne
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POWIAT 
Edukacja 

Chociaż budynek 
nowych warsztatów 
szkolnych odebrano pod 
koniec sierpnia, będzie 
wyposażony dopiero 
za kilka miesięcy. - To 
jakiś paradoks, ponury 
żart - mówi radny Józef 
Hołyński i dodaje: - Mamy 
zmarnowany rok szkolny

- Czy w nowo wybudo-
wanych warsztatach odby-
wają się zajęcia? - pytała na 
ostatniej sesji Rady Powiatu 
Oławskiego radna Bożena 
Worek. 

- Jeszcze się nie odbywa-
ją - odpowiedział wicesta-
rosta Witold Niemirowski. 
- Nadal odbywają się w sta-
rych warsztatach. Wynika to 
z tego, że przetarg na wypo-
sażenie nowych warsztatów 

jest dopiero ogłoszony, a ta 
procedura będzie trwała kilka 
miesięcy, ponieważ obecnie 
na nowe maszyny czeka się 
trzy, a nawet cztery miesiące.

Wicestarosta sprecyzował, 
że przetarg na wyposażenie 
warsztatów rozstrzygnie się 
w tym miesiącu (otwarcie 
ofert zaplanowano na 18 paź-
dziernika - red.) i ma nadzie-
ję, że wyłoni on wykonawcę, 
bo zainteresowanie przetar-
giem jest duże. Co do samego 
obiektu - obecnie kilka sal 
wykorzystuje CKUiZ, a radni 
mogą go zobaczyć podczas 
zaplanowanego spotkania, do 
czego zachęcał.   

- To, co opowiada wice-
starosta, że warsztaty nie 
zostały wyposażone, to ja-
kiś paradoks, ponury żart 
- komentował radny Józef 
Hołyński. - Przecież jako 
Zarząd Powiatu znaliście 

państwo termin wykonania 
obiektu. Mamy zmarnowany 
rok szkolny tylko dlatego, 
że państwo spóźniliście się 
ze złożeniem wniosku o wy-
posażenie tych warsztatów 
i ogłoszeniem przetargu! 
A teraz co? Mamy przyjść 
i oglądać puste ściany? 

Wicestarosta uznał, że nie 
będzie się wdawał w dłuższą 
dyskusję, „bo to nie ma sen-
su”. Przypomniał jedynie, że 
starostwo nie miało 6 mln zł 
na wyposażenie warsztatów 
i nie zaplanowano ich w bu-
dżecie. Samorząd pozyskał 
te pieniądze dopiero przy 
drugim naborze wniosków 
do Polskiego Ładu. Nie mógł 
wnioskować o dofinansowa-
niu w pierwszym naborze, bo 
wtedy jeszcze warsztaty nie 
były oddane do użytku.

(WK)

Warsztaty są, ale bez wyposażenia

Chociaż budynek nowych warsztatów szkolnych odebrano pod koniec sierpnia, będzie wyposażony dopiero 
za kilka miesięcy
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OŁAWA 
To kosztuje! 

Kierowca toyoty przekonał 
się, że za łamanie przepi-
sów może słono zapłacić. 
Szczególnie teraz. Od 
września zwiększono kary 
dla tych, którzy lubią 
poszaleć na drogach

Co zrobił 35-latek z toyoty? 
W niedzielę bardzo się spie-
szył, ale nie tylko jechał za 
szybko (na ograniczeniu do 
40 miał 72 km/h), złamał też 
zakaz wyprzedzania - zrobił 
to na przejściu dla pieszych. 
- Takie zachowanie w połą-
czeniu z nowymi przepisami 
karane jest znacznie większą 
ilością punktów - mówi asp. 
sztab. Wioletta Polerowicz. 
- Kierowcy powinni mieć 
świadomość, że pośpiech i ba-
gatelizowanie prawa niesie ze 
sobą nie tylko duże ryzyko 
wypadku, ale również surowe 
konsekwencje. 

Policjanci z oławskiej dro-
gówki nałożyli na kierowcę 
toyoty mandat - 2300 złotych 
i 24 punkty karne. - Teraz 
mieszkaniec powiatu oław-
skiego musi mieć się na bacz-
ności, bo zgodnie z nowymi 
przepisami, jeśli w ciągu naj-
bliższych dwóch lat dostanie 
choćby jeden punkt karny 
- straci prawo jazdy - dodaje 
policjantka. - Punkty anulują 
się dopiero po dwóch latach, 
a nie jak to było do tej pory 
- po roku. Zniesiono również 
szkolenia, po odbyciu któ-
rych liczba punktów otrzyma-
nych przez kierowcę ulegała 
zmniejszeniu

Przypominamy, że nowe 
przepisy w ruchu drogowym 

obowiązują od 17 września. 
Zmiany dotyczą m.in. zła-
mania przepisów z tej samej 
grupy w ciągu 2 lat od ostat-
niego wykroczenia. Mandat 
drogowy jest w tym przypadku 
dwukrotnie wyższy. 

Dotyczy to na przykład 
przekroczenia prędkości o:

● 31-40 km/h - pierwszy 
raz: 800 złotych / recydywa: 
1600 złotych

● 41-50 km/h - pierwszy 
raz: 1000 złotych / recydywa: 
2000 złotych

● 51-60 km/h - pierwszy 
raz: 1500 złotych / recydywa: 
3000 złotych

● 61-70 km/h - pierwszy 
raz: 2000 złotych / recydywa: 
4000 złotych

● 71 km/h i więcej - pierw-
szy raz: 2500 złotych / recydy-
wa: 5000 złotych

Oprócz przekroczenia pręd-
kości nowy taryfi kator zakła-
da, że podwójne karane jest:

● nieustąpienie pierwszeń-
stwa pieszemu - pierwszy raz: 

1500 złotych / recydywa: 3000 
złotych;

● złamanie zakazu wyprze-
dzania - pierwszy raz: 1000 
złotych / recydywa: 2000 
złotych;

● wyprzedzanie na przejściu 
lub przed nim - pierwszy raz: 
1500 złotych / recydywa: 3000 
złotych;

● niezachowanie ostrożno-
ści i spowodowanie zagroże-
nia bezpieczeństwa w ruchu 
drogowym z następstwem 
w postaci poszkodowanego 
pieszego, rowerzysty itp. - 
pierwszy raz: 1500 złotych / 
recydywa: 3000 złotych;

● omijanie pojazdu, który 
zatrzymał się w celu ustąpie-
nia pierwszeństwa pieszemu 
- pierwszy raz: 1500 złotych / 
recydywa: 3000 złotych;

● wjeżdżanie na torowisko 
przy zaporach, które są opusz-
czane, opuszczone lub nie 
skończyło się ich podnoszenie 
- pierwszy raz: 2000 złotych / 
recydywa: 4000 złotych;

● wjazd na przejazd kole-
jowy przy czerwonym świetle 
sygnalizatora lub jeżeli po 

drugiej stronie nie ma miejsca 
do kontynuowania jazdy - 
pierwszy raz: 2000 złotych / 
recydywa: 4000 złotych;

● prowadzenie pojazdu 
mechanicznego w stanie po 
spożyciu alkoholu lub innego, 
podobnie działającego środka 
- pierwszy raz: 2500 złotych / 
recydywa: 5000 złotych.

***
Trzeba pamiętać, że w przy-

padku szczególnie poważnych 
sytuacji policjant może skie-
rować sprawę do rozpatrzenia 
przez sąd, a wtedy grzywna 
może wynieść nawet 30 000 
złotych!

(AH)

2300 złotych 
MANDATU 
i 24 punkty 
karne

Kierowca tego auta na własnej skórze przekonał się, że nie warto łamać przepisów
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Ty klikasz, oni sprawdzają, 
Chodzi o Krajową Mapę 
Zagrożeń Bezpieczeństwa 
i statystykę z września

Wystarczy kilka kliknięć i z 
komputera lub smartfonu moż-
na zgłosić problem społecznie 
uciążliwy - niewłaściwe par-
kowania, akty wandalizmu, 
niszczenia zieleni, przekra-
czania prędkości oraz wiele 
innych.

Policjanci z Komendy Po-
wiatowej Policji w Oławie, 
podsumowali funkcjonowanie 
internetowej mapy na tere-
nie powiatu. Przez miniony 

miesiąc mieszkańcy korzy-
stali z niej 89 razy, z czego 
66 zgłoszeń dotyczyło ruchu 
drogowego a 23 prewencji.

Najczęstsze zgłoszenia 
związane z bezpieczeństwem 
w ruchu drogowym, to między 
innymi:

● przekraczanie dozwolonej 
prędkości (49 zgłoszeń),

● nieprawidłowe parkowa-
nie (10 zgłoszeń),

● niewłaściwa infrastruktura 
drogowa (3 zgłoszenia),

● nielegalne rajdy samocho-
dowe (2 zgłoszenia),

● zła organizacja ruchu dro-
gowego (2 zgłoszenia).

Zgłoszenia dotyczące obsza-
ru prewencji dotyczyły między 
innymi:

● spożywanie alkoholu 
w miejscach niedozwolonych 
(7 zgłoszeń),

● grupowania się młodzieży 
zagrożonej demoralizacją (6 
zgłoszeń),

● używanie środków odu-
rzających (3 zgłoszenia),

● dzikie wysypiska śmieci 
(2 zgłoszenia),

● akty wandalizmu (1 zgło-
szenie),

● kłusownictwo (1 zgło-
szenie),

● miejsca niebezpiecznej 
działalności rozrywkowej 
(1 zgłoszenie),

● wałęsające się bezpańskie 
psy (1 zgłoszenie),

● znęcanie się nad zwierzę-
tami (1 zgłoszenie).

Każde zgłoszenie nanie-
sione na Krajowej Mapie Za-
grożeń Bezpieczeństwa było 
kilkakrotnie weryfikowane 
przez policjantów.

Co ZGŁASZALI policji przez internet?

Mapa jest dostępna pod linkiem www.mapy.geoportal.gov.pl/ R
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Jelcz-laskowice 
Wybierz 

Do 4 listopada trwa 
głosowanie na zadania 
w ramach budżetu 
obywatelskiego 2023. 
Tym razem do wydania 
jest aż milion złotych

Głosować mogą wszyscy 
mieszkańcy miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice, którzy ukoń-
czyli osiemnasty rok życia. 
Wyboru dokonuje się przez 
stronę jelcz-laskowice.bu-
dzet-obywatelski.org. Aby 
prawidłowo oddać głos, należy 
podać: imię i nazwisko, numer 
PESEL, potwierdzić zawarte 
oświadczenia oraz podać nu-
mer telefonu komórkowego. 
Na wskazany numer telefonu 
głosujący otrzyma SMS-em 
kod weryfikacyjny, który na-
leży wpisać w kolejne pole. 
Jeden numer telefonu może 
wykorzystać maksymalnie 
pięć osób.

Jakie pomysły można wes-
przeć tym razem? Niżej opi-
sujemy wszystkie propozycje.

1. Lampy solarno-wiatrowe 
w miejscowościach Dębina, 
Łęg i Grędzina - zadanie pole-
ga na zakupie, wykonaniu do-
kumentacji technicznej i mon-
tażu 13 latarni hybrydowych, 
solarno-wiatrowych we wska-

zanych punktach miejscowości 
Dębina, Łęg i Grędzina. Kosz: 
198 900 zł.

2. Bezasekuracyjny park 
linowy „Spacer pod chmurką” 
- główne działania to: wykona-
nie potrzebnej dokumentacji 
w tym raport z ekspertyzy den-
drologicznej, wykonanie pro-
jektu stacji 
parku lino-
wego, przy-
go towan ie 
miejsca pod 
park linowy, 
zakup i mon-
taż poszcze-
g ó l n y c h 
u r z ą d z e ń 
parku lino-
wego i zakup 
i montaż ta-
blicy regu-
laminowej. 
Koszt: 300 
000 zł.

3. Budo-
wa wiaty in-
tegracyjno- 
b i e s i adne j 
wraz z gril-
lem, z moż-
l i w o ś c i ą 
zamontowa-
nia paneli fotowoltaicznych 
w późniejszym terminie, przy 
terenie świetlicy wiejskiej 
w Nowym Dworze - zadanie 
dotyczy zagospodarowania 
terenu w pobliżu świetlicy 
wiejskiej w Nowym Dworze. 
Polega ono na budowie wiaty 
integracyjno-biesiadnej o wy-
miarach 10x8m wraz z grillem. 

Budowa obejmuje również 
doprowadzenie chodnika ze 
świetlicy do wiaty oraz zamon-
towanie ławek i stołów. Koszt: 
181 960 zł.

4. Boisko do piłki siatko-
wej w Miłocicach Małych 
- zadanie polega na utwo-
rzeniu nawierzchni gumowej 

na boisku piłki siatkowej, 
co zdaniem mieszkańców 
byłoby kolejnym, ważnym 
etapem rozwoju wsi. Koszt: 
110 000 zł.

5. Strefa relaksu - Park 
w Kopalinie - zadanie polega 
na rewitalizacji oraz wzbo-
gaceniu infrastruktury przy 
świetlicy wiejskiej oraz po-

prawie estetyki i uporządko-
waniu przestrzeni publicznej 
w centrum Kopaliny. Koszt: 
125 000 zł.

6. „By się godnie żyło 
i uczyło” - remont istniejącej 
łazienki w miłocickim Cen-
trum Łączymy Pokolenia 
wraz z instalacją zewnętrzną 

oświetlenia i postawienia 
nowego ogrodzenia terenu 
- zadanie polega komplek-
sowej modernizacji łazienki 
(m.in. nowe kafle, instalacja 
hydrauliczna i elektryczna). 
Chodzi również o poprawę 
bezpieczeństwa w postaci 
montażu oświetlenia i wy-
miany ogrodzenia. Koszt: 
199 000 zł. 

7. Oświetlenie parkingu 
i ciągu pieszego przy kościele 
pw. św. Maksymiliana Marii 
Kolbego w Jelczu-Laskowi-
cach - chodzi o montaż ośmiu 
stylowych słupów oświe-
tlenia ulicznego, montaż 
na podwójnym wysięgniku 
szesnastu stylowych opraw 

o strumieniu świetlnym 
LED i budowę linii kablowej 
oświetlenia ulicznego. Koszt: 
231 954,89 zł.

8. Siłownia zewnętrzna 
w Dziuplinie - zadanie polega 
na budowie siłowni plenero-
wej, składającej się z ośmiu 
urządzeń. W ramach projektu 
przewidziane są prace pro-
jektowe, ogrodzenie terenu 

i montaż urządzeń treningo-
wych. Koszt: 98 800 zł. 

9. „Ogrodoterapia na Sta-
rówce” - integracja między-
pokoleniowa w plenerze - 
zadanie ma zostać zrealizo-
wane na Osiedlu Laskowice 
i pełnić urozmaiconą formę 
wypoczynku. Ogród ma też 
pełnić funkcję rehabilitacyjną, 
poprzez zainstalowanie urzą-
dzeń relaksacyjnych (m.in. 
huśtawki dla dorosłych), mon-
taż małej architektury i moż-
liwość samodzielnej uprawy 
wybranych roślin. W projek-
cie są m.in. dwie huśtawki 
dwuosobowe, dwa hamaki 
z lin Herkules, stół szachowy, 
murowany grill, wiata wraz ze 
stołami i ławkami. 

             *** 
Budżet Obywatelski, zwany 

również partycypacyjnym, jest 
demokratycznym procesem, 
w ramach którego mieszkań-
cy współdecydują o wydat-
kach publicznych w gminie 
w perspektywie kolejnego 
roku budżetowego. W skrócie 
oznacza to, że ludzie zgłaszają 
propozycje zadań do budżetu, 
które następnie są analizo-
wane pod kątem możliwości 
realizacji. Te, które pomyślnie 
przeszły weryfikację, poddaje 
się pod powszechne i bezpo-
średnie głosowanie. W efekcie, 
najwyżej ocenione lub najczę-
ściej wskazywane propozycje 
zadań stają się inwestycjami 
zapisanymi w budżecie na rok 
kolejny.

(kt)

Dziewieć propozycji do BO. Które są najlepsze?

Bez względu na branżę, przemysł od 
zawsze mierzył się z bolączką prototypu. 
Aby  wprowadzić coś do produkcji maso-
wej, trzeba było najpierw stworzyć mo-
del, przetestować, wyeliminować błędy. 
Był to proces długotrwały i kosztowny. 
Wynalazek Chucka Hulla, który w 1986 r. 
opatentował drukarkę 3D – pozwolił 
przyspieszyć proces wdrażania nowych 
produktów i znacząco zmniejszyć koszty 
ich opracowywania. Druk przestrzenny 
to przyszłość m.in. medycyny, przemysłu 
lotniczego czy architektury. Wydruko-
wać można niemal wszystko: od zęba, 
przez makietę domu, a nawet całego 
osiedla, aż po części do stacji kosmicz-
nych.

Kuźnia prototypów
Z pomocą małym i średnim przed-

siębiorstwom spieszy Dolnośląski Park 
Innowacji i Nauki, który stworzył Dol-
nośląski Inkubator Druku 3D. Projekt 
ten zapewnia firmom nie tylko ważną dla 

komfortu pracy przestrzeń biurową, ale 
także nowoczesny sprzęt w postaci spe-
cjalistycznych urządzeń do druku prze-
strzennego. 

Taką szansę ma już blisko trzydzieści 
firm, wyłonionych w drodze konkursu. 
Wśród nich są między innymi: Green 
Zebras (firma z branży przetwórstwa 
roślin), Optident (firma z branży me-
dycznej), Globmill, Procobot (roboty-
ka), MST Automation (inżynieria prze-
mysłowa).

Więcej miejsc pracy
Dzięki temu wielu utalentowanych 

wynalazców z  Dolnego Śląska ma szan-
sę przetestować prototypy urządzeń czy 
elementy większych projektów. Pozwoli 
to na ich opatentowanie i w przyszłości 
uruchomienie masowej produkcji. Wy-
miernym efektem będzie utworzenie 
nowych miejsc pracy i  wyrównanie po-
tencjału wszystkich dolnośląskich po-
wiatów.

– Dzięki sięganiu po  nowe technolo-
gie i współpracy z ośrodkami takimi jak 
centrum druku 3D możemy stwierdzić, 
że  już dziś dostarczamy stomatologom 
technologię jutra – mówi Dariusz Stój, 
prezes spółki Optident. Firma ma zna-
czącą pozycję w  dziedzinie cyfrowej 
diagnostyki stomatologicznej, zajmuje 
się też prowadzeniem szkoleń.

Inkubator służy również szeroko po-
jętej edukacji. Aby propagować nowe 
technologie organizowane będą spot-
kania dla przedszkoli i  szkół. Najmłodsi 
poznają możliwości druku 3D i być może 
zainteresują się zawodem z przyszłością 
– drukarza 3D.

Wynalazki z drukarki 3D
Przed firmami z naszego regionu otwiera się kolejna szansa na szybszy rozwój. 
We Wrocławiu powstał Dolnośląski Inkubator Druku 3D, czyli przestrzeń  
biurowo-laboratoryjna wyposażona w innowacyjne w skali kraju urządzenia.

Artykuł współfinansowany z Europejskiego Funduszu Społecznego

Drukarka 3D wytworzy niemal wszystko: 
od zęba aż po części do stacji kosmicznych

Koszt całego przedsięwzięcia to 
ponad 35 mln zł, z czego prawie  
16 mln zł stanowi dofinansowanie  
z Unii Europejskiej.
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OŁAWA 
Złote Gody 

Jubileusz 50-lecia 
małżeństwa świętują 
Bronisława i Stanisław 
ze Starego Górnika. Medale 
za Długoletnie Pożycie 
Małżeńskie odebrali 5 
października w oławskim USC

Poznali się w 1966 roku. 
Pan Stanisław Pióro był wtedy 
w wojsku w Jelczu-Laskowi-
cach i przychodził do Ratowic 
grać w piłkę nożną. Stał na 
bramce. Spotkali się pewnej 
niedzieli podczas spaceru 
i tak od słowa do słowa, od 
spotkania do spotkania, po 

roku znajomości się pobrali. 
- To była miłość od pierw-

szego wejrzenia - mówi 
z uśmiechem pan Stanisław. 
- Wiem, wielu tak mówi, a po 
kilku latach się rozwodzą. My, 
jak się zobaczyliśmy, tak już 
ponad 50 lat jesteśmy razem 
i bardzo nam z tym dobrze. 

Ślub wzięli 1 kwietnia 1967 
w Wałbrzychu. Pani Bronisła-
wa miała wtedy 20 lat. Pan 
Stanisław był cztery lata star-

szy. Po zakończonej służbie 
wojskowej na krótko wrócił 
do Wałbrzycha i kontynu-
ował tam pracę w kopalni. 
Po tragicznym wypadku za-
kończonym śmiercią górnika 
pod naciskiem żony i rodziny 
uznał, że musi zmienić pra-
cę. Zamieszkali w Ratowi-
cach i oboje zatrudnili się 
w Jelczańskich Zakładach 
Samochodowych, a później 
w spółdzielni mieszkaniowej 
w Oławie. Tu też przez kilka 

lat mieszkali w bloku, nim ku-
pili domek w Starym Górniku, 
gdzie osiedli na stałe.

Doczekali się trójki dzieci - 
dwóch synów i córki. Mają też 
troje wnuków i jednego pra-
wnuka. Pytani o to, jaka jest 
recepta na długi i szczęśliwy 
związek, pani Bronisława od-
powiada: - Jedno powinno być 
troszkę ślepe, drugie troszkę 
głuche i... wychodzi idealnie. 
Kto, kiedy, jaki - zależy od 
sytuacji.

Jedyne, o czym marzą mał-
żonkowie na kolejne lata, to 
zdrowie nie tylko dla nich, 
ale całej rodziny i tego im 
życzymy.

Życzyli też Renata Wolf, 
kierownik Urzędu Stanu Cy-
wilnego w Oławie i wójt Artur 
Piotrowski, który w imieniu 
Prezydenta RP wręczył jubi-
latom „Medale za Długoletnie 
Pożycie Małżeńskie”. 

- „Przyrzekam, że zrobię 
wszystko, aby nasze mał-
żeństwo było szczęśliwe, 
zgodne i trwałe”, te słowa 
przysięgi wypowiedzieliście 
sobie ponad 50 lat temu - 
przypomniał. - Dzisiejsza 
uroczystość jest dowodem na 
to, że słowa dotrzymaliście. 

To, że obchodzicie ten wspa-
niały jubileusz, potwierdza, 
że był to czas piękny, rado-
sny i przepełniony miłością. 
Jesteście świadectwem dla 
młodych pokoleń, że można 
razem pięknie przeżyć piękne 
chwile. Gratuluję! 

Przekazując jubilatom, 
w towarzystwie sekretarz 
gminy Marii Bożeny Pola-
kowskiej, kosz prezentów 
w imieniu władz samorządu 
oraz mieszkańców gminy, 
życzył małżonkom zdrowia, 
pomyślności, optymizmu 
i spokoju ducha oraz szczę-
śliwej podróży do kolejnych 
jubileuszy.

WIOLETTA KAMIŃSKA 
wkaminska@gazeta.olawa.pl

Jedno musi być trochę ślepe, 
drugie trochę głuche - i będzie dobrze!

Jubilaci

Bronisława i Bolesław oraz ich goście

gana częściej, np. raz na rok, gdy u kobiety 
wystąpiła infekcja brodawczaka ludzkiego 
HPV lub HIV, przy częstej zmianie partnerów 
seksualnych i gdy inne kobiety w rodzinie 
chorowały na raka szyjki macicy.

Regularne wykonywanie badań cytologicz-
nych jest skuteczną metodą profilaktyki raka 
szyjki macicy. Umożliwia wykrycie choroby 
na bardzo wczesnym etapie, gdy stany 
przedrakowe są wyleczalne w 100%.

i szczepią się przeciwko HPV. Pierwsze bada-
nia cytologiczne należy wykonać między 20. 
a 25. rokiem życia albo najpóźniej trzy lata 
po rozpoczęciu współżycia seksualnego.

Przygotowanie do badania jest proste i nie 
wymaga wielkiego zachodu od kobiety. Na-
leży jedynie przestrzegać ogólnych zaleceń, 
dotyczących terminu badania cytologicznego 
i ostatniej aktywności seksualnej. Nie wolno 
zgłaszać się na cytologię w czasie krwawie-
nia miesiączkowego. Najlepiej wykonać to 
badanie w środku cyklu: co najmniej cztery 
dni po ostatnim dniu miesiączki, a najpóź-
niej na cztery dni przed nadejściem kolejnej 
miesiączki. Co najmniej przez cztery dni przed 
pobraniem wymazu cytologicznego należy 
zachować wstrzemięźliwość seksualna, nie 
wolno też stosować leków dopochwowych 
i wykonywać irygacji pochwy. Od ostatniego 
badania ginekologicznego bądź USG przezpo-
chwowego powinien minąć choć jeden dzień, 
a od pobrania posiewów i wymazów z kanału 
szyjki macicy – przynajmniej cztery dni.

Cytologia trwa około 5 minut, jest bez-
bolesna i bezpieczna. Pobranie rozmazu 
cytologicznego polega na wprowadzeniu 
wziernika do pochwy, pobraniu komórek 
znajdujących się na tarczy i w kanale szyjki 
macicy (za pomocą szczoteczki), nałożeniu 
pobranego materiału na specjalne szkiełko 
cytologiczne i utrwaleniu preparatu. Rozmaz 
trafia następnie do oceny mikroskopowej 
przez specjalistów. Rozmaz cytologiczny 
może być pobrany przez ginekologa (podczas 
konsultacji) albo przez położną. W trakcie 
cytologii zawsze jest stosowany sprzęt jed-
norazowy: wziernik ginekologiczny i szczo-
teczka cytologiczna.

Badanie jest refundowane i należy je po-
wtarzać co trzy lata. Cytologia jest wyma-

Kampania społeczna „Planuję długie życie” realizowana 
w ramach Narodowej Strategii Onkologicznej 

na lata 2020-2030, finansowana ze środków Ministra Zdrowia.

Infolinia jest czynna 24 godziny na dobę, 7 dni w tygodniu.

Chcesz wiedzieć więcej, 
szukasz informacji na temat 
bezpłatnych badań, wejdź na 

www.planujedlugiezycie.pl 
lub zadzwoń na bezpłatną 

infolinię 800 190 590.

Tak było z Edytą z Mławy (36 l.), która teraz 
chciałaby cofnąć czas.

Choć codziennie 5 Polek umiera z powodu 
raka szyjki macicy, nie wszystkie kobiety 
regularnie wykonują badania cytologiczne 

Badania przesiewowe to najskuteczniej-
szy sposób wykrycia raka szyjki macicy 
na wczesnym etapie, kiedy choroba jest 
możliwa do wyleczenia. Dla wszystkich 
kobiet w wieku 25-59 lat zalecana jest 
cytologia, wykonywana bezpłatnie 
co trzy lata. To fundament skutecznej 
profilaktyki raka szyjki macicy. - Po studiach zamieszkaliśmy z chłopa-

kiem w dużym mieście. Absorbowała 
nas praca, a reszta zeszła na dalszy plan. 
Nagle pojawiły się u mnie poranne bóle 
miednicy. Myślałam, że to z przepraco-
wania. Później dostrzegłam krwawienia 
po stosunkach i wtedy się zaniepoko-
iłam. W trakcie wizyty ginekolog zalecił 
pobranie próbki i dalsze badania.

Badanie wykazało raka szyjki macicy. 
Na początku nie chciałam uwierzyć 
i sprawdzałam z innymi specjalistami, 
czy nie było pomyłki. Niestety, rezultat 
był identyczny.

Przeszłam chemioterapię, codzienne 
naświetlenia, a później dodatkowe che-
mioterapie. Trwało to dwa lata, o których 
chciałoby się zapomnieć, ale należy 
o tym mówić, aby namówić inne kobiety 
do cytologii i do szczepień przeciw HPV.

Teraz czuję się dobrze i nawet wróciłam 
do pracy, choć na ¾ etatu i częściowo 
zdalnie. Wzięliśmy też ślub z narzeczo-
nym. Ginekolog mówi, że może za parę 
lat uda się zajść w ciążę. 

Na pytanie, po co regularnie wykonywać 
cytologię, najlepiej odpowiadają kobiety, 
u których udało się wcześnie wykryć nowo-
twór szyjki macicy. One wiedzą, że żyją tylko 
dzięki badaniu profilaktycznemu. Niestety, 
wiele kobiet uważa, że kiedy nic złego się 
nie dzieje, to nie ma potrzeby sprawdzać. 
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Wstępniak, czyli...

Idą śladem naszego kraju 
i ja postanowiłem zdywersy-
fi kować dostawy energii dla 
siebie. A dokładniej energii 
życiowej, bez której nie 
mam szans przetrwać nie 
tylko jesienią i zimą, ale 
w ogóle. 

*
Na początek zaapliko-

wałem sobie nowiutki se-
rial o powodzi z 1997 roku 
„Wielka Woda”. Obowiąz-
kowy dla mieszkańców na-
szych terenów, przez które 
przelewała się ta woda nie-
mal dokładnie 25 lat temu. 
Dobry serial, choć rozkręca 
się powoli, a to zaledwie 6 
odcinków. Agnieszka Żulew-
ska w roli głównej - świet-
na. Bardzo przekonujące 
sceny zalanego Wrocławia. 
Ktoś, komu wtedy zatopiło 
dom, albo kto miał okazję 
siedzieć wówczas w łódce 
i oglądać ten żywioł od środ-

ka, momentami będzie miał 
ściśnięte gardło, „poczuje” 
tamten zapach wody, niosącej 
przerażenie, a nawet śmierć. 
Polecam, choć wiem, że jako 
aktywny uczestnik tamtych 
zdarzeń zapewne nie jestem 
obiektywny. 

Tu ciekawostka - uważny 
widz ma szansę zobaczyć 
także kadry ze Starego Oto-
ku, być może nawet robione 
z tej samej amfi bii, z której 
ja wykonywałem swoją serię 
powodziowych fotek. Kto 
pierwszy napisze do mnie 
z informacją, które to kadry 
- dostanie nagrodę (jkamin-
ski@gazeta.olawa.pl). 

*
Parę dni temu na zaprosze-

nie Stowarzyszenia Eutymia 
miałem przyjemność popro-
wadzić w oławskim Centrum 
Sztuki spotkanie autorskie 
Joanny Stogi, wrocławskiej 
fotografki, która niedawno 

wydała swoją pierwszą po-
wieść „Słoń z Étretat”. To 
przejmująca, wielowątkowa 
i niejednoznaczna historia 
o tym, jak główna bohaterka 
próbuje na nowo poukładać 
sobie roztrzaskane życie, 
które rozsypało jej się, gdy 
nagle musiała wszystko rzu-
cić i zająć się opieką nad 
niepełnosprawną osobą. Taka 
bohaterka to chyba w ogóle 
nowość w naszej literaturze, 
na dodatek bardzo sugestyw-
nie pokazana. 

Gdy żona pytała mnie, 
o czym to książka, odpowie-
działem jej, że o wyciąganiu 
gwoździ. Bo jest i taka wy-
miana zdań w książce:

- Nie musisz się składać na 
ołtarzu. Wiesz o tym?

- Wiem, tyle że już dawno 
się do niego przybiłam i za 
cholerę nie mogę sobie przy-
pomnieć, jak wyjąć gwoździe. 

Dyrektorka ciężko klapnęła 
na ławkę. 

Po cholerę ja wracałam 
z tej emerytury? - zapytała 
dramatycznie. I retorycznie, 
jak nam potem powiedział 
Japycz. Dyrektorka jeszcze 
niedawno była wiceministrem 
edukacji w rządzie Polskiej 
Partii Uczciwości i przygo-
towywała nową podstawę 
programową. Nawróciła się 
w międzyczasie na pomysły 
Kusego i ku zaskoczeniu całej 
wsi przygotowała rewolucyj-
ny i jak mówił Witebski - re-
welacyjny program. Dzieciaki 
miały pracować w grupach, 
żeby się uczyć współpracy. 
Zamiast wkuwać na pamięć, 
miały się uczyć rozumieć i sa-
memu dochodzić do prawdy. 
Wiedzieć jak znaleźć źródła, 
jak sprawdzić, czy to co sły-
szą, jest prawdziwe, czy też 
to tylko farmazony opowia-
dane dla sensacji. Oprócz tego 
dwa języki, kognitywistyka 
w formie zabawy, podstawy 
fi lozofi i, żeby rozumieć świat 
i dużo sportu. 

W zdrowym ciele, zdrowe 
cielę - tłumaczyła zwolenni-
kom przedpotopowych sucha-
rów i to się nawet podobało. 
Ale przyszedł nowy minister 
i wszystko wyrzucił do kosza. 
Sprzeczne z polską tradycją 
i narodową tożsamością. Dy-
rektorka poleciała na skargę 
do Czerepacha, bo jak wcho-
dziła do rządu, to jej Czere-
pach obiecał pełną swobodę 
programową we wszystkich 
przedmiotach oprócz historii, 
bo - jak powiedział - zwy-

czajowo historią zajmuje się 
zawsze premier. 

Sama pani rozumie - po-
wiedział - nie może być tak, 
żeby ludzkość dowiadywała 
się z podręcznika, że Polska 
Partia Uczciwości wygrała 
wybory fuksem. 

No ale przecież wygrała 
fuksem - zdziwiłem się na-
iwnie - ma większość tylko 
dlatego, że trzy duże partie 
podzieliły się przed wyborami 
na dwanaście małych i żad-
na nie przekroczyła progu. 
Wprawdzie razem zdobyły 
prawie sześćdziesiąt procent 
głosów, ale prawie robi róż-
nicę, bo 12 razy 4 coma 9, 
to ciągle większość, ale nie 
w polityce. 

Panie Pietrek - odpowie-
działa surowo Dyrektorka - ja 
pana uczyłam całe osiem lat 
i absolutnie mi wystarczy. 
Teraz, jak pan jest dorosły, 
niech pana uczy kto inny, bo 
ja prosta nauczycielka dla 
dzieci jestem. 

Trochę mnie to wkurzyło, 
bo w ogóle nie pamiętam, 
żeby mnie ona w dzieciństwie 
uczyła, ale albo sklerozę już 
mam, albo ona mówiła me-
taforycznie, w imieniu całej 
kadry nauczycielskiej. I wte-
dy zgodzić się muszę, że łatwo 
ze mną nie mieli.

Tak czy inaczej przyszedł 
nowy minister, bo Czere-

pach koalicję zawarł, żeby 
móc odrzucać weto Kozioła, 
z którym akurat się pokłócił 
i cały program poszedł do ko-
sza, bo jak powiedział nowy 
minister Polska potrzebuje 
więcej tradycji, a nie jakiejś 
nowoczesnej rewolucji. Żad-
ne tłumaczenia Dyrektorki, 
że zmiany nie są nowoczesne, 
bo gdzie indziej obowiązują 
już ze czterdzieści lat, nie 
pomogły i Dyrektorka uniosła 
się honorem i z rządu odeszła. 
Na emeryturę. A potem dała 
się namówić Klaudii, żeby 
do szkoły wróciła, bo vacat 
był, a w czasie takich rządów 
jak Czerepacha, to lepiej żeby 
nie było. No to zawiesiła 
emeryturę, do pracy wróciła 
i teraz dostała nową podstawę 
programową nowego ministra 
i przyszła na ławeczkę się 
wyżalić.

Ja jestem kurturalny czło-
wiek, to nie będę powtarzał, 
co mówiła. Nawet się nie 
spodziewałem, że Dyrektorka 
takie słowa może znać. Resz-
ta chłopaków chyba też nie, 
bo Solejuk miał rozdziawioną 
gębę, a Hadziuk notował na 
przyszłość. Japycza to nie 
dziwiło, bo jego mało co 
dziwi, ale z podziwu wyjść 
nie mógł.

No dużo tego było. 
Aż do granic polszczyzny - 

jak powiedział potem Japycz 
a chwilami i za granicą. 

Trudno się z tego było 
otrząsnąć, nawet Mamrot 
smakował inaczej, mimo że 
Dyrektorka dawno już sobie 
poszła. Solejuk mówi, że 
go rozbolała głowa i z tego 
wszystkiego nic nie pamięta, 
a chciałby wyjaśnić żonie 
czemu Dyrektorka strajk 
w szkole szykuje. Japycz 
spojrzał na niego uważnie 

JELCZ-LASKOWICE 
Utrudnienia 

Od kilku dni czytelnicy 
zgłaszają nam problemy 
z dodzwonieniem się 
do Miejsko-Gminnego 
Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Jelczu-
Laskowicach. Powodem 
jest awaria i nie 
wiadomo, jak długo to 
potrwa

O wyjaśnienie sprawy 
poprosiliśmy kierownik 
Iwonę Ekhard. Oto jej 
odpowiedź: - Informuję, 
że uległa awarii centrala 
telefoniczna i w związku 
z tym brak jest możliwości 
kontaktu pod numerem 
stacjonarnym. Aktualnie 
czekamy na zamówioną 
centralkę telefoniczną. Na 
stronie internetowej Ośrod-
ka w zakładce „kontakt” są 
podane numery telefonów 
komórkowych do pracow-
ników socjalnych oraz do 
sekcji świadczeń. Niestety 
nie jestem w stanie podać 
terminu dostawy centralki 
telefonicznej i usunięcia 
awarii.

Numer kontaktowy do 
sekcji świadczeń: 

504-878-607

(KT)

MGOPS 
w J-L? 
Raczej 
się nie 
dodzwonisz
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...oprócz energii słonecznej

Zatem to książka także 
o wyjmowaniu gwoździ. 

Bardzo ciekawa dyskusja 
rozkręciła się na tym spotka-
niu, na które przyszło paru 
opiekunów osób niepełno-
sprawnych - podopiecznych 
oławskiej „Tęczy”. Opowia-
dali, jak to świat zewnętrzny, 
czyli po prostu inni ludzie nie 
pozwalają tak łatwo wyjmo-
wać tych wszystkich „gwoź-
dzi”, bo opiekunom takich 
osób „nie wypada” odpoczy-
wać, ładnie wyglądać, wyjeż-
dżać na wakacje czy nawet 
porządnie się umalować, aby 
nie ściągnąć na siebie głupich 
uwag, że „skoro stać na wy-
jazd, to co się skarży”, albo 
„ma na zrobienie paznokci, 
a chce od państwa pomocy” 
itp. Trudna rozmowa, bolesna. 
O nas. Pouczająca, bo pań-
stwo odpuściło sobie ten frag-
ment naszej rzeczywistości, 
zrzucając wszystko na plecy 
mieszkańców, którzy nagle - 
nie z własnej winy - znaleźli 
się na marginesach życia. 

Tym bardziej książkę po-
lecam, bo sporo tam prawd 
o ludziach, którzy nas ota-
czają. 

*
Niedzielny wieczór upły-

nął nam, bo byłem z żoną, 
na premierze spektaklu wro-
cławskiego Capitolu „Pri-

scilla, Królowa Pustyni. Mu-
sical”. Kto oglądał australij-
ski fi lmowy oryginał z 1994 
roku, ten wie, o co chodzi. 
Historia dwóch drag queens 
i kobiety trans zmagających 
się ze światem, który raczej 
nie przepada za kimś ta-
kim. Hm, opowieść w sam 
raz dla polskiego widza za 
obecnych rządów, wyklu-
czających niemal każdego 
innego. Radzę się pospieszyć 
z kupowaniem biletów, bo 
wkrótce jakiś Czarnkopo-
dobny minister może wpaść 
na genialny pomysł wykre-
ślenia spektaklu z repertu-
aru, wszak zwielokrotniona 
aktorska kopulacja, do tego 
w różnych konfi guracjach, to 
chyba nie jest to, co władza 
chciałaby pokazywać ze 
sceny niewinnym adresatom 
cnót niewieścich. Na do-
datek ta Sodoma i Gomora 
odbywają się na scenie pod 
obrazem pewnej Czarnej, 
nie Czarnkowej, Madonny. 
Zgroza. 

Muzycznie rewelacja, 
podobnie wizualnie. Ow-
szem, zamiast musicalowych 
zapożyczeń wolałbym we 
Wrocławiu jakiś oryginalny 
miejscowy tekst z autorski-
mi polskimi piosenkami na 
ten sam temat, w naszych 
realiach, ale to nic - dobrze, 

że takie spektakle teraz po-
wstają. To właśnie to miejsce 
i ten czas.

Tylko radzę się pospieszyć.
*

Za parę tygodni kolejne 
jesienne ładowanie, bo w ko-
lejce czeka koncert Andrzeja 
Poniedzielskiego. Wprawdzie 
płyta „BA” nowa nie za bar-
dzo, ale akurat u tego twórcy 
niewiele to zmienia. Każda 
i zawsze - zwłaszcza wyko-
nywana na żywo i zapowia-
dana przez twórcę - pachnie 
świeżością elokwencji i nie-
nachalną urodą wykonawczą.

Fragment?

Takie łóżko a taka dobra rzecz
To był świetny pomysł z tym łóżkiem
Jak ktoś chce sobie życie poprawić
To wystarczy poprawić poduszkę
Chyba już można iść spać
Chyba już można iść spać
Dziś pewnie nic się nie zdarzy
Chyba już można się położyć 
Marzeń na jutro trzeba namarzyć...

Czego i Państwu życzę.

JERZY KAMIŃSKI

N a s z e  Wi l k o w y j e . 
R o z m o w y  o ˜ z m i e rz c h u .

Edukacja
i mówi tak: Najważniejsze 
Solejuk jest jedno i jak to żo-
nie powiesz, to ona zrozumie, 
bo matka dzieciom i fi lozof 
zarazem. Najważniejsze jest 
nauczyć dzieci jak kochać, 
a oni chcą je uczyć kogo 
kochać i jak nienawidzić 
wszystkich innych.

PIETREK
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Powiatowe Centrum 
Pomocy Rodzinie ruszyło 
z kolejnym pomysłem 
promocji rodzicielstwa 
zastępczego, bo - jak 
mówi Michał Sikorski, 
pedagog rodzinnej pieczy 
zastępczej - potrzeby cały 
czas są bardzo duże

Oczekiwane efekty ma przy-
nieść projekt realizowany 
przez Powiatowe Centrum Po-
mocy Rodzinie w Oławie we 
współpracy z fundacją Ernst 
and Young, która zarówno 
merytorycznie jak i fi nansowo 
popiera inicjatywy wspierają-
ce i rozwijające rodzicielstwo 
zastępcze. Projekt zakłada 
kilka elementów. Ośrodek we 
współpracy z ekipą lokalnych 

fi lmowców - 13Rec - tworzy 
spot reklamowy, który już nie-
długo można będzie oglądać 
w kinach przed seansami fi l-
mowymi. W niedługim czasie 
w Oławie i Jelczu-Laskowi-
cach mają się pojawić billbo-
ardy promujące rodzicielstwo 
zastępcze. 7 października 
natomiast na budynku przy 
ul. Kutrowskiego 31A, obok 
siedziby PCPR rozpoczęło się 
malowanie tematycznego mu-
ralu po okiem znanego oław-
skiego graffi  ciarza Kamila To-
biasza, którego działa można 
podziwiać w kilku miejscach 
Oławy. Mural przedstawiający 
rodzinę jako element spójnej 
całości Tobiasz zaprojektował 
zgodnie z wytycznymi i ha-
słem projektu, że „dziecko bez 
opieki i rodziny jest jak ukła-
danka z brakującym puzzlem 
- zostań częścią tej układanki”.   

- Niestety, cały czas jest 
ogromna potrzeba pozyskiwa-
nia rodzin zastępczych - mówi 

Sikorski. - Ciągle trafi ają do 
nas dzieci, które potrzebują 
opiekunów, a tych cały czas 
brakuje. Zachęcamy więc, 
jak się da i inspirujemy na 
różne sposoby. Jeżeli komuś 
krąży po głowie myśl, że może 
chciałby, ale ma wątpliwości, 
czy da radę, zapraszamy do 
naszego ośrodka. Wszystko 
dokładnie wyjaśnimy, wytłu-
maczymy i pomożemy. 

Obecnie w powiecie oław-
skim jest około 100 rodzin 
zastępczych. Tymczasem po-
trzebujących dzieci prawie 
180. 

- To bardzo dużo - dodaje 
Sikorski. - Często nie zdajemy 
sobie z tego sprawy, ale wszę-
dzie wokół nas są takie dzieci 
i niestety to się nie zmienia. 
Przykre to jest, ale czasy są 
trudne, dlatego bardzo ważne 
jest, by o tym mówić i zachę-
cać ludzi do pomocy.   

Mural przedstawia rodzinę 
trzymającą się za ręce two-
rzącą kształt serca. W jego 
środku domek z puzzli. Każdy 
kawałek ma swoją nazwę: 
relacja, ostoja, dom, zrozumie-
nie, indywidualizm, nadzieja 
i anioły. Pierwsze litery tworzą 
słowo „rodzina”, której - jak 
mówią autorzy projektu - po-
trzebuje każdy, a zwłaszcza 
dzieci.

Dlatego to właśnie je oraz 
ich opiekunów zaproszono do 
udziału w malowaniu muralu.

(WK)

Dziecko bez rodziny 
jest jak UKŁADANKA 
z brakującym puzzlem

Do pomocy przy malowaniu muralu zaproszono dzieci

Kamil Tobiasz wyjaśniał jak i gdzie użyc danego koloru farby

Pierwsze kreski mali artyści stawiali na brudnopisie

Efekt końcowy. Mural promujący rodzicielstwo zastępcze autorstwa Kamila Tobiasza zdobi ścinę budynku 
przy ul. Kutrowskiego 31 (przy wjeździe do siedziby PCPR)

w pracę z pasją zaangażowali się nawet najmłodsi
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 29 IX  - Władysława Jedziniak    - ur. 1927 r.
 30 IX  - Edward Bohdanov    - ur. 1984 r.
 5 X  - Zygmunt Panewski    - ur. 1928 r.
 5 X  - Wiesława Kalinowska    - ur. 1947 r.
 5 X  - Teresa Marciniak    - ur. 1949 r.
 6 X  - Wanda Nowakowska    - ur. 1947 r.
 7 X  - Władysława Korzeniowska  - ur. 1936 r.
 8 X  - Marian Kilar    - ur. 1919 r.
 9 X  - Maria Jarosławska    - ur. 1927 r.
 9 X  - Henryka Raer    - ur. 1950 r.
 9 X  - Krystyna Białek    - ur. 1954 r.

JELCZ-LASKOWICE

 4 X  - Danuta Zarówna    - ur. 1954 r. 
 5 X  - Helena Brusiło    - ur. 1931 r. 
 5 X  - Józef Kwietniowski    - ur. 1933 r.

- Jestem szczęśliwym 
człowiekiem - mówił nam 
w swoje setne urodziny. 
- Niczego mi nie brakuje, 
niczego nie żałuję i nic 
nie zmieniłbym 
w swoim życiu... 
A miał je bardzo barwne

Pochodził z Obertyna, gdzie 
mieszkał z rodzicami i pię-
ciorgiem rodzeństwa, trzema 
siostrami i dwoma braćmi, 
w tym bratem bliźniakiem 
- Frankiem. Byli najstarsi z ro-
dzeństwa. Rodzice prowadzili 
gospodarstwo. Ponadto mama 
pracowała w sklepiku, a ojciec 
zajmował się budowlanką, po-
dobnie jak pan Marian, gdy już 
dorósł. Obertyn to cudowne 
wspomnienie lat dzieciństwa 
- zapierający dech w piersiach 
powiew świeżego czystego 
powietrza i łąki pełne pierw-
szych wiosennych kwiatów, 
które zalewały okolicę zaraz 
po roztopach.

- Mieliśmy 18 hektarów 
ziemi - wspominał pan Marian. 
- To dużo jak na tamte czasy 
i dobrze nam się powodzi-
ło. Tam nikt nigdy nie sypał 
sztucznych nawozów, tylko 
obornik. Tam była piękna ży-
zna gleba. Na dole koło rzeki 
Czerniawy mieliśmy pola 
orne, wyżej na pagórkach łąki, 
na których zbieraliśmy siano. 
Wszytko takie piękne i... tam 
zostało. A później wszystko 
zniszczyli.

Dzieciństwo i Obertyn 
to także początek przygody 
z mundurem. Mariana od 
dziecka ciągnęło do wojska 
i zawsze mu się podobały 
organizacje mundurowe. Już 

jako mały chłopiec zapisał się 
do „Strzelców”.

W 1943 roku ze względu 
na zbliżający się front Marian 
wraz z rodziną został ewaku-
owany w okolice Dubrowców 
w Rosji. Tam wcielono go do 
struktur Ludowego Wojska 
Polskiego, bo - jak mówi 
- taki wtedy był układ z Rosją. 
Skończył szkołę ofi cerską, a w 
czasie wojny był członkiem 
1. Brygady Piechoty Zmotory-
zowanej I Korpusu Pancerne-
go, dowódcą radiostacji małej 
mocy. Jego zadanie polegało 
na budowaniu linii i zapew-
nieniu łączności telefonicznej 
między oddziałem a punktem 
obserwacyjnym.

- To było niebezpieczne 
i ciężkie zadanie - wspominał 
- Wszystkie te kable trzeba 
było nosić na plecach, nieza-
leżnie od terenu. Najgorzej, 
gdy spadł pocisk i przerwał 
linię. Trzeba było po kablu 
szukać miejsca zniszczenia i je 
naprawić mimo świszczących 
nad głową kul. 

Szlak bojowy zakończył 
w maju 1945 roku w Mielniku, 
w ówczesnej Czechosłowa-
cji, jako podofi cer w stopniu 
plutonowym. Jego rocznik 
podlegał wówczas demobili-
zacji. Marian nie chciał jednak 
rozstawać się z mundurem 
i przekonany, że jego rodzinę 
wymordowano, postanowił 

wstąpić do marynarki wojen-
nej. Los chciał jednak inaczej. 
Tuż przed tym otrzymał infor-
mację z Czerwonego Krzyża, 
że jego bliscy żyją i są w miej-
scowości Krzyż.

- Mimo wielkiego zamiło-
wania do wojska rodzina była 
dla mnie ważniejsza, więc 
pojechałem do nich.

Decyzję o osiedleniu się 
w Oławie podjęli solidarnie 
całą rodziną. W budynku obec-
nej szkoły muzycznej rodzice 
Mariana założyli swój pierw-
szy sklep z tkaninami. Jednak 
to głównie on i Franek go pro-
wadzili. W Oławie poznał też 
swoją pierwszą żonę - Wandę.

- Lubiłem chodzić na zaba-
wy, tańczyć i dobrze się bawić 
- wspominał z uśmiechem. 
- Nie chcę się chwalić, ale 
podobałem się dziewczy-
nom. Miałem ich dużo i było 
w czym wybierać. Wandę 
pokazał mi mój ojciec. Jej 
rodzina miała krowy. Ona 
często je pasła. Mój ojciec ją 
wtedy zauważył i kilka razy 
porozmawiali. Któregoś dnia 
przyszedł do mnie i mówi: 
„Marian, jak chcesz mieć do-
brą żonę, to idź do tej Wandzi, 
co krowy pasie”. I poszedłem. 
To była naprawdę fajna dziew-
czyna. Zgrabna, uśmiechnięta, 
z pięknymi ciemnymi włosa-
mi. Pobraliśmy się jakiś rok 
później. 

Po ślubie Marian razem 
z żoną wzorem swoich rodzi-
ców otworzyli sklep z tkanina-
mi, na ul. Kościuszki w Oławie. 
Szybko jednak musiał zamknąć 
interes, bo komuniści byli prze-
ciwko działalności prywatnej 
i nie dawali im żyć. Nachodzili 
i nękali bezpodstawnymi kara-
mi - do tego stopnia, że musieli 
się poddać ówczesnemu reżi-
mowi. Po wielu perypetiach 
Marian Kilar znalazł w końcu 
obiecane zatrudnienie w PSS 
Społem. Najpierw na składzie 
różności. Później jako szef 
jadłodajni w zakładach „Jelcz”, 
a następnie prowadzący re-
staurację przy stacji kolejowej 
w Oławie.

Pytany o najważniejsze 
wydarzenie w życiu z senty-
mentem wracał do wojska. Po 
przyjeździe do Oławy zapisał 
się do Związku Bojowni-
ków o Wolność i Demokrację: 
- Czasem trochę żałuję, że po 
wojnie nie związałem swojej 
przyszłości z wojskiem, ale jak 
człowiek już się ożeni i ustat-
kuje, to musi dbać o rodzinę 
i przy niej być.

Po śmierci pierwszej żony, 
gdy miał 85 lat, ożenił się po raz 
drugi, z młodszą o 20 lat Ireną: 
- Nie zrobiłbym tego, bo mi to 
nie było potrzebne, ale Irenkę 
znam od maleńkości z Oberty-
na. Pamiętam, jak nosiłem ją na 
rękach. Z inną kobietą bym się 

nie ożenił, ale los nas połączył, 
bo jesteśmy sobie potrzebni. 
Jej pierwszy mąż umarł prawie 
w tym samym czasie, co moja 
żona. Spotkaliśmy się parę razy 
na cmentarzu, ona biedaczka 
już wtedy chorowała, dlatego 
uznałem, że we dwoje będzie 
nam lepiej. Pomożemy sobie 
nawzajem.

Mówił, że jest szczęśliwym 
człowiekiem: - Niczego mi 
nie brakuje, niczego nie żałuję 
i nic nie zmieniłbym w swoim 
życiu. No, może gdyby wróciła 
młodość, wstąpiłbym do za-
wodowego wojska, ale nie ma 
co się nad tym zastanawiać, bo 
to przeminęło z wiatrem i nie 
wróci. Nie mogę narzekać. 
Najgorsze jest rozczulanie się 
nad sobą i narzekanie...

(WK)

Zmarł Marian Kilar - najstarszy 
mężczyzna w powiecie

Marian Kilar

W
io

le
tta

 K
am

iń
sk

a

Dlaczego tak dobrze wiemy
że już pora
że ten czas był nam dany
tylko na chwilę
która mija
która odchodzi
w przeszłość
jak my - bo tylko tam
jeszcze jesteśmy.

LESŁAW FALECKI 
- wiersz pod tytułem „CZAS”

*
Zarówno poeci, jak i my 

także wiemy, że przychodzi-
my, odchodzimy i wszystko 
przemija, lecz z wielkim smut-
kiem przyjmujemy wiadomość 
o śmierci kogoś bliskiego. Do-
wiedziałam się o odejściu Wie-
si, mojej szkolnej Przyjaciółki. 
Trudno o słowa w takiej chwi-

li. Odeszła Wiesia, która od 
zawsze lubiła ludzi i wszystko, 
co ją otaczało. Zawsze życzli-
wa i uśmiechnięta, obdarza-
jąca człowieka serdecznością 
i zainteresowaniem. Odeszła 
nagle na zawsze. Żegnaj Wie-
siu. Pozostaniesz w naszej 
pamięci jako dobry człowiek.

 TWOJE SZKOLNE 
PRZYJACIÓŁKI TERESKA, 

MARYNA I JA - WERA

Pożegnanie Wiesławy 
Kalinowskiej

Naszej koleżance Wandzie Brusiło
wyrazy żalu i głębokiego współczucia 

z powodu śmierci 

Teściowej

składają 
Burmistrz Oławy

Tomasz Frischmann
i pracownicy Urzędu Miejskiego w Oławie

Panu Wojciechowi Klucznikowi 
szczere wyrazy współczucia, wsparcia i otuchy w trudnych 

chwilach po śmierci

Ojca

składają Zarząd oraz Rada Nadzorcza 
Spółdzielni Mieszkaniowej Lokatorsko-Własnościowej 

„Odra” w Oławie.
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„LUDZIE ŻYJĄ TAK DŁUGO,
JAK DŁUGO INNI PIELĘGNUJĄ PAMIĘĆ O NICH

MYŚLĄC I KOCHAJĄC”

Ze smutkiem
przyjęliśmy wiadomość o śmierci
najstarszego mieszkańca Oławy,
weterana walk o niepodległość

Śp. Mariana Kilara
Rodzinie oraz bliskim

wyrazy głębokiego współczucia
i słowa otuchy w trudnych chwilach

składa
w imieniu mieszkańców Oławy

burmistrz
Tomasz Frischmann
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Jelcz-laskowice 
Samorząd 

Radni przyjęli uchwałę 
w sprawie podwyżki 
stawek podatku od 
nieruchomości oraz 
zwolnień z niego. Nie 
wszyscy byli jednak 
„za”, poparcie wisiało 
na włosku, a decyzję 
poprzedziła długa 
dyskusja

Rozpoczął ją Piotr Stajsz-
czyk ze „Wspólnoty Samo-
rządowej”: - Obok budżeto-
wej to chyba najtrudniejsza 
z uchwał, którą proceduje-
my w trakcie całego roku. 
Długo rozmawialiśmy o niej 
na komisji, ale sam cały czas 
się zastanawiam, jaką pod-
jąć decyzję. Z jednej strony 
rozmawiamy o kosztach, 
które dotykają gminę i na-
szych obowiązkach, jakim 
jest zapewnienie środków na 
podstawowe zadania gminy, 
takie jak m.in. funkcjono-
wanie szkół czy pomocy 
społecznej. Z drugiej strony 
podniesienie podatku aż 
o 12 procent to bardzo dużo. 
Proszę pamiętać, że w tej 
kadencji podnosiliśmy już 
podatki w maksymalnym 
stopniu. W 2020 roku więk-
szość radnych była przeciw 
albo się wstrzymała, w 2021 
mieliśmy podobną sytuację. 
Wtedy już wiedzieliśmy, 
jak pandemia wpłynęła na 
wzrosty cen mediów, które 
odbijały się głównie na 
przedsiębiorcach - zarówno 
dużych, jak i średnich, któ-
rzy mieli podpisane umowy 
stałe. W tym roku ten pro-
blem nabrzmiał, jesteśmy 
świadkami tego, jak bardzo 
w górę idą koszty energii. 
Na związane z tym wydatki 
firm i mieszkańców nie 
mamy żadnego wpływu, 
ale na tę uchwałę wpływ 
już mamy. W 2022 roku 
mamy w Polsce około 2400 
gmin, 88% podniosło staw-
ki podatku, ale tylko 4,9% 
w maksymalnym stopniu, 
czyli tak jak my. Czytając 
sprawozdanie z wykonania 
budżetu za pierwsze pół-
rocze dowiadujemy się, że 
dochody z tytułu podatku 
od nieruchomości zostały 
wykonane w 62%, co ozna-
cza, że podatki do gminy 
wpływały. Widzimy też, 
że sytuacja finansowa jest 
dobra. Nie jestem zwolenni-
kiem podnoszenia podatków 
i raczej nie poprę tej uchwa-
ły w tak znacznym stopniu. 
(...) Niewiele gmin decyduje 
się na aż taką podwyżkę. 
Mam świadomość, że gmina 
poniosłaby znaczne stra-
ty, gdybyśmy w ogóle tej 
podwyżki nie uchwalili, ale 
myślę, że mogłaby być ona 
niższa. 

Na tę wypowiedź zare-
agował burmistrz Bogdan 
Szczęśniak: - W pewnych 
kwestiach się z panem rad-
nym zgadzam, rozumiem, 
że reprezentuje takie sta-
nowisko, zwłaszcza że jest 
prezesem Stowarzyszenia 
Pracodawców w Jelczu-
-Laskowicach. Mówimy 
o podwyżce 11,8%, czyli 
dokładnie takiej, jaką zapro-
ponował minister finansów. 
Również nie pamiętam, by 
rekomendacja ministra była 
aż tak duża, ale domyślam 
się, z czego to wynika. Na 
koniec sierpnia inflacja była 
na poziomie 16%, a niektó-
rzy specjaliści twierdzą, 
że najgorsze dopiero przed 
nami. Nie wiemy, co się 
wydarzy w 2023. Przyrost 
podatku i tak nie dogania 
inflacji. Obawiam się, że 
może ona dojść nawet do 
20%, stąd te 11,8% bę-
dzie zaledwie nieco ponad 
połową z tego. Wskaźnik 
na pierwszy rzut oka robi 
wrażenie, ale w prakty-
ce jeśli przedsiębiorca ma 
halę 100 wielkości metrów 
kwadratowych, to podatek 
wzrośnie mu rocznie o 300 
zł. Oczywiście niektórych 
na to stać, ale są też firmy, 
które borykają się z pro-
blemami finansowymi. Na 
każdej sesji, na której roz-
mawiamy o podwyżkach, 
przypominam, że każdy 
podatnik może wystąpić 
do burmistrza z wnioskiem 
o całkowite lub częściowe 
umorzenie podatku, prolon-
gatę płatności lub rozłożenie 
na raty. Są do tego określone 
procedury, więc gdy sytu-
acja jest trudna, to najlepsze, 
co da się zrobić. W przypad-
ku osób prawnych potrzebne 
będzie przedstawienie spra-

wozdań finansowych, które 
potwierdzą problemy danej 
instytucji. Przy osobach fi-
zycznych pracownik urzędu 
jedzie w teren i sprawdza 
sytuacje na bazie różnych 
dokumentów. Jestem za 
tym, by pomagać firmom, 
ale wydaje mi się też, że jeśli 
wyższy podatek od nieru-
chomości miałby zaważyć 
o losach przedsiębiorstwa, 
to coś tu jest z tą firmą nie 
tak. Podkreślę również, że 
państwo jako radni macie 
wiele dobrych pomysłów, 
ale żeby je zrealizować, 
potrzebujemy pieniędzy. 
Czasami tak już jest, że aby 
coś zrobić, trzeba zabrać 
bogatym. Standard życia 
wzrasta, mieszkańcy mają 
oczekiwania, a my chce-
my je spełniać. Dlatego 
proszę o przegłosowanie 
uchwały w zaproponowa-
nym brzmieniu. 

Do dyskusji  włączył 
się radny Jacek Załubski 
z „Lokalnych Patriotów”. 
Zachęcał, by pójść drogą 
m.in. Wrocławia i dopi-
sać do uchwały zwolnienie 
z podatku dla osób, które 
stawiają na ekologiczne źró-
dła ogrzewania, inwestując 
w fotowoltaikę czy pompy 
ciepła. Gmina promowałaby 
w ten sposób rozwiązania 
ekologiczne, a w skali roku 
osiągnęłaby wpływy z po-
datku od nieruchomości 
tylko o 15% mniejsze niż 
planowała. 

O głos poprosił także wi-
ceprzewodniczący Krzysz-
tof Woźniak, reprezentujący 
Koalicję 2018-2023. 

- Mamy przed sobą bar-
dzo trudny projekt uchwały 
- zaczął. - Złotówka traci 
na wartości, rynek pracy 

się kurczy, przedsiębiorcy 
mają obostrzenia, a podatki 
wzrastają. Ci, którzy mają 
znajomych w branży spo-
żywczej, wiedzą, jak często 
zmieniają się ceny w skle-
pach i niestety nie lecą one 
w dół. Przychodzi nam się 
mierzyć z uchwałą, w któ-
rej podatki są podnoszone 
w sposób maksymalny. Za-
wsze, nawet w 2021 roku, 
gdy mocno naciskała nas 
pandemia, głosowałem za 
stawkami, proponowanymi 
przez burmistrza. Byłem 
przekonany, że COVID-19 
to okres przejściowy i sytu-
acja niebawem się unormu-
je. Wygląda jednak na to, że 
będziemy w tym tkwić, więc 
ustalając teraz maksymalne 
stawki damy mieszkańcom 
sygnał, że nie interesują nas 
ich problemy. Panie burmi-
strzu, nie idźmy tą drogą... 
Tempo rozwoju gminy jest 
bardzo duże, co widać po 
procesie urbanizacyjnym. 
Żałuję, że nie spotkaliśmy 
się z klubem wcześniej, 
żeby umówić ten temat, bo 
uważam, że powinniśmy 
dać mieszkańcom dobry sy-
gnał, nie przyjmując podwy-
żek maksymalnych. Można 
to uśrednić i w ten sposób 
powiedzieć, że zauważamy 
ich problemy. Proszę to 
przemyśleć. Zawsze popie-
rałem takie uchwały, ale te-
raz wstrzymam się od głosu. 

- Temat podnoszenia po-
datków zawsze jest niepo-
pularny - odrzekł wicebur-
mistrz Romuald Piórko. 
- Odnosząc się do wypo-
wiedzi panów Stajszczyka 
i Woźniaka chcę stwierdzić, 
że nie można traktować 
wszystkich jako biednych, 
którzy nie są w stanie za-
płacić wyższego podatku. 

Oczywiście tacy też się 
znajdą, ale tutaj mamy me-
chanizmy pomocy, o któ-
rych mówił burmistrz. 
Można z nich korzystać... 
Wydatki bieżące wynoszą 
już ponad 126 mln. Możemy 
nie podnosić żadnych podat-
ków, ale co wtedy zrobimy? 
Zafundujemy mieszkańcom 
i przedsiębiorcom oszczęd-
ności w postaci całkowi-
tego wyłączenia energii? 
Powtórzę raz jeszcze, że 
nie wszyscy są w sytuacji 
tak trudnej, że ta podwyżka 
mocno ich dotknie. A ci, 
którzy potrzebują pomocy, 
mogą wnioskować o umo-
rzenie, a gmina takie wnio-
ski rozpatrzy. Samorząd 
żyje z podatków. Wiem, że 
w tej chwili jest ciężko, ale 
musimy sobie z tą sytuacją 
poradzić. 

Na koniec radny Robert 
Jadczak z Koalicji 2018-
2023 zasugerował, że po raz 
kolejny zabrakło informacji, 
która jeszcze przed sesją tra-
fiłaby do opinii publicznej. 
Sołtys Miłoszyc stwierdził, 
że wszystko „idzie w górę”, 
więc trudno z tym polemi-
zować, ale mieszkańców 
warto informować, z czym 
będą musieli się mierzyć, 
jeszcze zanim decyzje zo-
staną podjęte. Jego zdaniem 
najwyższa możliwa stawka 
budzi wątpliwości. 

 �
Za przyjęciem uchwały 

zagłosowali: Beata Bejda, 
Janina Hernas, Robert Jad-
czak, Wincenty Marchew-
ski, Jacek Mikołajczyk, 
Marek Starczewski i Michał 
Wolski. Sprzeciwili się: 
Karolina Kolado, Julian 
Kozłowski i Michał Pa-
kosz. Głos wstrzymujący 
oddali: Aleksandra Czernik, 
Joanna Kamińska, Wero-
nika Kuszyk, Stanisław 
Łukasik, Ireneusz Stachnio, 
Piotr Stajszczyk, Krzysztof 
Woźniak i Jacek Załubski. 
W sesji RM nie uczestni-
czyli: Tadeusz Babski, Łu-
kasz Dudkowski i Tomasz 
Rygielski. 

Nowe stawki będą obo-
wiązywały w 2023 roku. 
Są wyższe o niespełna 12% 
(to maksymalna możliwa 
podwyżka). Ile wynoszą? 

Podatek od gruntów: 
* związanych z prowa-

dzeniem działalności go-
spodarczej bez względu na 
sposób zakwalifikowania 
w ewidencji gruntów i bu-
dynków - 1,16 zł/mkw, 

* pod wodami powierzch-
niowymi stojącymi lub wo-
dami powierzchniowymi 
jezior i zbiorników sztucz-
nych - 5,79 zł/ha, 

* pozostałych, w tym 
zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działal-
ności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku 
publicznego - 0,61 zł/mkw, 

* niezabudowanych, obję-
tych obszarem rewitalizacji, 
o którym mowa w ustawie 
z 9 października 2015 roku 
o rewitalizacji i położonych 
na terenach dla których 
MPZP przewiduje prze-
znaczenie pod zabudowę 
mieszkaniową, usługową 
albo zabudowę o przezna-
czeniu mieszanym, obej-
mującym wyłącznie te ro-
dzaje zabudowy, jeżeli od 
dnia wejścia w życie tego 
planu w odniesieniu do 
tych gruntów upłynął okres 
czterech lat, a w tym czasie 
nie zakończono budowy 
zgodnie z przepisami prawa 
budowlanego - 3,81 zł/mkw. 

Podatek od budynków lub 
ich części: 

* mieszkalnych - 1 zł/
mkw powierzchni użytko-
wej, 

* związanych z prowa-
dzeniem działalności gospo-
darczej oraz od budynków 
mieszkalnych lub ich części 
zajętych na prowadzenie 
działalności gospodarczej - 
28,78 zł/mkw, 

* zajętych na prowadzenie 
działalności gospodarczej 
w zakresie obrotu kwalifi-
kowanym materiałem siew-
nym - 13,47 zł/mkw, 

* związanych z udzie-
leniem świadczeń zdro-
wotnych w rozumieniu 
przepisów o działalności 
leczniczej, zajętych przez 
podmioty udzielające tych 
świadczeń - 5,87 zł/mkw,

* pozostałych, w tym 
zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działal-
ności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku 
publicznego - 9,71 zł/mkw. 

Podatek od budowli lub 
ich części związanych z pro-
wadzeniem działalności 
gospodarczej wyniesie 2% 
ich wartości, określonej na 
podstawie ustawy o podat-
kach i opłatach lokalnych. 

Z podatku od nierucho-
mości zwolnione są (z wy-
jątkiem nieruchomości lub 
ich części wykorzystywa-
nych do prowadzenia dzia-
łalności gospodarczej): 

* grunty oraz budynku lub 
ich części wykorzystywane 
w zakresie prowadzenia 
ochrony przeciwpożarowej, 

* budynki lub ich części 
wykorzystywane w zakresie 
prowadzenia aktywizacji 
zawodowej bezrobotnych,

* budynki lub ich części 
wykorzystywane w zakre-
sie świadczenia pomocy 
społecznej, 

* grunty zajęte na strefy 
ochrony bezpośredniej ujęć 
wodnych,

* grunty zajęte pod cmen-
tarze oraz posadowione na 
nich budynku i budowle.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Jednym z radnych, którzy nie zgodzili się z zaproponowaną stawką podwyżek, był Piotr Stajszczyk ze 
Wspólnoty Samorządowej

Mimo wątpliwości poszli na maksa
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W ramach ogólnopolskiej akcji 
społecznej #sadziMy, pra-
cownicy Nadleśnictwa Oława, 
w dniach 29 i 30 września, 
rozdali w powiecie oławskim 
łącznie niemal trzy tysiące 
sadzonek drzew! Warto 
pamiętać, że każde posa-
dzone drzewo to dobry krok 
w kierunku ochrony klimatu

Leśnicy w naszym po-
wiecie rozdawali sadzonki 
w punktach znajdujących 
się przed Starostwem Po-
wiatowym w Oławie oraz 
w siedzibie Nadleśnic-
twa Oława w Bystrzycy. 
Mieszkańcy bardzo chęt-
nie odbierali darmowe 
drzewka, aby następnie 
posadzić je na własnym 
gruncie, czym z pewno-
ścią w przyszłości przy-
służą się ochronie klimatu. 
Pracownicy Nadleśnictwa 
Oława rozdawali sadzon-
ki rodzimych gatunków 
drzew leśnych i krzewów, 
takich jak: dąb, buk, lipa, 
grab i głóg.

Akcja #sadziMY odbyła 
się w Polsce po raz czwar-
ty. Jest to prezydencka 
inicjatywa organizowana 
przez Lasy Państwowe. 

Została zainicjowa-
na przez Prezydenta RP 
Andrzeja Dudę jako od-
powiedź na zniszczenia 
drzewostanu powstałe 
wskutek nawałnic na te-
renie Polski w 2017 roku. 
Był to największy kata-
klizm w 95-letniej historii 
Lasów Państwowych.

Silny wiatr i burze wy-
stąpiły w nocy z 11 na 12 
sierpnia 2017 r. Nawałni-
ce połamały i uszkodziły 
miliony drzew na około 
70 tysiącach ha lasów 
w zachodniej Polsce.

W tym roku aż milion 
sadzonek było przeznaczo-
nych do rozdania w 429 
nadleśnictwach w całej Pol-
sce wszystkim tym, którzy 
chcieli je pobrać i zasadzić. 
Pamiętajmy, im więcej posa-
dzimy drzew i urośnie lasów, 
tym większy będzie nasz 
wkład w ochronę środowi-
ska oraz ochronę klimatu! 

W ramach tegorocznej 
akcji, prezydent RP An-
drzej Duda swoją sadzon-
kę zasadził na terenie ma-
łopolskiego Nadleśnictwa 
Stary Sącz.

Lasy i drzewa zapew-
niają nam tlen, oczysz-
czają powietrze, wpływają 
korzystnie na klimat i na 
samopoczucie nas wszyst-
kich. Są domem dla wielu 
gatunków roślin, grzybów 
i zwierząt. Dostarcza-
ją drewno, najbardziej 
ekologiczny surowiec, 
tworzący domy również 
dla nas. Polscy leśnicy 
każdego roku sadzą 500 
milionów drzew. Pomimo 
tego, że czasami wysiłek 
wielu pokoleń niszczą 
klęski żywiołowe, sadze-
nie trwa i lasów w Polsce 
systematycznie przybywa. 
Zajmują one już blisko 
jedną trzecią powierzchni 
naszego kraju. Drzewa są 
jednak potrzebne wszę-
dzie tam, gdzie żyjemy, 
nie tylko w lesie.

(WOKL)

Rozdali prawie 
TRZY TYSIĄCE SADZONEK 
drzew w powiecie

W ramach ogólnopolskiej akcji społecznej #sadziMy, pracownicy Nadleśnictwa Oława, w dniach 29 i 30 
września, rozdali w powiecie oławskim łącznie niemal trzy tysiące sadzonek drzew!

Piknik pełen słodkich smaków 
odbył się w sobotę 1 paździer-
nika na placu parkingowym 
przed Starostwem Powiatowym 
w Oławie. Pszczelarskie święto 
zgromadziło miłośników pysz-
nego i zdrowego miodu

Jak na tradycyjną polską 
złotą jesień przystało, pogo-
da była całkiem przyjemna, 
więc mieszkańcy pszczelarski 
piknik odwiedzali podczas ro-
dzinnych spacerów. Przy oka-
zji mogli wzbogacić na zimę 
domowe spiżarnie o naturalne 
i wzmacniające odporność 
leki prosto z pasieki, czyli 
nabyć prawdziwe i smaczne 
miody. A było w czym wy-
bierać! Miody do wyboru, do 
smaku, a nawet i do koloru 
- akacjowe, gryczane, rzepa-
kowe, lipowe, wielokwiatowe, 
nawłociowe, wrzosowe i sło-
necznikowe... Dostępne były 
również produkty na bazie 

propolisu i pyłków kwiato-
wych oraz naturalne wyroby 
z wosku pszczelego, takie jak 
świece, czy figurki. Wśród 
atrakcji do obejrzenia znalazła 
się miodarka retro. 

Podczas pikniku starosta 
Zdzisław Brezdeń rozdawał 
słoiczki ze smacznym mio-
dem, zebranym z uli zlokalizo-
wanych na terenach zielonych 
starostwa. Był to debiut fi rmo-
wego, powiatowego miodu.

Ale nie tylko pyszne, słod-
kie i zdrowe miody zachęcały 
do przybycia na piknik pszcze-
larski. Była tam również moż-
liwość zbudowania domku, 
a nawet hotelu dla owadów! 
Wystarczyło odwiedzić punkt 
edukacyjny Nadleśnictwa 
Oława (co bardzo chętnie czy-

niły dzieci i młodzież) gdzie 
zainteresowane osoby otrzy-
mywały materiały niezbędne 
do wykonania oryginalnego 
owadziego lokum.

V Powia towy  P ikn ik  
Pszczelarski, którego moty-
wem przewodnim są pszczoły, 
miód i pszczelarze – zorgani-
zowały następujące podmioty: 
Starostwo Powiatowe w Oła-
wie, Rejonowe Zrzeszenie 
Pszczelarzy w Oławie oraz 
Lasy Państwowe - Nadle-
śnictwo Oława. Głównym 
celem przedsięwzięcia jest 
upowszechnianie wartości 
leczniczych i odżywczych 
miodu pszczelego, zwanego 
nektarem życia.

(WOKL)

Powiatowe święto miodu
i pszczelarzy za nami
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Jelcz-laskowice 
Kryzys 

Ceny energii w idą w górę. 
Gmina zapłaci w 2023 
roku ponad trzy razy 
więcej niż w 2022. Radni 
pytają o oszczędności, 
burmistrz odpowiada...

Podczas ostatniej sesji Rady 
Miejskiej temat poruszył radny 
„Wspólnoty Samorządowej” 
Piotr Stajszczyk: - Wszystkie 
gminy borykają się z tym 
problemem, to oczywiście 
dotyczy też zwykłych miesz-
kańców i przedsiębiorców. 
W przetargu, który gmina 
zorganizowała na rok 2023, 
najniższą ofertą było 5 mln 
złotych, a dotychczas płaci-
liśmy ponad milion. Podpi-
saliśmy już tę umowę, czy 
wzorem niektórych miast, np. 
Wrocławia, zostanie ogłoszo-
ny nowy przetarg na krótszy 
okres? Ustawodawca naka-
zał samorządom obniżenie 
kosztów energii o 10%. Nie 
wiem, w jaki sposób będzie 
to sprawdzał, ale czy nasza 
gmina przymierza się do prób 
obniżenia zużycia? Czy wy-
gaszane będzie oświetlenie? 
Czy zmienią się zasady funk-
cjonowania basenu? Jakie 
rozwiązania planujemy? 

Odpowiedzi udzielił bur-
mistrz Bogdan Szczęśniak: - 
Samorządowcy w całym kraju 
mówią o szukaniu oszczędno-
ści i nie inaczej będzie u nas. 
Szacujemy, że do końca 2022 
roku energia będzie nas kosz-
tować 1,6 mln. Natomiast tak 
jak pan wspomniał, ogłosi-
liśmy przetarg, zgłosiły się 
dwie firmy i najkorzystniejsza 
oferta opiewa na ponad 5 mln, 
co daje nam praktycznie trzy 
razy więcej niż poprzednio. 
To bardzo dużo, choć słysza-
łem, że są gminy, które będą 
musiały płacić osiem razy wię-
cej. Nie wiem, w jaki sposób 

można uzasadnić ośmiokrotną 
podwyżkę, to nijak ma się do 
rzeczywistości nawet przy 
obecnej inflacji. Wracając do 
pytania - pewne działania na 
pewno podejmiemy. Zacznę 
od oświetlenia ulicznego - na 
naszym terenie liczba opraw, 
których właścicielem jest 
Tauron, to 1781. Liczba opraw, 
których właścicielem jest 
gmina Jelcz-Laskowice, to 
prawie dwukrotnie mniej - 
814. Wczoraj rozmawiałem 
z panem, który zajmuje się 
konserwacją naszych lamp, 
i zapytałem go, co by się stało, 
gdybyśmy chcieli wyłączyć 
np. co drugą lampę. Ale tu 
pojawił się problem... Oczywi-
ście da się to zrobić, w dolnej 
części korpusu każdej lampy 
jest płytka, ją się otwiera 
specjalnym kluczem i tam jest 
przełącznik. Natomiast Tauron 
na swoim oświetleniu życzy 
sobie 300 zł za sztukę. Przy 
1781, nawet gdybyśmy wyłą-
czyli połowę, to płacilibyśmy 
za to prawie 250 tysięcy. Za-
stanawiamy się, choć wiemy, 
że nie będzie to popularne, 
nad wyłączeniami czasowymi 
w okresie nocnym, między 
23.00, a 4.00-5.00 rano. Musi-
my to jeszcze przedyskutować. 
Jeśli państwo mają pewne 
sugestie, to również chętnie 
wysłuchamy. To oczywiście 
tylko jeden element, w którym 
możemy ograniczyć zużycie. 
Jeżeli chodzi o nasze obiekty, 
które „pożerają” najwięcej 
energii, to rozmawiałem z kie-
rownikiem Pływalni Miejskiej 
Waldemarem Chmielewskim 
i uznaliśmy, że nie będzie „od-

palać” w tym roku lodowiska, 
które jest bardzo energochłon-
ne. Musimy pamiętać, że to nie 
tylko koszt energii, ale także 
koszt rozłożenia i złożenia na-
miotu. Jest to więc kosztowne. 
Możemy też nieco ograniczyć 
oświetlenie samego basenu. 
Mamy tam jedenaście obwo-
dów i możemy wyłączyć np. 
co drugi. Będzie ciemniej, no 
ale na podgrzewaniu wody 
oszczędzać nie będziemy. 
Są tam też sauny suche oraz 
nowa łaźnia parowa. W tych 
łaźniach są dwa piece, każdy 
o mocy około dwudziestu 
kilowatów, czyli bardzo ener-
gochłonne. Chcemy zamknąć 
te dwie sauny suche i zostawić 
łaźnię parową. W przypadku 
Centrum Sportu i Rekreacji 
chcemy całkowicie wymienić 
oświetlenie, które nie dość, 
że jest energochłonne, to nie 
dostarcza tyle światła, by 
spełniać wymogi zawodów 
wyższej rangi, nie mówiąc 
już o transmisjach telewizyj-
nych. Ponadto w szatniach 
będzie zainstalowana foto-
komórka i światło będzie się 
tam włączało automatycznie. 
Obecnie często świeci nie-
potrzebnie, bo użytkownicy 
nagminnie zapominają go 
wyłączyć. Planujemy też roz-
mowy z dyrektorami szkół, 
by uczulić ich na to, by pil-
nowali wyłączania światła 
w obiektach sanitarnych i na 
korytarzach. Ponadto od kilku 
lat w okresie świątecznym 
w centrum miasta można zo-
baczyć ozdoby świąteczne. To 
się mieszkańcom podoba, robi 
duże wrażanie, ale myślimy 

o skróceniu wywieszenia tego 
oświetlenia lub o ogranicze-
niach czasowych, by świeciło 
nie przez całą noc, a do godz. 
23.00 czy 24.00. Akurat na 
tym nie oszczędzimy wielkich 
pieniędzy, ale - cytując mojego 
kolegę poznaniaka - nie sza-
nujesz drobnych, to nie masz 
grubych. Na ten moment tyle, 
ale nie jest wykluczone, że 
jeszcze coś wymyślimy. 

Wiceburmistrz Romuald 
Piórko dodał, że gmina zasta-
nawiała się nad unieważnie-
niem przetargu, ale istniała 
obawa, że w kolejnym oferty 
będą jeszcze wyższe. 

- Musimy ryzykować li-
cząc na to, że wybieramy naj-

korzystniejszą z możliwych 
obecnie opcji - skwitował. 

Radny „Lokalnych Patrio-
tów” Jacek Załubski chciał 
wiedzieć, czy kwota oszczęd-
ności z zaproponowanych 
działań została już obliczona. 
Powiedział też, że o ile z więk-
szością pomysłów się zgadza, 
to nie rozumie wyłączenia 
sauny, z której korzysta wielu 
mieszkańców. 

Burmistrz Szczęśniak od-
rzekł, że policzenie tego nie 
jest proste, więc nie ma jesz-
cze takich danych. Obiecał 
jednocześnie, że przekaże je 
podczas kolejnej sesji i stwier-
dził, że piece w saunach ge-
nerują spore koszty, więc 

pozostawienie tylko nowszej 
sauny parowej byłoby dobrym 
rozwiązaniem. 

Temat podsumował Piórko: 
- Burmistrz powiedział, że 
około 1800 lamp jest własno-
ścią Tauronu. To efekt umowy 
podpisanej jeszcze za burmi-
strza Kazimierza Putyry. Na 
pewno nie będziemy w stanie 
wymienić ich z własnych środ-
ków, natomiast mogę powie-
dzieć, że wśród naszych lamp 
znaczną większość stanowią 
energooszczędne.

Więcej informacji na temat 
planowanych oszczędności - 
wkrótce.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Było 1,6 - jest 5 milionów.  
Gdzie szukać oszczędności?

O poszukiwaniach energetycznych oszczędności podczas sesji Rady Miejskiej mówili burmistrz Bogdan 
Szczęśniak (z prawej) i jego zastępca Romuald Piórko (z lewej)
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URZ¥D MIASTA I GMINY

JELCZ-LASKOWICE
strona dofi nansowana 

z budżetu miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice

W INTERNECIE:
www.jelcz-laskowice.pl  
poczta elektroniczna: 
um.info@jelcz-laskowice.pl

Biuletyn Informacji Publicznej 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl/

informacje

Tegoroczne Święto Niepodległości w Jelczu-Laskowicach 
będzie bardzo energetycznym dniem. Miejsko-Gminne 
Centrum Kultury przygotowało wyjątkowy koncert - Rock 
of Poland - czyli największe przeboje o wolności w historii 
polskiej sceny muzycznej. Koncert rozpocznie się  godz.17.00, 
bilety 50 zł do nabycia w sekretariacie bądź na stronie mgck-jl.
pl/bilety.

(AR)

W mieście i gminie 
Jelcz-Laskowice trwa 
zbiórka odpadów 
wielkogabarytowych 
tj. zużytych mebli 
wszelkiego rodzaju, 
dywanów, materaców, 
rowerów, wózków 
dziecięcych, etc. Publi-
kujemy harmonogram 
na kolejne dni:

13.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Miłocice
Miłocice Małe

14.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Biskupice
Celina
Dębina

17.10.2022 r., 
godz.7:00 

- przed domami:
Miłoszyce

18.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Osiedle Laskowice
Osiedle Domków Jednoro-

dzinnych

19.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Minkowice

20.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Osiedle Europejskie
Hanna
Osiedle Jelcz
Łęg

21.10.2022 r., 
godz. 7:00 

- przed domami:
Chwałowice 

Proszę nie wystawiać zu-
żytego sprzętu elektrycznego 
i elektronicznego oraz zu-
żytych opon. Zbiórka zuży-
tego sprzętu elektrycznego 
i elektronicznego odbyła się 
w dniach od 29.09.2022-
07.10.2022 r. Zużyte opony 
należy dostarczyć we własnym 
zakresie do PSZOK, znajdu-
jącego się przy ul. Techników 
6 w Jelczu-Laskowicach.

Z UP. BURMISTRZA
MAREK SZPONAR

ZASTĘPCA BURMISTRZA

Zbiórka 
śmieci 
wielkoga-
barytowych

Gmina Jelcz-Laskowice ogło-
siła przetarg na sprzedaż 
samochodu służbowego 
Mazda CX-9
Rok produkcji 2010, poj. 
silnika 3726 cm³, 
przebieg 278 958 km. Cena 
wywoławcza sprzedaży 
44 700 zł. Termin składania 
ofert do 17.10.2022 r. 
Szczegółowe informacje na 
temat przetargu pod linkiem 
https://www.um.jelcz-lasko-
wice.fi nn.pl/bipkod/063

(UM)

Przetarg na sprzedaż samochodu

W sobotę, 22 października br., w Centrum Sportu 
i Rekreacji odbędzie się 5. edycja Turnieju Futsalu 
o Puchar Burmistrza Jelcza-Laskowic. Do zawodów 
przystąpi 8 zespołów, a rozgrywki przeprowadzone 
będą w systemie brazylijskim. Start zaplanowano na 
godzinę 9:00. Wstęp jest wolny.

(MF)

O puchar burmistrza
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Powiat 
Na wszelki wypadek 

Ponad 100 tysięcy sztuk 
tabletek jodku potasu 
otrzymały łącznie 
samorządy naszego powiatu. 
Preparat ma być rozdawany 
mieszkańcom w sytuacji 
zagrożenia radiacyjnego. 
Wyznaczono już punkty 
wydawania preparatu

W ramach działań z zakre-
su zarządzania kryzysowego 
i ochrony ludności Ministerstwo 
Spraw Wewnętrznych i Admini-
stracji podjęło decyzję o prze-
kazaniu samorządom tabletek 
jodku potasu. Są one stosowane 
w sytuacji zdarzenia radiacyj-
nego, które może wystąpić tam, 
gdzie prowadzone są działania 
z materiałem jądrowym. Obecnie 
takiego zagrożenia nie ma, ale 
ministerstwo podjęło decyzję 
o rozdysponowaniu jodku w ra-
mach działań prewencyjnych 
po tym, jak kilka tygodni temu 
doszło do ostrzelania rejonu 
Elektrowni Jądrowej w Zaporożu 
na Ukrainie.

W pierwszej kolejności służby 
wojewody dolnośląskiego prze-

kazały jodek potasu Komendzie 
Powiatowej Państwowej Straży 
Pożarnej w Oławie. Ta 29 wrze-
śnia rozdała je poszczególnym 
samorządom. To one w sytuacji 
zagrożenia będą odpowiedzialne 
za rozdysponowanie tabletek.

W czwartek 6 października 
Biuro Bezpieczeństwa i Zarzą-
dzania Kryzysowego Starostwa 
Powiatowego w Oławie zorgani-
zowało spotkanie przedstawicieli 
poszczególnych samorządów, by 
ustalić szczegóły potencjalnej 
akcji. 

- Samorządy mają zamieścić 
na swoich stronach internetowych 
informację o tym, gdzie mieszka-
jący w danej gminie czy mieście 
będą mogli się zgłosić po odbiór 
tabletek - mówi Zbigniew Gole-
mo, inspektor do spraw obron-
nych i zarządzania kryzysowego 
w oławskim starostwie. - Zgodnie 
z wytycznymi każdy samorząd 
otrzymał również rezerwową pulę 
tabletek, by wystarczyło ich dla 
wszystkich, także dla tych, któ-
rzy nie są wpisani do ewidencji 
mieszkańców, uchodźców czy 
osób przebywających na terenie 
powiatu czasowo. 

Samorządy powiatu oławskie-
go w sumie otrzymały 104 970 
sztuk tabletek, w tym: miasto 
Oława - 44 010 szt, gmina Oła-

wa - 22 080 szt, Jelcz-Laskowice 
- 31 590, Domaniów - 7 290 
szt. Każdy z nich wyznaczył też 
miejsca, w których tabletki będą 
wydawane w sytuacji zagrożenia. 
W mieście Oława będzie 10 punk-
tów dystrybucji, na terenie miasta 
i gminy Jelcz-Laskowic - 11, 
w gminie Oława - 21, w gminie 
Domaniów - 3.         

Mieszkańcy będą zobowiązani 
sami zgłaszać się do wyznaczo-
nych punktów. Tabletki przysłu-
gują osobom do 60. roku życia. 
Dokładne informacje o tym, jak 
zażyć tabletkę i w jakiej ilości, 
będzie można znaleźć m.in. na 
dostępnych w punktach dystry-
bucji ulotkach.

Szczegóły można też będzie 
znaleźć w „Gazecie Powiatowej” 
i na stronie internetowej, jeżeli 
będzie taka potrzeba. 

Uwaga - obecnie zagroże-
nia promieniowaniem nie ma, 
a podejmowane działania są 
prewencyjne.    

*
Jod potasu chroni przed cho-

robami nowotworowymi, które 
mogą być następstwem promie-
niowania po skażeniu atomo-
wym wywołanym np. uszko-
dzeniem reaktora atomowego 
lub eksplozją bomby atomowej.

(WK)

Zagrożenia nie ma, ale przygotowania trwają

Gmina J-L
Prewencyjnie 

Tu również opracowano 
plan dystrybucji „preparatu 
stabilnego jodu w przypadku 
zdarzenia radiacyjnego”

Akcja ma charakter prewen-
cyjny. Jeśli dojdzie do zdarze-
nia radiacyjnego, będzie ono 
komunikowane w środkach 
masowego przekazu, a po wy-
daniu zarządzenia wojewody, 
także w mediach lokalnych. 

- Prosimy o zapoznanie się 
z rozmieszczeniem punktów 
wydawania preparatu oraz 
tabelą dawkowania - czyta-
my w Biuletynie Informacji 
Publicznej. - Prosimy o uda-
wanie się do punktów zgodnie 
z miejscem zamieszkania lub 
zameldowania. Jednocześnie 
informujmy, iż każdy odbiorca 
dawki jodku potasu będzie miał 
zapewniony dostęp do ulotki. 
Wydawanie tabletek jodku po-
tasu w puntach będzie funkcjo-
nowało zgodnie z kolejnością 
zgłoszenia się do punktów. 
Nie będzie możliwości zażycia 
preparatu jodkowego na terenie 
punktu jego wydawania. Zaży-
cie jodku potasu należy podjąć 
poza obiektem wydawania.

Gdzie będzie można pobrać 
jodek potasu w przypadku 
zdarzenia radiacyjnego? 

* Chwałowice, Piekary, 
Nowy Dwór - remiza Ochotni-
czej Straży Pożarnej w Jelczu-
-Laskowicach, ul. Mleczna 6.

* Biskupice Oławskie, Celi-
na - remiza Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Biskupicach Oław-
skich, ul. Główna 2a.

* Dębina - remiza Ochotni-
czej Straży Pożarnej w Dębi-
nie, ul. Chwałowicka 1.

* Grędzina, Dziuplina, Mo-
ścisko, Brzezinki - remiza 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Grędzinie, ul. Główna 32a. 

* Miłocice, Miłocice Małe 
- remiza Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Miłocicach, ul. 
Główna 26b. 

* Minkowice Oławskie, 
Kopalina - remiza Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Minkowi-
cach Oławskich, ul. Kościuszki 
86b. 

* Wójcice - remiza Ochotni-
czej Straży Pożarnej w Wójci-
cach, ul. Główna 30.

* Jelcz-Laskowice osiedla: 
Laskowice, Hirszfelda i Dom-
ków Jednorodzinnych - Urząd 
Miasta i Gminy, ul. Witosa 24.

* Jelcz-Laskowice: osiedla 
Europejskie, Piastowskie, Ko-
munalne i Metalowców - Miej-
sko- Gminne Centrum Sportu 
i Rekreacji, ul. Oławska 46. 

* Jelcz-Laskowice: osiedla 
Jelcz, Fabryczne i miejsco-
wość Łęg - Publiczna Szkoła 
Podstawowa nr 3 im. B. Prusa, 
ul. Prusa 2. 

* Miłoszyce - Publiczna 
Szkoła Podstawowa im. Ma-
ratończyków Polskich w Miło-
szycach, ul. Główna 24. 

                ***
Mieszkańcy będą zobowią-

zani sami zgłaszać się do wy-
znaczonych punktów. Tabletki 
przysługują osobom do 60. 
roku życia. Dokładne informa-
cje o tym, jak zażyć tabletkę 
i w jakiej ilości, będzie można 
znaleźć m.in. na dostępnych 
w punktach dystrybucji ulot-
kach.

(Kt)

Gdzie po jodek  
w gminie J-L?
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 ˮ - Jak długo mieszkał ksiądz w Oławie?

- Do 18. roku życia. Chodziłem do 
Szkoły Podstawowej nr 1, potem było 
Gimnazjum nr 2 na Lwowskiej. I wresz-
cie skończyłem oławski ogólniak na 
Placu Zamkowym, czyli Liceum Ogól-
nokształcące im. Jana III Sobieskiego. 
 ˮ - Był ksiądz ministrantem? 

- Swoje doświadczenie z ministrantu-
rą miałem w naszym oławskim Sanktu-
arium Matki Bożej Pocieszenia.
 ˮ - A dalsza edukacja? 

- Po liceum rozpocząłem formację 
w Metropolitarnym Seminarium Du-
chownym we Wrocławiu i studia na 
Papieskim Wydziale Teologicznym 
we Wrocławiu, gdzie rektorem wtedy 
był oławianin - ks. Waldemar Irek. Po 
opuszczeniu seminarium związałem się 
już ze starokatolicyzmem. I po święce-
niach rozpocząłem pracę duszpasterską. 
Zawsze do Oławy wracam z wielką 
radością jako do mojego rodzinnego 
miasta.
 ˮ - Rodzina księdza wciąż tu mieszka? 

- Tak. W Oławie mieszkają moi ro-
dzice oraz moje rodzeństwo wraz już 
ze swoimi rodzinami. 

 ˮ - Jak zareagowali rodzice i rodzeństwo na 
decyzję księdza o zmianie Kościoła?

- Czy byli zadowoleni, to może nie 
bardzo (śmiech). Jednak zaakceptowali 
to. Byli świadomi, że jako dorosły 
człowiek, który już dawno wyfrunął 
z rodzinnego gniazda, sam decyduję 
o sobie. W Polsce, gdzie dominującym 
jest Kościół rzymskokatolicki, są też 
inne kościoły katolickie, czyli tak zwane 
starokatolickie. Ludzie często nie mają 
o tym pojęcia. 
 ˮ - Czy miał ksiądz okazję porozmawiać 
z księdzem Irkiem o swoich planach zmiany 
Kościoła? 

- Tak, rozmawiałem z nim o tym. 
Był on wówczas rektorem Papieskiego 
Wydziału Teologicznego we Wrocławiu. 
Był on też głównym promotorem pracy 
magisterskiej. 

- I...?
- Rozmowa była bardzo serdeczna 

i motywująca. Ksiądz profesor Irek był 
człowiekiem wysokiej kultury i erudy-
cji. Podszedł do tego ze zrozumieniem. 

Mimo opuszczenia seminarium i zmiany 
Kościoła mogłem dokończyć normalnie 
studia. Magisterium broniłem już jako 
diakon, a święcenia diakonatu otrzyma-
łem nawet miesiąc wcześniej niż moi 
koledzy z rocznika. 

 ˮ - Powiedział mi ksiądz kiedyś, że to, co się 
zadziało z księdzem Irkiem, utwierdziło 
księdza w przekonaniu, że celibat powinien 
być dobrowolny dla duchownych. A czy 
w ogóle wiedział ksiądz o jego podwójnym 
życiu? Czy mówiło się o tym w seminarium? 

- Nie. Nie wiedziałem o tym. Ani też, 
szczerze mówiąc, nic o tym nie słysza-
łem. Wszyscy go szanowali i nigdy nie 
słyszałem o nim złego słowa ani sam nic 
złego nie mogę powiedzieć. 
 ˮ - Czego zabrakło w Kościele 
rzymskokatolickim, że zdecydował się ksiądz 
go opuścić?

- Czy mi czegoś zabrakło... Na pewno 
możliwości realizacji jeszcze jednego 
powołania. Powołania do bycia mężem, 
do bycia ojcem. Jak każdy człowiek, jak 
moi znajomi, których obserwowałem, 
i którzy zakładali swoje rodziny, i ja 
chciałem mieć rodzinę. I to taką, którą 
sam założę. Gdzie będę miał z kim dzie-
lić radości i smutki życia, do kogo się 
przytulić, z kim porozmawiać. Patrzeć, 
jak dorastają moje dzieci, kiedyś może 
prawnuki. Tego w Kościele rzymskoka-
tolickim bym nie miał. A nawet jakby, 
to byłoby to w ukryciu, na pół gwizdka. 
To zdecydowanie nie dla mnie. Mam 
nadzieję, że kiedyś Kościół rzymsko-
katolicki zmieni swoje podejście do 
kwestii celibatu i będzie on tak, jak 
w pierwszych wiekach chrześcijaństwa, 
fakultatywny. Myślę nawet, że to obec-
nie kwestia czasu... Tylko pytanie jak 
długiego. Widzimy obecnie w naszym 
Kościele Matce, jakim jest dla nas 
Rzym, spadek powołań kapłańskich, 
łączenie seminariów duchownych czy 
nawet już zamykanie parafii, bo brakuje 
księży. 
 ˮ - Dlaczego wybrał ksiądz dla siebie akurat 
Narodowy Kościół Katolicki (NKK)? 

- Zdecydowałem się, aby realizować 
swoje powołanie kapłańskie na niwie 
kościołów starokatolickich. Kościoły 
tej tradycji są najbardziej zbliżone do 
Kościoła rzymskokatolickiego. Tak 
naprawdę więcej je łączy niż dzieli 
z nim. NKK jest dla mnie miejscem, 
gdzie mogę realizować swoje powo-
łanie kapłańskie, a przy tym także być 
mężem i ojcem. To Kościół otwarty dla 
ludzi, gdzie panuje rodzinna i przyjazna 
atmosfera. Kościół ten jest Kościołem, 
w którym każdy znajdzie swoje miejsce 
i będzie mógł kroczyć ku zbawieniu. 
Jako Kościół mamy ważną sukcesję 
apostolską, a co za tym idzie sprawu-
jemy ważnie sakramenty. Szanuję inne 
Kościoły i wierzę, że jest w nich obecny 
Chrystus, ale nie mógłbym być prote-
stantem, gdzie rozumienie sakramen-
tów chociażby Eucharystii jest trochę 
inne. Dlatego właśnie wybrałem nurt 
eklezjalny, który posiada tę ważność sa-
kramentów i jest złączony z Kościołem 
Powszechnym poprzez ważną sukcesję 
apostolską. 
 ˮ - Co takiego ma, czego nie miał Kościół 
rzymskokatolicki? 

- Kościół rzymskokatolicki ma wie-
lowiekową historię i tradycję. I bardzo 
go szanujemy. Ja osobiście jestem 
wdzięczny, że to w tym Kościele przy-
jąłem pierwsze sakramenty - chrztu 
i bierzmowania. I w tym Kościele 
mogłem rozpocząć swoją formację 
ku chrystusowemu kapłaństwu. Nie 
mogę powiedzieć, że czegoś nie ma 
i że my w czymś jesteśmy lepsi czy 
gorsi. Jednak na przykład w Polsce 
Kościół dominujący nie jest w stanie 
skupić się na każdym człowieku. I to 
rozumiem, gdyż w wielu przypadkach 
jest to niemożliwe ze względu na 
wielkość parafii. U nas dzięki temu, że 
jesteśmy mniejsi, możemy się skupić 
indywidualnie na każdym człowieku. 
Panuje bardzo przyjazna atmosfera. 
Kościół rzymski jest ze względu na 
swoje rozmiary trochę bardziej oddalo-
ny od człowieka i jego problemów. My 
jako księża mający rodziny i pracujący 
zawodowo myślimy, że bardziej potra-
fimy zrozumieć naszych wiernych i ich 
problemy, gdyż sami też takie problemy 
przeżywamy. 
 ˮ - Czym się różnią oba te Kościoły przede 
wszystkim?

- Jak już wspomniałem, zdecydo-
wanie wiele łączy nasze Kościoły. 
Podstawowe różnice? Nasz Kościół nie 
podlega zwierzchności papieża. Biskupa 
Rzymu uznaje jako primus inter pares 
(łac. „pierwszy wśród równych sobie”), 
jako pierwszego i najgodniejszego ze 
wszystkich biskupów katolickich. Nasz 
Kościół przyjmuje zasadę dobrowolno-
ści celibatu duchownych - jako zgodną 
z nauką Apostołów i Tradycją Kościoła 
zachodniego do 1073 r. Komunia Święta 
jest zawsze udzielana wiernym pod 
dwiema postaciami (Ciała i Krwi Chry-
stusa). Posiadamy też spowiedź ogólną 
praktykowaną z reguły w niedziele czy 
na prośbę wiernych. W Kościele rzym-
skokatolickim nazywa się to absolucja 
generalna. I jest rzadko stosowana. Nasz 
Kościół dopuszcza stosowanie środków 
antykoncepcyjnych w małżeństwie, 
jeżeli małżonkowie całkowicie nie 
zamykają się na rodzicielstwo. Uży-
wanie antykoncepcji jest przedmiotem 
indywidualnego osądu męża i żony, i w 
zakresie odpowiedzialności Kościoła 
nie leży mówienie jego wiernym, ile 
dzieci winni posiadać. Bycie rodzicem 
jest ważnym aspektem małżeństwa, 

a ograniczanie wielkości rodziny jest 
zarówno osobistym wyborem, jak 
i odpowiedzialnością. Poza prokreacją 
małżeństwo służy również innym waż-
nym celom. Kościół pozostaje neutralny 
także wobec polityki. 
 ˮ - Jakie są wzajemne relacje obu tych 
Kościołów?

- Jak już wspomniałem, Kościół 
rzymskokatolicki jest dla nas Kościołem 
Matką, z której wyrośliśmy. Zawsze bę-
dziemy szanować matkę. Naszym celem 
i marzeniem byłaby współpraca na rzecz 
pomocy ludziom i w ich prowadzeniu ku 
zbawieniu. Nie jesteśmy konkurencją 
i się nią nie czujemy. Jesteśmy jedną 
z dróg wiary prowadzącą do zbawienia.
 ˮ - Czy jest między wami różnica w postrzeganiu 
Matki Boskiej?

- Matka Boża jest dla nas bardzo 
ważna. Jednak w naszym Kościele 
dominuje chrystocentryzm. Ośrodkiem 
wiary i kultu uwielbienia u nas jest Bóg 
w Trójcy Osób (Bóg Ojciec, Syn Boży 
i Duch Święty), że wszystko jest przez 
Chrystusa, w Chrystusie, z Chrystusem, 
że On - Jezus Chrystus - jest jedynym 
naturalnym Pośrednikiem, Zbawicielem 
i Jemu należy się najwyższa chwała, 
cześć i uwielbienie. Nasz Kościół z racji 
tego, że jest Kościołem tradycji staro-
katolickiej, wyodrębnionej formalnie 
w XIX wieku, nie uznaje dogmatów 
o Niepokalanym Poczęciu i Wniebo-
wzięciu NMP, uznajemy je jednak jako 
prawdy wiary, nie dogmaty. Z uwagi 
na wielce głęboką pobożność maryjną 
narodu polskiego, z tej racji że istnieją 
teologiczne przesłanki, dopuszczamy 
celebrowanie wspomnień Wniebowzię-
cia i Niepokalanego Poczęcia NMP 
zgodnie z polską pobożnością ludową.
 ˮ - Czy bycie homoseksualistą jest dla Was 
grzechem?

- Biblia i tradycja i nauczanie Ojców 
Kościoła jasno odnosi się do kwestii 
homoseksualizmu.

Czyny homoseksualne są grzechem. 
Nie jesteśmy w tej sytuacji w stanie 
zmienić prawa Bożego. I jako taki 
grzech zawsze potępiamy i wzywamy 
do nawrócenia. Nie potępiamy nigdy 
jednak osób. Traktujemy je z wielkim 
szacunkiem i staramy się je wspierać. To 
nie my jako Kościół jesteśmy sędziami, 
ale Bóg osądzi takie osoby. Zadaniem 
Kościoła jest nieść pomoc i wsparcie 
dla każdego człowieka. 
 ˮ - Czy kobieta może przyjąć święcenia 
kapłańskie?

- W niektórych Kościołach staro-
katolickich, zrzeszonych np. w Unii 
Utrechckiej, jest to możliwe. W na-
szym Kościele nie udzielamy święceń 
kapłańskich kobietom. Opinia Kościoła 
najpełniej wyraża się w Eucharystii, 
której przejrzystość i jednoznaczność 
domaga się, by kapłanem (działającym 
in persona Christi, tzn. w osobie Chry-
stusa) był mężczyzna. Kościół uważa, 
że przykład ten jest poświadczony przez 
Pismo Święte przykładem Chrystusa, 
który wybrał swoich Apostołów wy-
łącznie spośród mężczyzn. Nie oznacza 
to jednak, że rola kobiety jest margina-
lizowana. Kobiety mogą pełnić wiele 
ważnych funkcji w naszym Kościele. 
Dla przykładu w Radzie Synodalnej 
naszego Kościoła zasiada kobieta. 
 ˮ - Ilu wiernych liczy obecnie Narodowy Kościół 
Katolicki w ogóle, a ilu w Polsce? 

- Trudno jednoznacznie określić 
liczbę wiernych NKK, gdyż wiernym 
według naszego prawa jest osoba, która 
złożyła deklarację przynależności. Ale 
w naszym życiu liturgicznym uczest-
niczy zdecydowanie większa ilość 
ludzi. Nazywamy ich sympatykami 
Kościoła. Ludziom podoba się rodzinna 

Z ośmioletnim synem Jakubem

Milena, żona księdza Grzegorza, prosiła, aby właśnie to zdjęcie znalazło się w gazecie

Podczas odprawiania mszy świętej

Katolicki ksiądz z żoną i synem. Do tego biskup. Możliwe?
Z księdzem Grzegorzem Wyszyńskim, biskupem Narodowego Kościoła Katolickiego, rozmawia Jerzy Kamiński

ROZMOWA
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atmosfera, która u nas panuje. NKK 
działa głównie w Polsce, ale też posiada 
diecezje w Niemczech, obecni jesteśmy 
także we Francji.
 ˮ - W takim razie ile osób w Polsce złożyło 
deklarację przynależności do NKK, a ile można 
uznać za jego sympatyków? 

- Tak jak wspomniałem wcześniej, 
ciężko jednoznacznie podać dokładną 
liczbę wiernych. Na przestrzeni ostat-
nich lat mamy około tysiąca deklaracji. 
Sympatyków - myślę - jest zdecydowa-
nie więcej. Ale naprawdę ciężko mi jest 
to oszacować. W naszych wspólnotach 
stawiamy przede wszystkim na rodzinną 

atmosferę. Ludzie mogą liczyć na po-
moc i rozmowę ze strony księdza w każ-
dym momencie. Plusem jest to, że nasi 
kapłani potrafią cżęsto pomóc ludziom, 
bo sami mają swoje rodziny. Będąc mę-
żami i ojcami oraz pracując zawodowo 
przeżywają podobne problemy.
 ˮ - Gdzie jest najbliższa Oławy parafia NKK?

- Najbliższą jest parafia pw. Podwyż-
szenia Krzyża Świętego w Kamiennej 
Górze. Trwają prace nad parafią we 
Wrocławiu. Jesteśmy na etapie pozy-
skania lokalu nadającego się na cele 
parafialne. Zainteresowanych naszym 
Kościołem zapraszam na naszą stronę 
internetową: www.moj-kosciol.pl 
 ˮ - Wspomina ksiądz wiele razy o rodzinie. Czy 
rodzina kapłana ma swoją rolę w publicznym 
funkcjonowaniu księdza w NKK, czy jest to 
wyłącznie sprawa prywatna i wierni nawet nie 
wiedzą o tym, że ksiądz ma dzieci? 

- Rodzina kapłana jak najbardziej 
odgrywa ważną rolę w funkcjonowa-
niu księdza w NKK. Rodziny naszych 
księży wspierają ich w codziennej 
posłudze. Ważne jest, żeby kapłan 
umiał odpowiednio dysponować swoim 
czasem i nie zaniedbywał żadnej ze sfer 
swojego życia, czyli życia rodzinnego, 
pracy zawodowej i wreszcie posługi 
kapłańskiej. A nie jest to łatwe.
 ˮ - A zdarzyło się księdzu w sytuacjach 
oficjalnych, gdy występuje się w strojach 
podobnych do tych znanych z Kościoła 
rzymskokatolickiego, tłumaczyć się 
z posiadania rodziny, gdy ktoś zdziwiony 
pytał, jak to możliwe, że mężczyzna 
w koloratce mówi do dziecka „synku” itp.? 

- Tak, zdarzyło mi się to niejednokrot-
nie podczas różnego rodzaju spotkań 
poza naszym Kościołem. Gdy ludzie 
dowiadują się, że jest Kościół, gdzie 
ksiądz może mieć normalnie rodzinę, to 
wyrażają zadowolenie i zainteresowanie 
oraz wyrażają nadzieję, że tak kiedyś 
będzie w Kościele rzymskokatolickim. 
U nas w Kościele to, że ksiądz przytula 
publicznie żonę czy dzieci, a one mówią 
do niego „tato”, nikogo nie dziwi. Jest 
to po prostu codzienność. 
 ˮ - O ile wiem, NKK został oficjalnie uznany 
przez państwo polskie dopiero w 2021 roku, 
ale istniał w Polsce już wcześniej. Od kiedy i na 
jakich zasadach?

- Tak, w 2021 po przeprowadzonej 
procedurze administracyjnej Minister-
stwo Spraw Wewnętrznych i Admini-
stracji wpisało nas do Rejestru Kościo-
łów i innych związków wyznaniowych 
w Polsce. Wcześniej nasz Kościół był 
częścią Kościoła starokatolickiego 
w RP. Jednak po różnych sytuacjach, 
jakie tam miały miejsce, postanowił 
o swojej autokefalii. Działał wtedy 
zgodnie z Ustawą o wolności wyznania 
i sumienia z 1989 roku.
 ˮ - Kiedy i gdzie powstał NKK?

- Genezy NKK należy szukać u schył-
ku XIX wieku i w narodzinach staro-
katolicyzmu oraz jego idei. Sam NKK 
narodził się wśród Polonii w Niemczech 
już w XXI wieku. Jako Kościół powołu-
jemy się na słowa św. Wincentego z Le-
rynu: „Trzymamy się tego, co wszędzie, 
co zawsze, co przez wszystkich było 
wyznawane, to jest bowiem prawdziwie 
i rzeczywiście katolickie”. 
 ˮ - Jaka była droga księdza do zostania 
biskupem? Ilu jest takich biskupów w Polsce?

- Biskupów w naszym Kościele 
wybiera i zatwierdza Synod Kościoła. 
Jest to najwyższy organ władzy w Ko-
ściele. A w okresie międzysynodalnym 
Kościołem zarządza Rada Synodalna. 
Zanim zostałem biskupem, pełniłem 
rolę członka Rady Kościoła w Kościele 
starokatolickim w RP. Byłem też rekto-

rem Seminarium Duchownego i jego 
wykładowcą, a także odpowiadałem 
za kontakty ekumeniczne z innymi 
Kościołami. Biskupem zostałem wy-
brany w lipcu 2018 roku podczas II sesji 
I Synodu Generalnego Narodowego 
Kościoła Katolickiego i 28 lipca 2018 
roku otrzymałem sakrę biskupią z rąk 
JE księdza biskupa Roberta Matysiaka 
w Ciechocinku. Biskupów starokato-
lickich w Polsce jest wielu. W naszym 
Kościele obecnie czynnie pracuje dwóch 
biskupów.
 ˮ - Jak wygląda finansowanie księży i w ogóle 
NKK? Czy to są sprawy jawne dla wspólnoty 
i rozliczane przez nią?

- U nas księża utrzymują siebie i swo-
je rodziny głównie z pracy zawodowej. 
Jezus powiedział: „Darmo otrzymali-
ście, darmo dawajcie” (Mt.10,8). Tak 
więc jego prawdziwi naśladowcy nie 
mieli pobierać żadnych opłat. Jezus sam 
dał przykład, pełniąc służbę na rzecz 
innych, nigdy nie brał za to pieniędzy. 
Obecnie większość naszych duchow-
nych (diakonów, księży i biskupów) 
wspiera się poprzez świeckie zatrud-
nienie i daje bez wynagrodzenia pie-
niężnego swój czas i talenty na rozwój 
ich służby Kościołowi. Kościół i parafia 
utrzymują się z ofiar wiernych składa-
nych dobrowolnie. Nie mamy żadnego 

cennika za sakramenty. Wszelkie finanse 
są jawne i skarbnik parafii sporządza 
raporty, które wierni mają do wglądu. 
 ˮ - Czy ta zasada posiadania innego źródła 
utrzymania dotyczy także biskupa?

- Tak. Także biskupi muszą utrzymać 
siebie i swoje rodziny. Przez wiele lat 
pracowałem dla jednej ze znanych sieci 
telekomunikacyjnych. Obecnie pełnię 
funkcję rektora Instytutu Teologicznego 
oraz prowadzę wykłady w seminarium. 
Ponadto jestem przewodniczącym ko-
misji Ekumenicznej Kościoła. 
 ˮ - Muszę jeszcze wyjaśnić słowo „narodowy” 
w nazwie Kościoła., bo w redakcji pytają, czy 
to kościół polskich narodowców. To słowo 
w zestawieniu z kościołem może sugerować 
jakiś nacjonalizm religijny. 

- Nie mamy w Kościele żadnych prze-
jawów nacjonalizmu (śmiech). Kościół 
jest otwarty na każdego człowieka bez 
względu na jego przynależność narodo-
wą i etniczną. Nazwa Kościoła związana 
jest z tym, że narodził się on wśród 
niemieckiej Polonii. Słowo narodowy 
odnosi się do wartości patriotycznych 
i miłości do ojczyzny. Patriotyzm i na-
cjonalizm to dwie różne sprawy. Na-
cjonalistami z pewnością nie jesteśmy.

Z ośmioletnim synem Jakubem

Milena, żona księdza Grzegorza, prosiła, aby właśnie to zdjęcie znalazło się w gazecie

Ks. Grzegorz Wyszyński

Katolicki ksiądz z żoną i synem. Do tego biskup. Możliwe?
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Oława 

Wraca temat ścieżki 
rowerowej Oława-
Jelcz-Laskowice, który 
lansowany jest przez 
różne środowiska od lat. 
Tym razem do pomysłu 
przymierza się Platforma 
Obywatelska

7 października lokalne koło 
PO zorganizowało konferen-
cję prasową w tej sprawie. 
- Przez wiele lat składałem 
wnioski do burmistrza J-L 
o podjęcie rozmów z wój-
tem gminy Oława oraz bur-
mistrzem Oławy w sprawie 
podjęcia wspólnej inicjatywy 
budowy ścieżki rowerowej łą-
czącej Jelcz-Laskowice i Oła-
wę - mówił Tadeusz Babski, 
radny Rady Miejskiej w J-L. 
- To dwa miasta w powiecie 
oławskim, które mają duże 
strefy ekonomiczne, dużo 
ludzi w nich pracuje i porusza 
się między nimi, więc warto 
podjąć inicjatywę urucho-
mienia budowy ścieżki, jest 
ona nam niezbędna. Obecnie 
jazda wzdłuż drogi 455 jest 
bardzo niebezpieczna. Wielu 
cyklistów nazywa ją „dro-
gą śmierci”, dlatego byłoby 
wspaniałą sprawą, gdyśmy te-

raz, w dobie ekologii, połączy-
li te miasta ścieżką rowerową. 

Radny dodał, że sam bardzo 
dużo jeździ rowerem i podzi-
wia województwo opolskie, 
które ma dużo ścieżek ro-
werowy. Dziwi go więc, że 
Opole może, a Dolny Śląsk 
nie. Mówi, że już kilka razy, 
w tamtym i tym roku, wysyłał 
do sejmiku dolnośląskiego 
wnioski o rozpoczęcie budo-
wy ścieżki, ale najpierw otrzy-
mał odpowiedź od Dolnoślą-
skiej Służby Dróg i Kolei, że 
ze względu na brak środków 
inwestycja jest niemożliwa, 
a w tym roku od członka za-
rządu województwa dolnoślą-
skiego Tymoteusza Myrdy, że 
inwestycję trzeba przesunąć 
ze względu na brak środków. 
- Nie mogę tego zrozumieć - 

mówi radny. - Weźmy trasę 
Brzeg-Lubsza. Nie ma tam 
żadnych stref ekonomicz-
nych, a jest piękna 12-kilo-
metrowa ścieżka rowerowa. 
Tymczasem u nas potrzeba 
tylko 6,5 km trasy, bo część 
na terenie Jelcza-Laskowic 
już wybudowano, z Oławy 
do końca ogródków działko-
wych też jest, więc aż się się 
prosi dobudować brakujący 
kawałek. Rowery są w modzie 
i wielu ludzi nimi jeździ, ale 
obecnie droga między Oławą 
a Jelczem-Laskowicami jest 
dla rowerzystów naprawdę 
bardzo niebezpieczna.

Szef oławskiego koła PO 
Marek Drabiński dodał, że 
natężenie ruchu na drodze 
między Oławą a J-L wynosi 
11,5 tys. pojazdów na dobę. 

Jak na drogę pomiędzy miej-
scowościami, to bardzo dużo, 
więc poruszanie się po niej 
rowerem to zagrożenie dla 
zdrowia i życia. Według niego 
budowa ścieżki powinna cią-
żyć na zarządcy drogi, który 
powinien zapewnić bezpie-
czeństwo uczestnikom ruchu. 
Mając to na uwadze poprosili, 
więc o pomoc radego sejmiku 
wojewódzkiego Wojciecha 
Bochnaka. 

- Inicjatywa jest tak cenna, 
że powinniśmy zrobić wszyst-
ko, by w najbliższym roku 
choć rozpocząć dokumentację 
projektową budowy tej ścieżki 
- mówił radny Bochnak. - Nie 
damy się zbyć zarządowi 
województwa sugestiami, że 
najlepiej, by sfinansowały to 
samorządy gminne. Będziemy 

walczyć o to, by w przyszłym 
roku w budżecie wojewódz-
twa znalazły się pieniądze 
przynajmniej na dokumenta-
cję. Następnie możemy siąść 
do rozmów z burmistrzami. To 
jednak obowiązkiem samorzą-
du województwa jest, by wy-
budować bezpieczną ścieżkę 
rowerową pomiędzy Oławą 
a Jelczem-Laskowicami.

Radny dodał, że 15 wrze-
śnia złożył wniosek do budże-
tu województwa w tej sprawie 
i oczekuje odpowiedzi. Gdy 
ją otrzyma, na pewno poin-
formuje o tym mieszkańców. 
Jeżeli będzie negatywna, dalej 
będzie podejmował walkę, 
by to zadanie było zrealizo-
wane. Na pewno nie będzie 
to szybko, bo są procedury, 
które wymagają czasu, ale 
konferencja była po to, by 
zaznaczyć problem i skończyć 
z takimi odpowiedziami, jakie 
otrzymał Tadeusz Babski, 
czyli że „nie ma pieniędzy”.  
- Chcemy, by to zadanie zo-
stało zrealizowane w najbliż-
szych latach i będziemy do 
tego dążyć - zapewniał. - Je-
żeli nie będzie, są narzędzia 
nacisku poprzez mieszkań-
ców, stowarzyszenia, które 
będą apelować do samorządu 
województwa, by można było 
bezpiecznie jeździć rowerem 
pomiędzy miastami. 

Drabiński sprecyzował, 
że radny Bochnak złożył do 
budżetu województwa dwa 

wnioski. Jeden o budowę 
ścieżki od skrzyżowania dro-
gi 455 z 396 (od skrętu na 
Bystrzycę) do J-L, a drugi 
o budowę kładki, która przy-
legałaby do oławskiego mostu 
przez Odrę. Obecnie jedyną 
przeprawą na Odrze, jaka 
istnieje w mieście, nie można 
bowiem przejechać rowerem. 
Obowiązuje tam zakaz ruchu 
rowerzystów, prawdopodob-
nie ze względu na bezpieczeń-
stwo w ruchu drogowym, bo 
most jest za wąski. We wnio-
sku radnego jest więc apel 
o budowę kładki, która nie 
byłaby niczym nowym - jak 
twierdzi Drabiński - bo takie 
kładki są budowane w wielu 
miejscach, a rozwiązałaby 
problem.

O kłopotach i niebezpie-
czeństwach, z jakimi obecnie 
mierzą się rowerzyści, mówił 
były radny sejmiku Jacek Pila-
wa, który od lat bardzo często 
porusza się po mieście i jego 
okolicach rowerem. Mówił 
też o nich Piotr Soroczyński 
- członek oławskiego koła 
PO, który bardzo często ze 
względów ekologicznych, ale 
też ekonomicznych, zamienia 
samochód na elektryczną 
hulajnogę, więc też spotyka 
się z problemami cyklistów. 
Ma nadzieję, że już wkrótce 
one znikną i będzie mógł bez-
piecznie dojechać hulajnogą 
do J-L.

(WK)

Ścieżka rowerowa wzdłuż „drogi Śmierci”

Chcą budowy ścieżki rowerowej między Oławą w Jelczem-Laskowicami. Złożyli wniosek do budżetu 
województwa

Oława 
Rekreacja 

11 040,39 zł zebrano 
8 października podczas 
„Pikniku z psiakiem”

Imprezę organizowały 
wspólnie: Stowarzyszenie 
Ludzi Aktywnych „Biegnij 
Oławo”, Stowarzyszenie Wo-
lontariuszy „Przystanek Przy-
tulisko” oraz Urząd Miejski. 

- Spotkaliśmy się głównie 
po to, by nazbierać dodatkowe 
pieniążki na nasze oławskie 
schronisko - mówił Mariusz 
Jarosławski z „Biegnij Oła-
wo”. - Nie chodzi o to, że 
schronisko jest bardzo biedne, 
ale ma wiele potrzeb i chce się 
rozwijać, więc zawsze będzie 
potrzebowało wsparcia. Dlate-

go właśnie powstały takie ini-
cjatywy jak „Bieg na czterech 
łapach” i „Piknik z psiakiem”. 
To już siódma edycja pikniku, 
w ramach którego właściciele 
wraz ze swoimi pupilami 
mogą rywalizować, ale przede 
wszystkim świetnie się bawić. 
Losy sprzedały się w 20 minut, 
zainteresowanie było spore, 
a do wygrania mieliśmy m.in. 
pralkę firmy Electrolux. Odbył 
się również bieg z przeszko-
dami, mieliśmy pyszne ciasta 
i różne inne atrakcje. 

- Dziękuję wszystkim wo-
lontariuszom, którzy sprze-
dają różne rzeczy, by zasilić 
finansowo nasze schronisko 

- dodał burmistrz Tomasz 
Frischmann. - Chcę również 
podziękować firmie Electro-
lux, strażakom, no i  stowarzy-
szeniu „Biegnij Oławo” za to, 
że organizuje takie wspaniałe 
festyny. 

„Bieg na czterech łapach” 
nie był typowym wyścigiem. 
Właściciele biegali ze swoimi 
psami na wyznaczonej trasie. 
Jedno okrążenie miało około 
kilometra. Wygrywał ten, kto 
przebiegł ich najwięcej w cią-
gu godziny, choć wyniki nie 
były tu najważniejsze. Zwy-
cięzcą został Tomasz Mazur, 
który ze swoim pupilem zrobił 
siedemnaście kółek. Na kolej-

nych miejscach wśród panów 
uplasowali się Grzegorz Zgo-
da i Marcin Kossowski. 

Największą wytrzymałością 
wśród kobiet popisały się 
Joanna Branicka i Kornelia 
Brojek. Doceniono również 
dzieci: Marię Mikodę, Borysa 
Szachniewicza, Elwirę Turek 
i Sabinę Bagińską. 

Ciekawie było także pod-
czas biegu „psim pędem” 
z przeszkodami. Tam wła-
ściciele czworonogów mogli 
pokazać, jak świetnie wytreso-
wali swoje pieski. Dla niektó-
rych przeszkody były „bułką 
z masłem”, inni zobaczyli, że 
muszą jeszcze potrenować.

TeKsT i foT.: Kamil Tysa
 ktysa@gazeta.olawa.pl

Zabawa i pomaganie.  
A to wszystko dla schroniska

Dla niektórych czworonogów bieg z przeszkodami to „bułka z masłem”

„Ślepuś” szczęśliwy, właścicielka również

Bieg na czterech łapach
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Święto Województwa Dol-
nośląskiego zostało ustano-
wione w 2010 roku i obcho-
dzimy je w dniu św. Jadwigi, 
patronki regionu. 

- Symbolika tego wyjąt-
kowego święta łączy wszyst-
kich mieszkańców wojewódz-
twa. Dolny Śląsk jest naszym 
wspólnym dobrem i razem 
mamy wpływ na jego dyna-
miczne tempo rozwoju. Ostatni 
rok był niezaprzeczalnie trud-
ny zarówno dla mieszkańców, 
przedsiębiorców, a także sa-
morządów. Obostrzenia zwią-
zane z pandemią, a później 
rosyjska agresja na Ukrainę. 
Bardzo dziękuję wszystkim 
zaangażowanym w pomoc na-
szym sąsiadom zza wschodniej 
granicy. O sile Dolnego Śląska 
świadczy otwartość i życzli-
wość mieszkańców naszego 
regionu oraz fakt, że z każdego 
kryzysu wychodzimy z podnie-
sioną głową i odnosimy kolejne 
sukcesy, które w ogromnej mie-
rze wynikają z pracowitości i 
kreatywności Dolnoślązaków 
oraz współpracy samorządu 
z lokalnymi przedsiębiorcami, 
środowiskami naukowymi, 
organizacjami pozarządowymi 
oraz z rządem - mówi Cezary 

Przybylski, Marszałek Wo-
jewództwa Dolnośląskiego.

Jak co roku, w ramach ob-
chodów święta, władze re-
gionu spotkają się podczas 
uroczystej sesji sejmiku wo-
jewództwa, która tym razem 
odbędzie się w Auli Politech-
niki Wrocławskiej.

- Dzięki uprzejmości i go-
ścinie rektora Politechniki 
Wrocławskiej, profesora Arka-
diusza Wójsa, 14 października 
od godziny 12 zgromadzimy się 
w Auli tej uczelni, by uhonoro-
wać zasłużonych dla naszego 
regionu twórców kultury, na-
uki i sztuki. Co roku nada-
jemy Tytuł Civi Honorario 
osobie, która swoją postawą 
i działaniem, przyczynia się 
do promocji Ziemi Dolnoślą-
skiej i kształtowania tożsamo-
ści regionalnej w kraju i za 
granicą. Wręczone zostaną 
także Dolnośląskie Nagrody 
Kulturalne SILESIA - mówi 
Andrzej Jaroch, Przewodni-
czący Sejmiku Województwa 
Dolnośląskiego. Tytuł Hono-
rowego Obywatela Dolnego 
Śląska CIVI HONORARIO 
przyznawany jest przez Sejmik 
Województwa Dolnośląskie-
go od 2004 roku osobom, 

które swoją postawą i pra-
cą, w szczególności na polu 
gospodarczym, społecznym 
i kulturalnym wniosły wkład 
do rozwoju i podnoszenia kon-
kurencyjności Dolnego Śląska, 
promocji regionu w Polsce i za 
granicą oraz przyczyniły się 
do kształtowania tożsamości 
regionalnej. Na tegorocz-
nej uroczystej sesji sejmiku 
województwa tym tytułem 
uhonorowany zostanie Antoni 
Lenkiewicz polski historyk, 
prawnik, publicysta, działacz 
opozycji antykomunistycznej 
i więzień polityczny w okre-
sie PRL-u, samorządowiec, 
Kawaler Orderu Orła Białego. 

Kolejnym bardzo ważnym 
wyróżnieniem przyznawa-
nym podczas uroczystej sesji 
sejmiku jest Nagroda Kultu-
ralna SILESIA wręczana od 
2006 roku twórcom dzieła 
artystycznego, wydarzenia lub 
projektu kulturalnego, którzy 
w sposób szczególny wnoszą 
wkład w rozwój kultury Dol-
nego Śląska, promując region 
w Polsce i poza granicami 
kraju, a także przyczyniają 
się do dynamizowania życia 
kulturalnego i kształtowania 
tożsamości regionalnej. W tym 

roku nagrodę tę dla osoby in-
dywidualnej otrzymają Marek 
Krajewski i Marek Staniele-
wicz, a dla instytucji Adżarski 
Państwowy Zespół Wokalny 
„Batumi” i Reprezentacyjny 
Dolnośląski Zespół Pieśni 
i Tańca „Wrocław”. 

Każdego roku podczas uro-
czystej sesji sejmiku woje-
wództwa wręczane są także 
złote i srebrne Odznaki Ho-
norowe Zasłużony dla Wo-
jewództwa Dolnośląskiego 
oraz Nagroda Marszałka Wo-
jewództwa Dolnośląskiego 
„Za szczególne osiągnięcia 
dla regionu”.

Obchody Święta Wojewódz-
twa Dolnośląskiego potrwają 
do końca października. Miesz-
kańcy będą mogli wziąć udział 
w wielu atrakcjach przygoto-
wanych przez jednostki kultu-
ry z regionu:

DOLNOŚLĄSKIE 
CENTRUM FILMOWE 

WE WROCŁAWIU:

15.10 - Wrocławski Mara-
ton Czytelniczy poświęcony 
Filipowi Zawadzie i jego naj-
nowszej powieści „Weź z nią 
zatańcz”; 

16.10 - specjalne pokazy 
filmów zrealizowanych na 
Dolnym Śląsku (pokazy też 
w kinach w regionie),

MUZEUM SPORTU 
I TURYSTYKI 

W KARPACZU: 

Wystawa pt. „Polka na 
szczytach świata - Wanda 
Rutkiewicz (1943-1992)”; 

16.10 - uroczyste otwarcie, 
odsłonięcie tablicy pamiątko-
wej, prelekcja,

MUZEUM 
KARKONOSKIE 

W JELENIEJ GÓRZE: 

15.10 - Kuratorskie opro-
wadzanie po wystawie „XXII 
Biennale Fotografi i Górskiej”, 
wystawach towarzyszących: 

„Wanda Rutkiewicz - foto-
grafi e”, „Atelier pod Śnieżką” 
oraz po autorskiej wystawi 
fotografi i Tomasza Mielecha 
„Śladami Pamięci”; Rozdanie 
nagród uczestnikom konkursu 
„Mojego Ulubione zabytki na 
Dolnym Śląsku”; 

16.10 - Dom Carla i Gerhar-
ta Hauptmannów o zaprasza 
na prelekcję Karoliny Ma-
tusewicz-Górniak, kustosza 
DCiGH w Szklarskiej Porębie 
„Połączeni... torami. 120 lat 
kolei w Szklarskiej Porębie”, 
Zamek Bolków zaprasza na 
warsztaty kowalskie, które 
odbędą się w zamkowej kuźni,

OPERA 
WROCŁAWSKA:

16.10 - spektakl „Łucja 
z Lammermooru”,

NARODOWE FORUM 
MUZYKI:

16.10 - będzie koncert 
Oumou Sangaré. Malijska 
piosenkarka gościć będzie 
w NFM w ramach cyklu Mu-
zyka świata,

TEATR 
DRAMATYCZNY 

IM. JERZEGO 
SZANIEWSKIEGO 
W WAŁBRZYCHU: 

15.10 oraz 16.10 - spektakl 
„NARUTOWICZ powiedział: 
kula, która mnie trafi , niech 
będzie mądra”;

MUZEUM 
PAPIERNICTWA 

W DUSZNIKACH-
ZDROJU: 

15.10 - darmowe warsztaty 
zdobienia papierowych ramek. 
Hasło do rezerwacji: „Dolny 
Śląsk”;

TEATR PANTOMINY 
IM. HENRYKA 

TOMASZEWSKIEGO 
WE WROCŁAWIU: 

20-23.10 - spektakle premie-
rowe „Ballady i romanse” bę-
dzie można zobaczyć w Cen-
trum Sztuk Performatywnych 
PIEKARNIA; 

30.10 - Dzień Otwarty 
w Pantomimie, w ramach któ-
rego odbędą się warsztaty dla 
dzieci i ich opiekunów (10:00-
12:00) oraz dla osób powyżej 
16 roku życia w godzinach 
12:00-13:00 raz 13:00-14:00,

MUZEUM POCZTY 
I TELEKOMUNIKACJI 

WE WROCŁAWIU: 

16.10 - wstęp wolny na 
wszystkie wystawy,

TEATR POLSKI 
WE WROCŁAWIU: 

16.10 - odbędą się dwa spek-
takle: „Kasta La Vista” o go-
dzinie 19:00, Scena Kameralna 
oraz „PANI Ka PATRZY NA 
MORZE” o godzinie 19:00, 
Scena na Świebodzkim.

16 października Polskie 
Stowarzyszenie Jazzowe Wro-
cław zaprasza na wyjątko-
wy koncert z okazji 50-lecia 
pracy twórczej Zbigniewa 
Lewandowskiego. Wydarzenie 
będzie okazją do wręczenia 
muzykowi Nagrody Marszałka 
Województwa Dolnośląskiego 
za wybitne osiągnięcia w dzie-
dzinie kultury. Towarzystwo 
im. Ferenca Liszta zaprasza 
natomiast na koncerty „Wie-
czory Lisztowskie”, które od-
będą się 13.10 w Obornikach 
Śląskich, 14.10 w Trzebnicy 
i 17.10 we Wrocławiu. 

Od lat do obchodów Święta 
Województwa przyłącza się 
także Wrocławski Tor Wy-
ścigów Konnych - Partynice. 
15 października (w sobotę) 
w ramach jedenastego dnia 
wyścigowego w sezonie 2022 
zorganizowany zostanie Cry-
stal Cup - Dzień Województwa 
Dolnośląskiego.

UMWD

XIII Święto 
Województwa 
Dolnośląskiego 
już 16 października

Tradycją obchodów Święta Województwa Dolnośląskiego jest uroczysta sesja Sejmiku Województwa

Atrakcje, wystawy i koncerty związane ze Świętem Województwa przygotowały dolnośląskie instytucje 
kultury. Będzie można m.in. lepiej poznać życie Wandy Rutkiewicz

To szczególny dzień dla całego regionu, a także okazja do integracji 
mieszkańców Dolnego Śląska i wyróżnienia osób działających na 
rzecz jego rozwoju. Za sprawą dolnośląskich instytucji kultury 
tegoroczne świętowanie potrwa aż do końca października, a chętni 
będą mogli wziąć udział w wielu spektaklach, wystawach czy 
koncertach.
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Stratę ponad 4 mln 
złotych wygenerował 
oławski szpital w ciągu 
sześciu miesięcy tego 
roku. Jednym z głównych 
powodów jest bardzo 
wysoki wzrost cen i opłat 
podyktowany inflacją

Na sesji Rady Powiatu 
starosta oławski Zdzisław 
Brezdeń przedstawił infor-
mację o tym, jak wygląda wy-
konanie planu finansowego 
Zespołu Opieki Zdrowotnej 
w Oławie po pierwszym pół-
roczu, czyli od stycznia do 
czerwca tego roku. 

Przypomniał, że szpital ko-
rzysta z kredytu obrotowego 
w rachunku bieżącym w Ban-
ku Spółdzielczym w wysoko-
ści 1 mln zł. Ma też umowę 
z Bankiem Gospodarstwa 
Krajowego na kredyt obroto-
wy w wysokości 4 mln zł, „co 
umożliwia zabezpieczenie 
płynnej realizacji działalności 
bieżącej jednostki”. 

Od 1 stycznia do 30 czerw-
ca oławski ZOZ odnoto-
wał stratę wysokości 4 194 
637,07 mln zł. Z informacji 

przekazanej staroście przez 
dyrektora szpitala wynika, że 
przyczyn ujemnego wyniku 
jest kilka. Zła sytuacja makro-
ekonomiczna w Polsce i na 
świecie, której główną przy-
czyną jest wojna na Ukrainie. 
Skutki istniejącej w latach po-
przedniej pandemii covid19 
oraz inflacja, której poziom 
w pierwszej połowie roku był 
najwyższy od kilkudziesięciu 
lat, a to ona miała decydujący 
wpływ na wzrost kosztów 
utrzymania szpitala. 

Z danych wynika, że po-
szczególne elementy wydat-
ków występujących w szpita-
lu wzrosły dużo bardziej niż 
o podawaną przez Główny 
Urząd Statystyczny średnią 
inflację 15,5 %. W czerwcu 
np. cena żywności wzrosła 
o 100%, o tyle samo cena 
mediów. Opłaty za spala-
nie odpadów medycznych 
natomiast były większe aż 
o 300%. Ogółem wydatki 
podstawowe szpitala, w po-
równaniu do pierwszego 
półrocza ubiegłego roku, 
były wyższe o 930 tys. zł. 
Przychody zaś spadły o 1 
798 000 mln zł, m.in. dlatego, 
że od 1 kwietnia szpital nie 
otrzymuje już dodatkowych 

pieniędzy na wydatki zwią-
zane z pandemią. 

NFZ w pierwszym półro-
czy nie zareagował na gigan-
tyczną inflację i nie zwiększył 
wysokości kontraktu. 

Przychody szpitala za 
pierwsze półrocze to łącznie 
41 567 871 zł osiągnięte ze 
sprzedaży usług medycznych, 
czynszy, sprzedaży, steryliza-
cji i dotacji, jakie jednostka 
otrzymuje z Urzędu Mar-

szałkowskiego i Ministerstwa 
Zdrowia na prowadzenie sta-
ży i rezydentur lekarskich. Są 
w tym także pieniądze, które 
szpital wtedy jeszcze otrzy-
mał na walkę z pandemią. 

Koszty działalności opera-
cyjnej związane z działalnością 
bieżącą szpitala - czyli zakupy 
materiałów, leków, odczyn-
ników, krwi, żywności, usług 
obcych np. transportowych, 
usług medycznych takich jak 

rezonans, kontrakty lekarskie, 
zakup energii, wypłacone wy-
nagrodzenia oraz składki - 
osiągnęły wartość 47 083 088 
zł. Oznacza to, że wynik finan-
sowy działalności operacyjnej 
szpitala wyniósł minus 5 515 
217,64. Po odliczeniu pozosta-
łych przychów operacyjnych 
i finansowych ostateczny rachu-
nek zysków i strat za pierwsze 
półrocze to strata w wysokości 
4 194 637,07.

W kolejnych miesiącach 
lepiej raczej nie będzie. Prze-
ciwnie. Jeżeli nic się nie 
zmieni, dług szpitala będzie 
rósł. Wynika to m.in. z wypo-
wiedzi dyrektor administra-
cyjnej oławskiego szpitala, 
jakiej udzieliła naszej gazecie 
w połowie września do ar-
tykułu „Lekarze Odchodzą. 
Oddział wewnętrzny pod 
ścianą”: - Nasza placówka, 
podobnie jak co najmniej 
146 innych szpitali, których 
listę prezentuje na swojej 
stronie Związek Powiatów 
Polskich, nie jest w stanie 
sfinansować ustawowych 
podwyżek personelu me-
dycznego i niemedycznego 
obowiązujących od 1 lipca 
2022. Pomimo zwiększenia 
wyceny punktów dla świad-
czeń zakontraktowanych 
z Narodowym Funduszem 
Zdrowia, z kalkulacji i pierw-
szej zrealizowanej wypłaty 
wynagrodzenia wynika, że 
szpitalowi każdego miesiąca 
brakować będzie ok. 500 tys.
zł do wypłaty wynagrodzeń 
z tytułu umów o pracę oraz 
z innych form zatrudnienia”.

(WK)

Zadłużenie oławskiego szpitala rośnie

Oławski szpital znów generuje długi

Jelcz-laskowice 
Pomysł 

Grupa radnych Prawa 
i Sprawiedliwości złożyła 
pismo do burmistrza 
Bogdana Szczęśniaka 
w sprawie wyrażenia zgody 
na zasadzenie dwustu sztuk 
sadzonek drzew na terenie 
zielonym między parafią 
pw. św. Maksymiliana Marii 
Kolbego a Pływalnią Miejską

- Prośbę swą motywujemy 
faktem, że wyżej wymie-

niony teren od kilku lat jest 
przeznaczony pod realizację 
projektu o nazwie Park Eu-
ropejski - czytamy w piśmie, 
sygnowanym przez radnych 
powiatowych Wawrzyńca 
Wlazło i Krzysztofa Skrzy-
dłowskiego, radnych RM 
w J-L Michała Pakosza, Ju-
liana Kozłowskiego, Tomasza 
Rygielskiego i Łukasza Dud-
kowskiego, a także Tomasza 
Bajsarowicza. - W związku 
z powyższym chcielibyśmy 
zorganizować akcję pod ha-
słem #sadziMY i włączyć do 
udziału w niej wychowanków 
Przedszkola Publicznego nr 1 
oraz Przedszkola Publicznego 
nr 2. Wspólna inicjatywa obu-
dzi w dzieciach świadomość, 
jak istotną rolę w przyrodzie 
i otoczeniu miejskim pełnią 

drzewa, będące płucami zie-
mi oraz domem dla ptaków, 
owadów i mikroorganizmów. 
Dowiedzą się także o korzyst-
nych dla człowieka funkcjach, 
jakie pełnią drzewa, tj. cień 
w upalne dni, filtracja powie-
trza, osłona przed wiatrem 
i dobroczynny wpływ na układ 
nerwowy. Jako lokalni dzia-
łacze zobowiązujemy się do 
zapewnienia sadzonek drzew, 
ziemi oraz niezbędnych narzę-
dzi. Ze strony miasta i gminy 
prosimy jedynie o pozytywne 
rozpatrzenie wniosku. Po 
zakończonej akcji, #sadzi-
MY planujemy zorganizować 
ognisko z kiełbaskami w po-
dziękowaniu za zaangażo-
wanie naszym najmłodszym 
mieszkańcom gminy.

(Kt)

Radni chcą posadzić 200 drzew

Drzewa miałyby zostać posadzone w ramach akcji #sadziMY
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W obecnych warunkach często 
spotykamy się z sytuacją, 
w której nasz lot zostaje 
odwołany lub jest opóźniony. 
Będąc pasażerem lotniczym, 
jesteśmy uprawnieni do 
uzyskania rekompensaty 
finansowej za opóźniony lot. 
O otrzymaniu odszkodowania 
oraz jego wysokości decyduje 
jednak przebyty dystans oraz 
czas opóźnienia.

Prawa przysługujące podró-
żującemu w sytuacji opóźnie-
nia lotu zostały uregulowane 
w rozporządzeniu Parlamentu 
Europejskiego i Rady z dnia 11 
lutego 2004 roku nr 261/2004. 
Zgodnie z przepisami, ochrona 
przysługuje w kilku przypad-
kach: opóźnienia lotu, odwo-
łania lotu, niewpuszczenia na 
pokład samolotu lub zagubie-
nia bagażu.

Jeśli samolot wyląduje 
w miejscu docelowym, z co 
najmniej 3 godzinnym opóź-
nieniem, pasażer ma prawo, 
tak samo jak w przypadku 

odwołanego lotu, domagać się 
od linii lotniczej odszkodowa-
nia, chyba że opóźnienie jest 
spowodowane zaistnieniem 
nadzwyczajnych okoliczności. 

Podróżujący może w takiej 
sytuacji otrzymać rekompen-
satę w kwocie od 250 euro (w 
przypadku najkrótszych połą-
czeń) do 600 euro (w przypad-
ku lotów dłuższych niż 3500 
kilometrów). Warto jednak 
pamiętać, że jeżeli samolot 
wystartował z opóźnieniem, 
ale przyleciał zgodnie z pla-
nem, wówczas pasażer nie ma 
prawa do roszczeń. 

W przypadku opóźnienia 
większego niż 5 godzin, po-
dróżującemu przysługuje po-
nadto prawo do zwrotu kosz-
tów biletu, a także tzw. prawo 
do opieki (m.in. zapewnienie 
posiłków i napojów). 

W celu uzyskania odszko-
dowania, należy złożyć re-
klamację bezpośrednio do 
linii lotniczej obsługującej 
opóźniony lot.

Jeżeli jednak przewoźnik 
odrzucił wniosek o odszko-
dowanie, pasażer ma prawo 
dochodzić swoich roszczeń 
w sądzie. Warto jednak pa-

miętać, że roszczenia pasażera 
przedawniają się po roku 
od dnia, w którym nastąpiło 
opóźnienie.

Iga NIemIroWsKa  
- radca praWNy

(aKcja eduKacyjNa gazety I 
KaNcelarII praWNej)

Odszkodowanie za opóźniony lot
 � Radca prawny radzi
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Oława 

Centrum Sztuki zaprasza na 
koncert kolęd i pastorałek „Święta 
noc” w wykonaniu solistów, chóru 
i orkiestry Zespołu Pieśni i Tańca 
„Śląsk” im. Stanisława Hadyny

To instytucja kultury o szerokiej 
działalności artystycznej, kultywującej 
tradycje narodowego dziedzictwa oraz 
promującej polską twórczość ludową 
i narodową. W swojej bogatej ofercie 
koncertowej posiada programy galo-
we, będące kwintesencją działalności 
artystycznej zespołu, a także wokalno-
-instrumentalne (muzyki klasycznej 
i religijnej), edukacyjne oraz niepowta-
rzalne widowiska, będące wynikiem 
poszukiwań nowych form wyrazu 
artystycznego.

„Święta noc” to koncert ujmujący 
ciepłem i magią świąt Bożego Naro-
dzenia, w którym znajdują się najpięk-
niejsze kolędy i pastorałki. W progra-
mie usłyszymy kolędy w opracowaniu 
muzycznym Stanisława Hadyny: „Bóg 
się rodzi”, „Jezus malusieńki”, „Cichą 
Noc”, „Oj maluśki” oraz „Adeste fide-
les”. Istotne znaczenie w programie 
tym zajmują autorskie opracowania 
założyciela zespołu do słów Kazimie-
rza Szemiotha: „Na pasterkę gorole”, 
„Pasterze nie zwlekali”, Święta to 
biele” oraz „Polonez-kolęda”. Całość 
ubarwiona jest góralskimi gawędami 
Hanny Nowobilskiej, które wprowa-
dzają słuchaczy w niepowtarzalny 
świąteczny klimat.

CS zaprasza 18 grudnia o godzinie 
17:00 i 19:30 do OWE Odra przy ul. 
Młyńskiej 3. Bilety w cenie 120 zł 
dostępne w kasie kina i online.

(kt)

„Święta noc” 
w wyjątkowym 
wydaniu
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PRACA
DAM PRACĘ

ZATRUDNI˜  PRACOWNIKÓW 
Z DO°WIADCZENIEM  

W PRACY PRZY ELEWACJI 
TEL. 57 098 22 84

 ► Zatrudni˛ bruk arza Tel. 502 411 884

ZATRUDNI˜  OSOB˜  
Z DO°WIADCZENIEM  DO PRACY 

NA DACHACH 
602˝363˝275

PUB GLADIATOR ZATRUDNI 
KIEROWC˜  DO ROZWO˙ENIA  

POSIŁKÓW NA TERENIE OŁAWY.  
KONTAKT 

TEL. 697 016 999 

 ► Zatrudni˛ malar zy. Tel. 661 563 060

KUPNO
 ► Kupi˛ palet y, M oˇliw y tr ansport  

Tel. 661-515-308

 ► Kupi˛: star ocie, szable , bag nety, 
zegarki, odznaki,  Tel. 502-627-675 

SPRZEDAŻ
 ► Producent rolet wewn˛tr znych w 

kasecie – 1 zł za cm sz er. k asety, G aj 
Oławski 11,   Tel. 537-509-599

 ► Zegar podłogowy stojący Tel. 502 
627 675

 ► Opał poci˛t e palety, obrzynki Tel. 
883 050 825

 ► Sprzedam owies Tel. 504 923 819

ZDROWIE 
LEKARSKIE

 ► SPECJALISTA LAR YNGOLOG B . 
BORTNIK przyjmuje w środy  i w piątki 
„Laser Dent”, ul. Wiejska 34/2, rejestra-
cja telefoniczna od 14:30 pod nume -
rem  Tel. 71 313 88 16

 ► ESPERAL Tel. 603 606 121

 ► STOMATOLOG DR N. MED . K ATA-
RZYNA ŁAGOWSKA, EasyDent Dental 
Clinic,  Tel. 71 301 66 66 w ww.easy-
dent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA AND˙ELIK A 
PŁOŃSKA, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA LESZEK BUR Y, 
EasyDent Dental Clinic,  Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► STOMATOLOG DR N. MED . 
AGNIESZKA SZUL GAN-MĄDRZAK, 
EasyDent Dental Clinic, Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA JUST YNA LE-
WANDOWSKA, EasyDent Dental Clinic,  
Tel. 71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA A licja Gr zy-
bowska, EasyD ent D ental Clinic , Tel. 
71-301-66-66 www.easydent.pl

UROLOG 
LEK .MED. JACEK JASTRZ˜BSKI  

˝ SPECJALISTA UROLOG. 
PRYWATNA PRAKTYKA 
UROLOGICZNA, USG: 

UL. ˙ER OMSKIEGO 12, 
NZOZ NOMED; 

WTOREK OD 16.00 DO 18.00, 
REJESTRACJA TELEFONICZNA 

PN.˝PT.8.00˝16.00 
TEL. 71 303 43 24

 ► GASTROSKOPIA - G abinet chirur -
giczny: specjalista - chirur g JA CEK 
RUTKIEWICZ, r ejestracja, fax,  Tel. 71 
302 86 66

DR N. MED. ADAM KOWAL, 
BADANIA USG BRZUCHA, PIERSI, 

TARCZYCY, W˜ZŁ ÓW CHŁONNYCH, 
INNE, DOPPLER˝ PRZEPŁYWY, 
STAW BARKOWY, KOLANOWY, 

°CI˜GNA , MI˜°NIE . 
MEDICOR UL. BO˙K A 11. 

TEL. 71 381 13 46

 ► SPECJALISTA OR TOPEDA P ry-
watny G abinet L ekarski dr n. med . 
LESZEK MORASIEWICZ pr zyjmuje w 
Oławskim Centrum Rehabilitacyjnym 
Oława, ul. Zaciszna 17, środa godz 16-
18.  Tel. 601 702 263

 ► LEKARZ WE TERYNARII JERZY GI-
GOŁŁA, Oława Janowskiego 4, wizyty 
domowe,  Tel. 604 177 146

DERMATOLOG 
DR HAB. NAUK MEDYCZNYCH 

RAFAŁ BIAŁYNICKI ˝ BIRULA 
ADIUNKT KLINIKI DERMATOLOGII 

LECZENIE CHORÓB SKÓRY: 
ŁUSZCZYCY, TRĄDZIKÓW, GRZYBIC, 

ŁYSIENIA, BRODAWEK, ALERGII, 
OCENA ZNAMION 

OŁAWA, UL. SIENKIEWICZA 8 
(NZOZ MEDAN). 

GABINET CZYNNY 
W PONIEDZIAŁKI I CZWARTKI 
W GODZINACH 16.00˝19.00.  
KONIECZNA REJESTRACJA 

TELEFONICZNA: 601˝990˝167   
www.dermatologolawa.pl 

 ► USG ser ca, Holt er EK G, Holt er ci-
śnieniowy, konsultacje kardiologiczne 
Katarzyna i Daniel Błasz czyk specjali-
ści kardiolodzy. Gabinet Prywatny ul. 
Sienkiewicza 8, Oława (NZOZ MEDAN)
rejestracja wyłącznie telefoniczna Tel. 
698 808 606

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM

 ► CAPRI – NIERUCHOMO°CI L eszek 
˙ yto, Oława, ul. Osadnicza 41, tel. 601-
990-187. Pośrednictwo w spr zedaˇ y i 
kupnie mieszkań, domów. Cała oferta 
na stronie www.capri-nieruchomosci.
gratka.pl

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 3 po-
koje, balkon, H irszfelda – 308t ys, BN 
506540120

 ► Działka budo wlana Ch wałowi-
ce, 1600m2- 176 t ys   P rosperhome 
506540120

 ► Działka budo wlana Jelcz-Lasko -
wice, 951m2- 162 t ys, P rosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, c en-
trum, miejsce garaˇ owe ,nowe, 3-pok, 
74m2- cena 400tys  BN P rosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, 
3 pokoje , no wy blok , balkon, pi˛ -
tro I 460t ys, w ww.prosperhome.pl, 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 2 po-
koje 47 m k w., og ród, gar aˇ, 330 t ys 
do negocjacji, w ww.prosperhome.pl,  
506540120

 ► Mieszkanie z og rodem, na w si, 
105 m2, pi˛tr o I - 240 t ys, w ww.pro-
sperhome.pl, 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, 3 
pokoje, 62mkw, Ip, po generalnym re-
moncie – 350tys, BN 506540120

 ► Działka budo wlana D ˛bina, 
1378m2- 125 t ys, P rosperhome 
506540120

KUPIĘ

 ► Kupi˛ g runt,   Tel. 692-471-877

 ► Kupi˛ lok al usługo wy Tel. 666-
855-484

 ► Kupi˛ k aˇ de mieszk anie lub dom 
z dowolnym stanem pr awnym. Szyb-
ka wypłata gotówki. Tel. 608 014 450

 ► Kupi˛ działk˛ budo wlaną, Oława - 
okolice Tel. 665 639 401

POSIADAM DO WYNAJĘCIA

 ► Wynajm˛ hal˛ 150 m k w, po r e-
moncie, napr zeciw Tesco, na usług i, 
magazyn Tel. 507 804 231

DO WYNAJ˜CIA  LOKALE BIUROWO 
USŁUGOWE O POW. 15,28 MKW, 

21,85 KW I 20,36 MKW  
W OŁAWIE UL. WIOSENNA 2

KONTAKT: 
km@domaxdevelopment.pl, 

TEL. 691 696 38

 ► Lokal 31 m k .w, handlo wo-usłu-
gowy, O ława, Chr obrego 30, duˇa 
witryna, ogrzewanie miejskie w cenie 
najmu Tel. 602 843 848

 ► Wynajm˛ lokal pod gastr onomi˛ 
w Oławie Tel. 607 165 625

ZAMIENIĘ

 ► Zamieni˛ spółdzielcz e własno -
ściowe 3-pokojowe mieszkanie z bal-
konem o po w. 50 m.k w., III pi˛tr o w 
Jelcz-Laskowicach na mniejsz e dwu-
-pokojowe na par terze lub I pi˛tr ze 
w Jelcz-Laskowicach Tel. 783 131 311

BIURO NIERUCHOMOŚCI

 ► Kancelaria N ieruchomości z sie-
dzibą we Wrocławiu Rynek 60 poszu-
kuje i pr zyjmie do spr zedaˇ y nieru-
chomości: działki, domy, mieszkania i 
inne. Tel. 53 003 22 21

USŁUGI
USŁUGI RÓŻNE

 ► GEODEZJA, k lasyfikacja g runtów, 
Marcinkowice, ul. Sokola Tel. 606-929-
582 www.mptgeo.pl 

 ► Usługi elektr yczne, aut omatyka 
do bram,  603-076-223

 ► Geodezja - map y D/C pr ojekto-
wych, tyczenia, inwentaryzacje, wska-
zania granic, tel.  Tel. 604 957 359

 ► Usługi elektr yczne,  Tel. 604-613-
483 

 ► Alarmy i monitoring,  Tel. 604-613-
483

USŁUGI KOPARKO ŁADOWARKĄ 
TEL. 510 075 832

 ► Klimatyzacja  604-613-483 

 ► Profesjonalne M ediacje. Tel. 605 
335 511

 ► Usługi elektr yczne, aut omatyka 
do bram,  603-076-223 

USŁUGI KSI˜GOWE  
PROWADZENIE KPIR RYCZAŁT, 

ZUS, VAT JPK 
ORAZ INNE ZLECONE CZYNNO°CI  

JELCZ˝LASKOWICE 
UL. MAKOWA 2. 

TEL. 518 667 105 EMAIL: 
ksiegowosc.mk20@gmail.com 

BHP
 ► BHP szkolenia, nadz ór, dor adz-

two, dokumentacja wypadkowa, oce-
na r yzyka, t el./fax 71-313-74-45 Tel. 
603 127 445, www.bhpolawa.pl

STOLARSTWO

 ► Meble Mix Marcin Zanin, k uchen-
ne, szafy, garderoby, łazienkowe oraz 
inne. Fachowe doradztwo, bezpłatne 
pomiary i solidne w ykonanie. Jelcz-
-Laskowice, Tel. 609-034-113 Email:  
meblemix@wp.pl

 ► BDB MEBLE- w ykonawca mebli, 
na wymiar, na zamó wienie, na k aˇ dą 
kieszeń, pomiar - projekt - w ycena 
- mon taˇ - ser wis, M arcin Ostr owski 
- Oława - ul. Iwaszkiewicza 48. Zapra-
szamy. Tel. 500 108 785, www.bdbme-
ble.net

SCHODY I DRZWI 
Z DREWNA, 

PROJEKT Z WIZUALIZACJĄ 
GRAFICZNĄ  
605 741 606 

AGD
 ► Zakład naprawy spr z˛tu A GD. 

Pralki, lodówki, zmywarki, zamraˇar ki, 
maszyny do sz ycia i inny sprz˛t A GD. 
Oława ul . Gr ota-Roweckiego 4. Tel. 
502 868 817, 71-313-26-73

TELEFONY

Pogotowie Ratunkowe         -  9 9 9
Stra¿ Po¿arna  -  9 9 8
Stra¿ Miejska  -  9 8 6
Komenda Powiatowa Policji -  9 9 7
Pogotowie Wod. - Kan. -  9 9 4
Pogotowie Gazowe -  9 9 2
Sanepid                - 71-313-38-21 
Zagro¿enie epidemi¹ - 600-779-259

Szpital Powiatowy  - 71-301-13-11
Stra¿ Miejska  - 71-301-12-22
Stra¿ Miejska   
Patrol zmotoryzowany  - 601-146-905
Stra¿ Gminna  - 71-313-25-83
Kom. Powiatowa PSP  - 71-313-40-45
Pogotowie Energet.  - 71-313-29-06
Zak³. Wod. i Kan.  - 71-303-95-21
Zak³ad Gazownictwa  - 71-313-23-61
Dom Pomocy Spo³ecz.  - 71-313-01-10
Dzienny Dom Pobytu  - 71-313-29-91
Polski Czerwony Krzy¿  - 71-313-23-25
Dworzec PKS O³awa  - 71-313-72-32
Oœrodek Kultury  - 71-313-28-29
K¹pielisko OCKF   - 71-313-21-89
Dom Dziecka  - 71-313-20-51
Punkt Konsultacyjny Przeciwdzia³ania  
Przemocy w Rodzinie  - 71-313-25-17
Miejski Zespó³  Ekonomiczno
-Administracyjny Szkó³   - 71-313-25-70
Inf. LOT  - 801-703-703  

UP nr 1, ul. 1 Maja  - 71-318-71-21
UP nr 3, ul. Wroc³awska  - 71-318-71-17  
UP nr 4, ul. B. Chrobrego   - 71-318-71-18  
UP nr 5, ul. Iwaszkiewicza       - 71-318-71-19  

MB Pocieszenia  - 71-313-22-41 
MB Ró¿añcowej  - 695-630-418
Mi³osierdzia Bo¿ego  - 71-313-86-88  
Œw. Ap. Piotra i Paw³a  - 71-313-27-23

Starostwo Powiatowe  - 71-301-15-22
Powiatowy Urz¹d Pracy  - 71-313-90-33
Prokuratura  - 71-313-40-11  
S¹d Rejonowy  - 71-313-24-44
Urz¹d Skarbowy  - 71-303-94-39 
Informacja podatkowa  - 71-303-94-33
Urz¹d Miejski O³awa         - 71-303-55-01/02
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-313-38-58
Powiatowy Zarz¹d Drogowy   - 71-303-30-19  
Sanepid  - 71-313-38-21
ZUS  - 71-303-98-00

Jednostka Ratowniczo  - Gaœnicza PSP 
  - 71-318-81-62  
Komisariat Policji  - 71-318-15-97

Urz¹d Miasta i Gminy   - 71-381-71-22
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-381-71-12
Powiatowy Urz¹d Pracy   -71-318-33-46    
Zak³ad Gospodarki  Komunalnej 
  - 71-303-52-31
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej TBS 
  - 71-318-81-47
Zespó³ Ekonomiczno-Administracyjny Szkó³ 
  - 71-712-09-88

NMP Królowej Polski  - 71-318-81-03 
Stanis³awa Biskupa  - 71-318-15-55  
Maksymiliana Kolbego  - 71-318-13-74

 
UP ul. Folwarczna  - 71-318-71-07   
UP ul. Liliowa  - 71-318-71-08  
UP ul. Wroc³awska  - 71-318-71-09   
UP ul. Techników  - 71-318-71-10

TOWARZYSTWO OPIEKI 
NAD ZWIERZÊTAMI    
- Jelcz-Laskowice  - 71-318-22-89
- O³awa  - 71-313-51-11

TELEFONY ALARMOWE

TELEFONY O³AWSKIE

URZÊDY POCZTOWE

PARAFIE

URZÊDY W O£AWIE

TELEFONY W J-L

URZÊDY

PARAFIE 

URZÊDY POCZTOWE

INNE



21www.tuolawa.pl41/2022

NAPRAWA SPRZEDA˜  SPRZ° TU 
AGD, LODÓWKI I PRALKI, 

PL. ZAMKOWY 19 
TEL. 508˛267˛478, 71˛301˛42˛71

SERWIS AGD 
TEL.  603˛835˛219

ELEKTRONIKA RTV
 ► Monta˝ i ser wis an ten sa telitar-

nych, w ww.satix.net.pl, Tel. 602 495 
749

 ► Serwis RTV – SAT,  Tel. 602 495 749

 ► Monta˝ an ten i tuner ów, Tel. 604 
613 483

CZYSZCZENIE

 ► Karcher - pr ofesjonalne cz yszcze-
nie dy wanów, tapic erki meblo wej 
oraz samochodowej,  Tel. 504 163 100

 ► Pranie tapicerki meblowej i samo-
chodowej, dywanów Atrakcyjne ceny, 
dojazd. Tel. 692 057 141

 ► Pranie dy wanów, k anap. Tel. 53 
567 93 46

 ► DORA-MAX Sprz˙ tanie W spólnot 
Biur itp. Tel. 791 755 040

TRANSPORT

TRANSPORT KONTENEROWY, 
PODSTAWIANIE KONTENERÓW 

POD GRUZ, ZŁOM I ˇMIECI   
TEL. 501 278 422

 ► Przeprowadzki - transport Tel. 604 
332 147

 ► Przewóz osób Tel. 604 332 147

 ► Transport HDS,  Tel. 724 768 466

 ► Bus + pr zyczepa, tr ansport Tel. 
507 053 028

 ► Transport ci˘˝ar owy busem Tel. 
607 165 625

HYDRAULICZNE

 ► Usługi hydrauliczne, co., wod-kan 
Tel. 503 609 482

 ► Instalatorstwo. Junkersy , napr a-
wa, wymiana, monta˝, ser wis, instala-
torstwo gaz owe i h ydrauliczne, elek -
tryka. Tel. 790 421 226

BUDOWLANE

ETKA˛PROJEKT. 
OŁAWA, UL. CHROBREGO 17/3. 

PROJEKTOWANIE I KIEROWANIE 
BUDOWAMI. 

10 000 PROJEKTÓW TYPOWYCH 
DOMÓW DO WYBORU. 

www.etka.pl 
TEL. 603 685 925, 71 303 28 05 

 ► Malowanie, tapet owanie, panele , 
regipsy, papa t ermozgrzewalna, Tel. 
698 623 537

 ► Łazienki, płytk i podłogowe, pr ze-
róbki h ydrauliczne, k linkier,  Tel. 698 
623 537

 ► Cyklinowanie bezp yłowe i r eno-
wacja schodów,  Tel. 600 170 178

 ► Kostka brukowa Hur tBruk.pl,  Tel. 
724 768 466

 ► Cyklinowanie bezp yłowe, uk ła-
danie par kietów i paneli, r enowacja 
schodów,  Tel. 507 194 548

 ► Remonty mieszk ań, łazienek, r e-
gipsy, k afle, gładzie , panele , tapet o-
wanie, malo wanie: wn˘tr z, elew acji, 
dachów + mycie Tel. 889 312 688

 ► Zgrzewanie papy, naprawy dekar-
skie, kominy, wycinka drzew. Tel. 882 
087 150

 ► Malowanie, tapet owanie gładź, 
regipsy, k afelki, panele , og rodzenia 
Tel. 729 677 185

 ► Wykonuj˘ z ser cem r emonty 
mieszkań, gładzie, malo wanie, k afel-
ki, panele Tel. 504 946 745

 ► Usługi malarsk ie, gładzie , malo -
wanie, regipsy, kafle. Tel. 661 563 060

 ► Prace budo wlane, w ykończenia 
Tel. 607 165 625

UROCZYSTOŚCI
 ► Chłodnia na w esela + st ół wiejsk i 

gratis,  Tel. 604-421-959

VIDEOFILMOWANIE

 ► Zgrywanie z k aset VHS na DVD . 
3 Maja 8u/2a.  Tel. 792-502-051

ZESPOŁY
 ► Dj R obi - wesela, in tegracje, ple -

nery, scena - doświadczenie - ponad 
20 lat, Tel. 507 053 028 www.djrobi.pl 

 ► ZGRANA PARA,  Tel. 692-717-384

 ► For You,  Tel. 604-421-959

TŁUMACZENIA
 ► Vision jobs - tłumacz enia przysi˘ -

głe i z wykłe  w szystkie j˘z yki. Oława, 
ul. Magazynowa 3/9,  Tel. 71 758 48 40 
www.visionjobs.com

 ► Tłumacz pr zysi˘gły j . niemieck ie-
go JAKUB MO˜E JKO, br iefy, dok u-
menty, Tel. 502-125-909

 ► Mgr EWA JÓŹKÓW – tłumacz przy-
si˘gły j . niemieck iego. Tłumaczenia 
przysi˘głe i z wykłe Tel. 605-292-921 

KOMPUTERY
 ► Pogotowie i serwis komputerowy, 

rozwi˙˝ ˘ k a˝ dy pr oblem, dojaz d do 
klienta, 10-letnie doświadczenie, ta-
nio, szybko, solidnie Tel. 603 715 185

 ► S-Computers komput ery, k asy fi-
skalne, serwis, NC+, 3 Maja 8u/2a,  Tel. 
792 502 051

 ► Romicom: komput ery, t elefony 
komórkowe, E-papier osy, ser wis t e-
lefonów, druk arek, komput erów. R e-
generacja tuszy i tonerów, ul. B. Chro-
brego 20f  Tel. 503 149 152

NAUKA
 ► Matematyka - kor epetycje 505-

188-102

ODDAM
 ► Oddam za dar mo k artony suche 

i cz yste. M o˝liw ość stałego coty-
godniowego odbioru w O ławie i w 
Jelczu-Laskowicach. D o spalenia, pa-
kowania. O dbiór własn ym środkiem 
transportu. I nformacja pod numer a-
mi t elefonów: 660 618 206, 535 989 
435.

MOTORYZACYJNE
 ► Blacharstwo, lak iernictwo i inne . 

Stefan R olka, O ława, ul . Turkusowa 2 
(Nowy O tok), Tel. 508-287-203 71-
303-80-21

KUPI°  KA˜DE  AUTO DO 10.000 ZŁ, 
PŁACIMY NAJWI°CE J 

TEL. 504˛004˛956

KUPI°  KA˜DE  AUTO. 
NAJLEPSZE CENY W REGIONIE 

TEL. 781˛306˛420

SKUP SAMOCHODÓW DO KASACJI 
˛ ZA KA˜D Y PŁACIMY GOTÓWKĄ, 

TRANSPORT SAMOCHODU 
GRATIS, WYSTAWIAMY 

ZAˇWIADCZENIA  NIEZB°DNE  
DO WYREJESTROWANIA W 

WYDZIALE KOMUNIKACJI I FIRMIE 
UBEZPIECZENIOWEJ. 

OŁAWA UL. ZWIERZYNIECKA 11 
TEL. 505˛045˛414, 509˛582˛251, 

TEL/FAX 7131˛33˛024, 

TELEFONY

TELEFONY W DOMANIOWIE

Telefon Zaufania Anonimowych 
Alkoholików i Grup Rodzinnych  - 71-321-84-03 
Policyjny Telefon Zaufania  - 800-120-226
Telefon Zaufania M³odzie¿owy  - 71-998
Telefon Zaufania dla Uczennicy
i Ucznia   - 71-372-04-86
Niebieska linia - dla ofiar przemocy 
w rodzinie                             - 801 120 002
Pomarañczowa linia - pomoc rodzinom, 
których dzieci pij¹                - 801 14 00 68
Zielona linia - porady i informacje na temat 
HIV i AIDS                       - 22 621 33 67

TELEFONY ZAUFANIA

dyrektor   - 71-301-13-13
zastêpca dyrektora  - 71-301-13-14
sekretariat dyrektora  - 71-301-13-11 
                                   - fax: - 71-301-13-12
naczelna pielêgniarka  - 71-301-13-91

ordynator   - 71-301-13-40
izba przyjêæ  - 71-301-13-96
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-39 lub 58
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-37
gabinet zabiegowy  - 71-301-13-97

ordynator   - 71-301-13-22
sekretariat  - 71-301-13-54
izba przyjêæ  - 71-301-13-35
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-34
USG:  - 71-301-13-84
EKG  - 71-301-13-85
sala “R”  - 71-301-13-32

ordynator  - 71-301-13-20
sekretariat  - 71-301-13-55
izba przyjêæ:   - 71-301-13-47
dy¿urka lekarska       - 71-301-13-44 lub 45
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-42 lub 43
sala ”R”  - 71-301-13-46

ordynator  - 71-301-13-21
sekretariat  - 71-301-13-53
izba przyjêæ  - 71-301-13-89
dy¿urka lekarska 
 - ginekologiczno-po³o¿nicza   
- 71-301-1351
dy¿urka lekarska 
 - porodówka  - 71-301-13-52
dy¿urka pielêgniarska 
- ginekologiczno-po³o¿nicza  - 71-301-13-49
dy¿urka pielêgniarska
 - porodówka  - 71-301-13-50

ordynator  - 71-301-13-56
dy¿urka pielêgniarska   - 71-301-13-57

ordynator  - 71-301-13-23
dy¿urka lekarska  - 71-301-13-61
dy¿urka pielêgniarska  - 71-301-13-60
sala operacyjna  - 71-301-13-62

laboratorium  - 71-301-13-64
blok operacyjny  - 71-301-13-24
POZ  - 71-301-13-26

pogotowie-dyspozytor   - 71-301-13-92
rehabilitacja  - 71-301-13-68
RTG - pracownia  - 71-301-13-87
ruch chorych  - 71-301-13-78
centrala  - 71-301-13-00
centralna rejestracja do poradni 
specjalistycznych   
 -   71-301-13-00
 -   71-301-13-75
 -   71-301-13-76

TELEFONY W GMINIE O£AWA

TELEFONY DO SZPITALA

ODDZIA£ DZIECIÊCY

ODDZIA£ WEWNÊTRZNY

ODDZIA£ CHIRURGICZNY

ODDZIA£ GINEKOLOGICZNO-PO³O¿NICZY

ODDZIA£ NEONATOLOGICZNY

ODDZIA£ LARYNGOLOGICZNY

RÓ¯NE

PORADNIE SPECJALISTYCZNE

Urz¹d Gminy  - 71-301-77-35
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-301-77-23
Parafia Nawiedzenia NMP   - 71-301-77-42
Gminne Centrum Kultury   - 71-301-78-79

Urz¹d Gminy  - 71-313-30-44
Gminny Zespó³ Oœwiaty   - 71-313-46-57

REDAKCJA

„Gazeta Powiatowa - Wiadomoœci O³awskie”  
tel. i fax 71-313-70-78
internet: www.gazeta.olawa.pl;
e-mail: redakcja@gazeta.olawa.pl
55-200 O³awa, ul. Chrobrego 19; 
tel. 71 313 70 78, 

Kamil Tysa (red. naczelny), 
Jerzy Kamiñski, Zbigniew Bachul, 
Wioletta Kamiñska, Agnieszka Herba 
i Jacek Polasz.
Redakcja zastrzega sobie prawo skracania, 
adiustacji materia³ów i zmiany tytu³ów.
Za treœæ og³oszeñ redakcja nie ponosi 
odpowiedzialnoœci i nie zwraca materia³ów 
niezamówionych.

(TS) - tekst sponsorowany

tel. i fax 71-313 70 78 
Bogus³aw Szymañski - reklama, przetargi 
e-mail: reklama@gazeta.olawa.pl

Biuro og³oszeñ w O³awie, 

ul. Chrobrego 19, tel. i fax 71 313 35 57, 
e-mail: gosia@gazeta.olawa.pl, 
czynne: poniedzia³ek, wtorek 8-16 
œroda 9-17, czwartek, pi¹tek 8-15, 
sobota nieczynne.
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OŁAWA 

Czujny sierż. Krzysztof 
Wieczorek udowodnił, że 
policjantem jest cały czas

Wracając do domu w nie-
dzielne popołudnie zauważył 
podejrzanie zachowującego 
się mieszkańca. Działo się to 
na ul. Żeromskiego, mężczy-
zna chwiejnym krokiem szedł 
pomiędzy zaparkowanymi 
samochodami. Policjant par-
kując swoje auto, zauważył, 
że pieszy, którego widział 
przed chwilą, rusza z parkin-
gu volkswagenem i próbuje 
włączyć się do ruchu na ul. 
3 Maja. Sierżant Wieczorek 
wyszedł na drogę i zmusił 
kierowcę do zatrzymania się. 
Gdy otworzył auto, poczuł 
alkohol. Mężczyzna bełkotał, 
sierżant o całym zdarzeniu po-
wiadomił dyżurnego oławskiej 
jednostki. Policjanci sprawdzi-
li stan trzeźwości kierowcy 
volkswagena, 44-letni miesz-
kaniec miał w organizmie 2 

promile alkoholu. Okazało się 
też, że nie miał uprawnień do 
kierowania pojazdami mecha-
nicznymi.

44-latek odpowie przed 
sądem. Zgodnie z kodeksem 

karnym za kierowanie pojaz-
dem w stanie nietrzeźwości 
grozi m.in. kara do dwóch lat 
pozbawienia wolności.

(AH)

Policjant miał WOLNE, ale 
zatrzymał pijanego kierowcę

Sierżant Krzysztof Wieczorek
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POWIAT 

Nieco ponad 25 tys. 
zł w sumie otrzymają 
jednostki OSP z naszego 
powiatu na doposażenie 
drużyn młodzieżowych

Jednostki OSP, przy których 
działają Młodzieżowe Druży-

ny Pożarnicze, otrzymają do-
fi nansowanie na zakup umun-
durowania, elementów toru 
ćwiczeń lub sprzętu kompute-
rowego do szkoleń. Pieniądze 
są przydzielane w zależności 
od tego, ilu członków liczy 
MDP. Największą dotację 
w naszym powiecie otrzyma 
OSP Minkowice Oławskie 
- 5 640 zł. Tam jest największa 
drużyna młodzieżowa, licząca 
20 osób. Po 2 820 zł otrzymają 

jednostki OSP z Bystrzycy, 
Goszczyny, Siecieborowic, 
Sobociska, Kończyc i Oławy. 
Najmniejsza kwota - 2 538 zł 
- trafi  do OSP Dębina.    

Pieniądze przekazane przez 
Ministerstwo Spraw We-
wnętrznych i Administracji 
już zostały przydzielone. Jed-
nostki otrzymają je w najbliż-
szych dniach i mają wydać do 
końca roku.

(WK)

Na DOPOSAŻENIE młodych ochotników

Młodzieżowa drużyna z Bystrzycy też ma być doposażona

O
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OŁAWA

Mieszkańcy powiatu mają możliwość 
korzystania z bezpłatnych porad prawnych. 
Trzeba się tylko wcześniej umówić

Zgodnie z ustawą o nieodpłatnej pomocy 
prawnej, nieodpłatnym poradnictwie obywa-
telskim oraz edukacji prawnej, starosta oławski 
utworzył punkty, w których udzielana jest 
nieodpłatnie pomoc prawna oraz nieodpłatne 
poradnictwo obywatelskie. Uprawnionymi do 

korzystania z takich porad są osoby, które nie 
są w stanie ponieść kosztów odpłatnej pomocy 
prawnej. Wśród nich osoby fi zyczne prowa-
dzące jednoosobową działalność gospodarczą, 
niezatrudniającej innych osób.

Punkt bezpłatnych porad prawnych znajduje 
się w lokalu Urzędu Miejskiego w Oławie przy 
ul. Młyńskiej 12 a. Pomoc prawna świadczona 
jest od poniedziałku do piątku w godz. od 
10.00 do 14.00. Pomocy udzielają radcowie 
prawni oraz adwokaci. Aby skorzystać z po-
mocy, wcześniej trzeba się umówić na wizytę 
dzwoniąc pod nr tel. - 71 313 50 59.

Bezpłatne PORADY prawne

Burmistrzowi Tomaszowi Frischmannowi - za pomoc w zorganizowaniu uroczystości z okazji 
Dnia Sybiraka i wykonanie krypty.
Wicestaroście Witoldowi Niemirowskiemu, wójtom Wojciechowi Głogulskiemu, Arturowi 
Piotrowskiemu oraz prezesowi Banku Spółdzielczego w Oławie Bartoszowi Sobiesiakowi 
- za pomoc fi nansową niezbędną przy organizacji uroczystości. Panom Jarosławowi Cichoniowi 
- za wykonanie napisu na urnie oraz Pawłowi Gwiazdowiczowi za pomoc fi nansową

ZARZĄD ZWIĄZKU SYBIRAKÓW

  Podziękowania!

(WK)
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Strzelectwo 
Na finiszu 

W parku strzeleckim 
„Matczyna Góra” 
zorganizowano zawody 
LOK, kończące rundę 
jesienną sezonu 2022

Miłośnicy strzelectwa spor-
towego licznie zgłosili się do 
rywalizacji. Tego dnia mieli 
dodatkową atrakcję. Wie-
loletni członek ZMG LOK 
Zbigniew Skowroński za-
prezentował swoje bogate 
zbiory broni z okresu II wojny 
światowej. Młodzież mo-
gła zobaczyć, jak wyglądają 
CKM-y, „pepesze”, RMK-y 
i oryginalne pistolety. Były 
też bagnety, kabury na broń 
i magazynki. 

- Udostępnione ekspona-
ty znacząco uatrakcyjniły 
wszystkim czas oczekiwania 
na swoją kolejkę do stanowisk 

strzeleckich - przyznaje prezes 
ZMG LOK w J-L - Jacek Mi-
kołajczyk. - Zbyszku, pozwól, 
że tą drogą złożę ci serdeczne 
podziękowanie za poświęcony 
czas oraz przekazanie zgro-
madzonym bogatej wiedzy na 
temat twojej pięknej kolekcji. 
Chwile spędzone tego dnia 
z tobą, pozostaną na długo 
w pamięci młodych mieszkań-
ców naszej gminy.

Rywalizację  juniorów 
młodszych wygrała Kamila 
Krawców, przed Damianem 
Dutką i Oskarem Pliszcza-
kiem. Andrzej Antos był naj-
lepszym juniorem, pokonał 
m.in. Patryka Kalecińskie-
go i Julię Kryżek. Wśród 
seniorów (członków LOK) 
tryumfował Artur Majewski, 
a na kolejnych miejscach 
uplasowali się Karol Kawałko 
i Jarosław Czachor. Zmaga-
nia seniorów niezrzeszonych 
zdominował Piotr Kozina. 

Na podium stanęli również 
Tomasz Januszewski i Jakub 
Nabiałczyk.

Nadzór nad bezpieczeń-
stwem dzieci i młodzieży 
sprawowali: Ewelina Plisz-
czak, Agnieszka Śledzińska 
i Szczepan Szafran. Każdy 
strzelec, który systematycznie 
uczestniczył w zawodach, 
a tym samym brał udział we 
współzawodnictwie rocznym, 
zostanie wyróżniony odznaką 
sprawności obronnej. Tym, 
którzy osiągnęli najwyższe 
wyniki, Urząd Miasta i Gmi-
ny w Jelczu-Laskowicach 
ufundował nagrody rzeczo-
we. Otrzymają oni również 
zaświadczenia do szkoły, 
które są brane pod uwagę przy 
wystawianiu semestralnej 
oraz rocznej oceny ze spra-
wowania. 

- Praca członków LOK 
zaangażowanych w organi-

zację zawodów jest w całości 
społeczna - podkreśla Mi-
kołajczyk. - Jej odbiór przez 
mieszkańców jest pozytyw-
ny, a to z kolei przekłada 
się na systematyczny wzrost 
naszych szeregów. Osiągane 
przez młodzież wyniki są co-
raz lepsze. Napawa to optymi-
zmem i  potwierdza, że nasza 
praca szkoleniowa przynosi 
właściwe efekty wychowaw-
cze i sportowe. Dostrzegamy 
wyraźny wzrost frekwencji. 
W tym sezonie wynosiła ona 
każdego dnia, średnio około 
sześćdziesięciu uczestników.

Podsumowanie sezonu 
2022 zaplanowano na sobo-
tę 5 listopada, godz. 10.00. 
Wówczas zostaną wręczone 
legitymacje członkowskie, 
nagrody rzeczowe, dyplomy, 
odznaki OSO, statuetki za 
udział we współzawodnictwie 
rocznym oraz medale za zasłu-
gi dla LOK.            (kt)

Rywalizacja i kolekcja broni

Uczestnicy zawodów wraz z organizatorami

fo
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Ciężary 
Dominują 

Mjollnir Wrocław 
był 8 października 
gospodarzem trzeciej 
rundy wieloboju 
atletycznego. Zawody 
wygrała ekipa LKS Polwicy 
Wierzbno

W tej rundzie rywalizowano 
m.in. w podrzucie, sprincie 
na 50 metrów i rzucie piłką 
lekarską. Reprezentanci Po-
lwicy Wierzbno zgromadzili 
109 punktów, drugie miejsce 
zajął Śląsk Wrocław, a trzecie 
Talent Wrocław. 

Indywidualnie zwycięstwa 
odnieśli: Maja Kraska, Ga-
briela Szymańska i Tymon 
Biadalski - ta trójka najmoc-
niej przyczyniła się do wygra-
nej całej drużyny. 

W kategorii dziewcząt do 
lat 12, złoto zdobyła Maja 
Kraska. Drugie miejsce zajęła 

jej klubowa koleżanka Julia 
Wójcik, a trzecie Aleksandra 
Liptak z Mjolnir Wrocław. 
Wśród chłopców do lat 15 

zwyciężył Piotr Chodor (WKS 
Wrocław). Podium uzupełnili 
ex aequo Wojciech Motała 
i Marcel Kucharski z Po-

lwicy Wierzbno. Gabriela 
Szymańska to zwyciężczyni 
w kategorii dziewcząt do lat 
15. Drugie miejsce przypadło 

Annie Jaguś, reprezentującej 
Talent Wrocław, a trzecia była 
sztangistka z Polwicy Wierzbno 
- Dagmara Krzemińśka. Rywa-
lizację chłopców w tej katego-
rii zdominował wspomniany 
wcześniej Tymoteusz Biadalski. 
Pokonał Patryka Chlebosza 
ze Śląska Wrocław i Kordiana 
Głoda z Górnika Polkowice. 

- Przed nami finałowa, 
czwarta runda wieloboju, 
która zostanie rozegrana 26 
listopada w Wierzbnie - mówi 
trener Adam Kraska. - Zwy-
cięstwo w całorocznym cyklu 
zapewniła już sobie Maja Kra-
ska, wygrywając wszystkie 
trzy dotychczasowe rundy. 
Warto wspomnieć o pierw-
szym podium w karierze 
Marcela Kucharskiego oraz 
Tymoteusza Biadalskiego.

(kt)

Maja już wygrała, LKS wciąż dominuje

Zawodnicy klubu LKS Polwica Wierzbno

fo
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Piłka nożna 
Ładny gest

Podczas der-
bowego meczu 
Pogoni Kopalina 
z Czarnymi Pie-
kary odznaczo-
no wieloletniego 
działacza spor-
towego i byłego 
p r eze sa  ek ipy  
z Piekar

Obecnie mierzy 
się on z dużymi 
problemami zdro-
wotnymi,  więc 
podczas spotkania 
zorganizowano 
dla niego licytację 
akcesoriów piłkar-
skich, które przy-
jechały do Kopa-
liny z Holandii, 
z klubu Husaria 
Apeldoorn.

(kt)

Leszek Szadorski (w środku) w towarzystwie 
Aleksandra Bajserowicza (z lewej) i Adama 
Bencala (z prawej)

fo
t. 

ar
ch

. k
lu

bu

sport Włoszczowa 
pokonana

Lokalne derby 
dla Oławy

kontakt: kamil.tysa@gmail.com s. 24 s. 25

Pamiętali  
o panu Leszku



24 www.tuolawa.pl 41/2022

Piłka siatkowa
II liga

Drugi mecz, drugi tie-
break, drugie zwycięstwo! 
Siatkarze IM Faurecia 
Volley Jelcz-Laskowice 
udanie rozpoczęli sezon 
2022/2023

W pierwszej kolejce pod-
opieczni Krzysztofa Janczaka 
i Krzysztofa Pilawy po bardzo 
emocjonującym starciu poko-
nali 3:2 Chełmiec Wałbrzych. 
Kontuzji stawu skokowego 
doznał wtedy atakujący Ad-
rian Zając, więc przez kilka 
tygodni drużyna musi sobie 
radzić bez niego. 

W drugim meczu siatkarze 
z Jelcza-Laskowic musie-
li się udać na daleki (ok. 
250 kilometrów) wyjazd do 
Włoszczowy. Tamtejszy Het-
man skończył poprzedni se-
zon na jedenastym miejscu, 
więc przynajmniej w teorii 
to „Volley” był faworytem. 
W praktyce przystępował do 
tego spotkania po inaugura-
cyjnym zwycięstwie, a rywale 
po porażce 0:3 z Bielawianką 
Bester Bielawa. 

- Na specyficznej, ciem-
nej hali we Włoszczowie 
w ubiegłym sezonie wielu 
drużynom grało się bardzo 
ciężko - przyznał prezes 
Piotr Piechota. - Byliśmy 
jedną z nich. Przed rokiem 
po długim, pięciosetowym 
meczu wygraliśmy 3:2. Teraz 
już wiemy, że i tym razem do 
wyłonienia lepszego potrzeb-
ny był tie-break.

Gruszczyński, Pakos, Mać-
kowwiak, Giemza, Lewicki, 
Spychała oraz Kulka i Lebioda 
jako libero - takim składem 
ponad dwugodzinne spotkanie 
rozpoczęli zawodnicy z J-L. 
Gra od początku była bardzo 
wyrównana. Zwycięstwo roz-
strzygnęło się dopiero w sa-
mej końcówce, którą goście 
zakończyli wynikiem 25:23. 
Osiągnęli to w dużej mierze 
dzięki świetnej grze blokiem, 
co pozwoliło na zdobycie kilku 
kluczowych punktów. 

W drugiej partii nasiliły się 
problemy jelczan z przyjęciem 
zagrywki, więc gospodarze 
szybko wypracowali straty. 
Prowadzili 8:2 i choć trene-
rzy próbowali wprowadzać 

zmiany (także personalne), to 
„Volleya” było stać tylko na 
zmniejszenie straty. Ostatecz-
nie Hetman wygrał 25:20, więc 
stan meczu się wyrównał. 

Trzeci set znów był zacięty, 
więc przebiegiem przypominał 
ten pierwszy. Na parkiecie 
pojawił się Igor Szymkus, 
zmieniając na pozycji ataku-
jącego Krzysztofa Giemzę. 
Siła jelczańsko-laskowickie-
go ataku opierała się jednak 
w dużej mierze na przyjmu-
jącym Macieju Lewickim, 
który zdecydowanie miał swój 
dzień. W pewnym momencie 
gospodarzom udało się uciec 
na kilka punktów. Miejscowi 
kibice liczyli na to, że i tym 
razem to ich ulubieńcy będą 

górą. Kluczowe z punktu wi-
dzenia przyjezdnych okazało 
się wprowadzenie na zagryw-
kę Mateusza Bielskiego. Ten 
młody rozgrywający, charakte-
rystycznym dla siebie floatem 
sprawił siatkarzom Hetmana 
wiele problemów. M.in. dzięki 
jego postawie ekipa z J-L wy-
grała 25:23. 

W czwartej części meczu od 
początku lepiej prezentowali 
się zawodnicy z Włoszczowy. 
Prowadzili 8:5, 16:13 i 21:19. 
Byli już bardzo blisko zwy-
cięstwa, ale „Volley” zaczął 
odrabiać straty. Trzeba było 
grać na przewagi, a w górze 
była już nawet piłka meczowa. 
Nie udało się jej wykorzystać, 
nie pomogły też liczne błędy 

na zagrywce. Tym razem górą 
był Hetman, kończąc seta 
wynikiem 29:27. 

Po emocjonującej i udanej 
końcówce, miejscowi dobrze 
rozpoczęli również tie-break. 
Prowadzili 2:0, ale nie potrafi-
li wypracować większej prze-
wagi. Podopieczni Krzysztofa 
Janczaka i Krzysztofa Pilawy 
poprawili się w polu zagrywki 
i przy zmianie stron prowa-
dzili 8:5. Przewagi już nie 
roztrwonili, wygrali 15:11, 
a cały mecz 3:2. 

 �  
W sobotę 15 października 

Jelczańskie Lwy wracają do 
hali Centrum Sportu i Rekre-
acji. O godz. 18.00 zmierzą się 
z beniaminkiem - Tygrysami 
Strzelin. Wstęp wolny.

Kamil Tysa
 ktysa@gazeta.olawa.pl

Udana wizyta na stacji Włoszczowa

IM Faurecia Volley Jelcz-Laskowice zdobył punkty na trudnym terenie
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Piłka siatkowa 
III liga kobiet 

Dwoma zwycięstwami 
rozpoczęły sezon 
podopieczne Jarosława 
Gębarzewskiego 
w rozgrywkach 
dolnośląsko-lubuskiej  
III ligi

Ubiegłoroczny sezon nie 
był udany dla zawodniczek 
MGLKS „Sobieski” Oława. 
Po spadku z II ligi odeszło 
wiele zawodniczek, a zastą-
piły je młode siatkarski, które 
potrzebowały czasu na „ogra-
nie się” wśród seniorek. 

Przed nowym sezonem tre-
ner Jarosław Gębarzewski po-
stawił sobie za cel zmontowa-
nie drużyny, która powalczy 
o powrót do II ligi. Po rocznej 
przerwie do Oławy wróciły: 
Justyna Baran (wyjazd za-
graniczny) oraz Paulina Wę-
grzyn (II-ligowy MKS Volley 
Świdnica). Z rozwiązanego 
zespołu „Tygrysy” Strzelin 
przyszły: Magdalena Pindel, 
Agata Bogacka, Barbara Wilk, 
Oliwia Pawleta, Zofia Jagoda 
oraz Karolina Gostyńska, 
która jest wychowanką „So-
bieskiego”, ale kilka ostatnich 
sezonów spędziła w innych 
klubach. Oprócz tych zawod-
niczek są jeszcze wychowanki 
oławskiej drużyny: Zuzanna 
Frączek, Aurelia Kraszew-
ska, Anna Butwicka i Paulina 
Orzechowska (wszystkie są 
juniorkami), a Lena Bier-
naczyk, Magdalena Konon 

i Zuzanna Smyk są kadetkami. 
Jedynie Alicja Kozak skoń-
czyła wiek juniora. 

To pomieszanie doświadcze-
nia z młodością przynosi na 
razie efekt. W pierwszym meczu 
oławianki gościły zespół „Empi-
ria MSKS Orion” Sulechów. Po 
przegranym pierwszym secie 
do 18, kolejne były już na ich 
korzyść. Ostatecznie „Sobieski” 
wygrał 3:1 (18:25, 25:16, 25:22, 
25:20). 

MGLKS „SobieSKi” oława 

Oliwia Pawleta, Zofia Ja-
goda, Agata Bogacka, Paulina 
Węgrzyn, Magdalena Pindel, 
Zuzanna Smyk oraz Karolina 
Gostyńska (libero).

Na zmiany wchodziły: Anna 
Butwicka (libero), Justyna 
Baran, Madgalena Konon, 
Zuzanna Frączek, Paulina 
Orzechowska i Aurelia Kra-
szewska.

                     *

W sobotę 8 września pod-
opieczne Jarosława Gęba-
rzewskiego zagrały w Jaworze 
z KS „Olimpia”. Spotkanie 
miało podobny przebieg jak 
przed tygodniem. Oławianki 
przegrały pierwszego seta do 
17, by wygrać kolejne trzy. 
Drugi i trzeci set miał wyrów-
nany przebieg i do końca była 
zacięta walka. W czwartym 
secie „Sobieski” od początku 
wypracował kilkupunktową 
przewagę, którą systematycz-

nie powiększał. Ostatecznie 
goście wygrali 3:1 (17:25, 
25:23, 25:23, 25:13). 

MGLKS „SobieSKi” oława 

Oliwia Pawleta, Zofia Ja-
goda, Agata Bogacka, Paulina 
Węgrzyn, Magdalena Pindel, 
Barbara Wilk oraz Karolina 
Gostyńska (libero).

Na zmiany wchodziły: 
Anna Butwicka (libero), 
Justyna Baran, Aleksandra 
Kozak, Zuzanna Frączek, 
Aurelia Kraszewska i Lena 
Biernaczyk.

                  *
Pierwszy mecz rozegrały 

juniorki młodsze „Sobieskie-
go” występujące w Dolno-
śląskiej lidze juniorek młod-
szych. Podopieczne Bogdana 
Erbela przegrały na wyjeździe 
z UMKS „Volley” Głogów 0:3 
(13;25, 14:25, 10:25). W so-
botę 15 października zagrają 
w Lubinie z „Watahą”.

(POL)

„Sobieski” na czele tabeli

Drużyna MGLKS „Sobieski” Oława po zwycięskim meczu w Jaworze. W pierwszym rzędzie od lewej: 
Karolina Gostyńska, Zofia Jagoda, Anna Butwicka, trener Jarosław Gębarzewski. W drugim rzędzie: 
Magdalena Pindel, Zuzanna Frączek, Justyna Baran, Agata Bogacka, Barbara Wilk, Alicja Kozak, Aurelia 
Kraszewska, Lena Biernaczyk, Oliwia Pawleta, Paulina Węgrzyn.
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Wyniki z 1 października:

MGLKS „SobIeSKI” oława - „eMPIRIa MSKS oRIon SuLechów 3:1
KS „oLIMPIa” JawoR - uKS „TRzyna-STKa” zIeLona GóRa 0:3
KKS „MIne MaSTeR” złoToRyJa - „LubuSKIe TaxI” azS unIweRSyTeTu zIeLonoGóRSKIeGo 3:1
Pauzował uKS „aReS” nowa SóL
wynIKI z 8 PaźDzIeRnIKa:
KS „oLIMPIa” JawoR - MGLKS „SobIeSKI” oława 1:3
uKS TRzyna-STKa zIeLona GóRa - „LubuSKIe TaxI” azS unIweRSyTeTu zIeLonoGóRSKIeGo 1:3
uKS „aReS” nowa SóL - KKS „MIne MaSTeR” złoToRyJa 3:2
Pauzowała „eMPIRIa MSKS oRIon SuLechów

TabeLa po ii KoLejce
1. MGLKS „SobieSKi” oława  6  6:2
2. KKS „MIne MaSTeR” złoToRyJa  4  5:4 
3. uKS „TRzyna-STKa” zIeLona GóRa  3  4:3
4. „LubuSKIe TaxI” azS unIweRSyTeTu zIeLonoGóRSKIeGo 3  4:4
5. uKS „aReS” nowa SóL  2  3:2
6. „eMPIRIa MSKS oRIon SuLechów  0  1:3
7. KS „oLIMPIa” JawoR  0  1:6

*
Następny mecz MGLKS „Sobieski” Oława zagra, w so-

botę 22 października o godz.16.00 na hali OCKF przy ulicy 
Sportowej, z KKS „Mine Master” Złotoryja. 

(POL)

Dolnośląsko-lubuska  
III liga kobiet

1. KS bIeLawIanKa-beSTeR bIeLawa  2  6   6:1 
2. TubąDzIn VoLLey MoSIR SIeRaDz  2  5   6:2 
3. wKS wIeLuń  2  5   6:2 
4. iM Faurecia VoLLey jeLcz-LaSKowice  2  4   6:4 
5. eco-TeaM azS SToeLzLe częSTochowa  2  4   5:3 
6. zaKSa STRzeLce oPoLSKIe  2  4   5:4 
7. GwaRDIa wILczyce  2  3   3:3 
8. KPS chełMIec wałbRzych  2  3   5:5
9. KS RuDzInIec  2  1   3:6 
10. heTMan włoSzczowa  2  1   2:6
11. uKS TyGRySy STRzeLIn  2  0   1:6 
12. azS nKS STaRT naMySłów  2  0   0:6

wyniki spotkań ii kolejki: 

KS RuDzInIec - chełMIec wałbRzych    2:3 (25:15, 19:25, 25:20, 21:25, 12:15)
heTMan włoSzczowa - IM FauRecIa VoLLey J-L 2:3 (23:25, 25:20, 23:25, 29:27, 11:15)
TyGRySy STRzeLIn - bIeLawIanKa bIeLawa    1:3 (25:19, 13:25, 23:25, 27:29)
VoLLey MoSIR SIeRaDz - azS SToeLzLe częSTochowa  3:2 (26:28, 25:19, 25:20, 18:25, 15:6)
GwaRDIa wILczyce - STaRT naMySłów          3:0 (25:18, 25:19, 25:21)
zaKSa STRzeLce oPoLSKIe - wKS wIeLuń    2:3 (20:25, 16:25, 28:26, 25:15, 8:15)

(kt)

Tabela po II ko lejce
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Piłka nożna 
IV liga 

Zasłużone zwycięstwo 
oławian, których 
rozdrażniła piątkowa 
decyzja Komisji 
Dyscyplinarnej DZPN

0:1 - JaNusZ GaNcarcZyK (w 10 miN.)
1:1 - Piotr Ficoń (12)
1:2 - DaNiel PawlaK (22)
1:3 - DaNiel PawlaK (44)
2:3 - tomasZ ruDolF (61)
2:4 - sebastiaN JarosZyńsKi (72)

Marcinkowice
8 PaźDZierNiKa 2022. staDioN mcs. wiDZów: 
oKoło 100.

Sędziowali
DamiaN GrabowsKi - GłówNy arbiter, 
a asystowali mu: bartłomieJ Nerlo 
i KrZysZtoF Nerlo (wsZyscy Ks wałbrZych).

Żółte kartki
tomasZ ruDolF (w 51 miN.), aDriaN PytliK 
(65) oraZ KrZysZtoF waliś (71).

lkS „Sokół” Marcinkowice
matlaK - JaNKowsKi, biJaN, Ficoń, aNtas - 
oberc (79 ZałuPKa), waś, PytliK (79 sPirov), 
sobieraJ - ruDolF, bialiK.

MGkS „Moto-Jelcz” oława
lubecKi - KaNiewsKi, PawlaK, łucZKiewicZ, 
waliś - DobKowsKi (73 maKhatchashvili), 
sKorłutowsKi, Kohut, w.GaNcarcZyK, 
J.GaNcarcZyK - ZatorsKi (69 JarosZyńsKi).

Zawodnicy oławskiego 
„Moto-Jelcza” dowiedzieli 
się o surowej dla nich karze 
dzień przed meczem z „So-
kołem”. Ta decyzja Komi-
sji Dyscyplinarnej DZPN 
rozdrażniła oławian, którzy 
zamierzali na boisku poka-
zać, że należy się im wyższa 
lokata w tabeli. W 10 mi-
nucie Mateusz Dobkowski 
wyrzutem z autu uruchomił 
Janusza Gancarczyka, który 

sprytnym uderzeniem poko-
nał Jakuba Matlaka. Riposta 
gospodarzy była natychmia-
stowa. Krzysztof Bialik trafił 
z woleja w słupek, a dobitka 
wyszła na róg. Po chwili Piotr 
Ficoń celnie główkował po 
rzucie rożnym. 

W 22 minucie oławianie 
ponownie objęli prowadzenie 
po główce Daniela Pawlaka 
z podania Mateusza Dobkow-
skiego. Oławski stoper znów 
wpisał się na listę strzelców 
przed końcem pierwszej poło-
wy. Tym razem dośrodkował 
Waldemar Gancarczyk z rzu-
tu rożnego. Wcześniej Bar-
tosz Lubecki obronił strzał po 
kontrze Kacpra Oberca, a w 

rewanżu Janusz Gancarczyk 
uderzył niecelnie. Świetną 
okazję strzelecką miał też 
Wojciech Kaniewski, ale 
bramkarz „Sokoła” wybił 
piłkę na róg.

Zaraz po przerwie zablo-
kowany został strzał Jakuba 
Skorłutowskiego z bliskiej 
odległości. Gospodarze od-
powiedzieli akcją Roberta 
Sobieraja, ale jego uderzenie 
obronił golkiper „Moto-Jel-
cza”. Kilka minut później Fi-
lip Zatorski trafił w słupek po 
rzucie rożnym. W 60 minucie 
sfaulowano Roberta Sobie-
raja w polu karnym, a sędzia 
wskazał na „wapno”. Damian 
Waś trafił w poprzeczkę z je-

denastki, ale dobitka Tomasza 
Rudolfa była skuteczna. 

W 69 minucie na boisko 
wszedł Sebastian Jaroszyński, 
który po chwili ustalił wynik 
meczu na 4:2 z podania Janu-
sza Gancarczyka. W doliczo-
nym czasie gry podopieczni 
Marcina Krzykowskiego mieli 
dwie okazje podbramkowe. 
Najpierw Damian Waś głów-
kował nad poprzeczką, a zaraz 
ostrzeliwana była bramka 
oławian. W końcu Bartosz 
Lubecki obronił strzał Krzysz-
tofa Bialika z bliska.

*

Dzięki temu zwycięstwu 
„Moto-Jelcz” umocnił się 
na piątym miejscu w tabeli, 
a „Sokół” po czwartej porażce 
z rzędu znajduje się na 13 po-
zycji, czyli w drugiej połowie 
tabeli zagrożonej degradacją. 
W najbliższej kolejce oławia-
nie zagrają u siebie z „Bary-
czą” Sułów, a marcinkowicza-
nie na wyjeździe zmierzą się 
ze „Słowianinem” Wolibórz.

Jacek Polasz 
sport@gazeta.olawa.pl

LKS „Sokół” Marcinkowice - MGKS „Moto-Jelcz” Oława 2:4

Lokalne derby dla Oławy

Mateusz Dobkowski (w zielonym stroju) mija Alana Antasa. Oławianin 

Piłka nożna 
IV liga 

w piątek 7 października 
ogłoszono decyzję Komisji 
Dyscyplinarnej DZPN

Mecz VIII kolejki pomiędzy 
oławskim „Moto-Jelczem” 
a „Górnikiem” Wałbrzych zo-
stał przerwany w 26 minucie, 
przy stanie 2:0 dla oławian, 
z powodu zagrożenia wtar-
gnięciem kibiców przyjezdnej 
drużyny na boisko. Policja 
użyła gazu łzawiącego i ar-
matki wodnej do opanowania 
sytuacji, aby nie doszło do 
konfrontacji siłowej kibiców 
obu drużyn. O tym zdarzeniu 
pisaliśmy szerzej w poprzed-
nim numerze.

Komisja Dyscyplinarna 
Dolnośląskiego Związku Piłki 

Nożnej zebrała się w czwartek 
6 października, ale ostateczne 
rozstrzygnięcia zapadły do-
piero następnego dnia. Oba 
kluby ukarano walkowerami 
i karami finansowymi. „Gór-
nik” ma wpłacić 15 tysięcy, 
a „Moto-Jelcz” - 10 tysię-
cy złotych do kasy DZPN. 
Ponadto oba zespoły będą 
rozgrywały mecze domowe 
bez udziału kibiców do końca 
sezonu. Dodatkowo grupa 
kibiców „Górnika” otrzymała 
zakaz na mecze wyjazdowe 
również do końca sezonu. 
Oławskich fanów tak nie uka-
rano, bo posiadają już taki za-
kaz za wcześniejsze wybryki.

Oba kluby mają prawo od-
wołać się od tej decyzji i jak 
się dowiedzieliśmy, „Moto-
-Jelcz” zamierza to zrobić. 
Oławscy działacze uważają 
za niesprawiedliwe ukaranie 
drużyny „Moto-Jelcza” wal-
kowerem, gdy zapowiadał 

się pogrom wałbrzyszan. 
Ponadto to wysoka kara 
pieniężna dla gospodarzy, 
których kibice nie sprowo-
kowali zamieszek na try-
bunach. Nie zniszczyli też 
ogrodzenia, tak jak to zrobili 
„fanatycy z biedaszybów”. 
Było też niespokojnie, od-
palone race i spalenie flagi 
„Górnika”, ale policja nie 
użyła wobec nich gazu łza-
wiącego i armatki wodnej. 

Działacze „Moto-Jelcza” 
rozważali wcześniej ro-
zegranie meczu z „Gór-
nikiem” Wałbrzych bez 
udziału publiczności lub 
bez kibiców przyjezdnych, 
ale uzyskali informację, 
że policja jest w stanie za-
bezpieczyć ten mecz. Teraz 
niektórzy mają wrażenie, że 
dla policjantów był to świet-
ny poligon doświadczalny, 
aby przećwiczyć w prak-
tyce sprawne opanowanie 

sytuacji zagrożenia podczas 
meczu piłkarskiego. 

W całej tej sprawie żal jest 
piłkarzy, których ukarano 
obustronnym walkowerem. 
Przecież można było rozegrać 
mecz, w innym terminie od 26 

minuty, na neutralnym boisku 
i bez udziału kibiców obu 
drużyn. A co mają powiedzieć 
wierni kibice „Moto-Jelcza”? 
Regularnie przychodzili na 
mecze, a teraz zostali uka-
rani za zachowanie grupy 

chuliganów, którzy pojawili 
się jednorazowo i nie byli 
zainteresowani tym co dzieje 
się na boisku.

(POL)

Dotkliwe kary dla „Moto-Jelcza”

Spalenie flagi „Górnika” Wałbrzych w sektorze oławskich kibiców
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wyniki iX kolejki, rozgrywanej 8-9 października
Barycz - Foto-Higiena 0:1, Sokół - Moto-Jelcz 2:4, 

Bielawianka - Piast Ż. 0:2, Orzeł - Lechia 0:3, Polonia/Stal 
- Zamek 3:1, Piast Nowa Ruda - Galakticos 1:1, Polonia T. 
- Skałki 1:0, Górnik - Słowianin 1:1.

mieJsce                                                                 Zwycięstwa                PorażKi               bramKi
          DrużyNa                                                                         remisy              PuNKty               
1. Piast żmiGróD  7  1  0  22  20:5
 2. Foto-HiGiena Gać  6  1  1  19  23:11
3. słowiaNiN wolibórZ  5  3  0  18  21:7
4. lechia DZierżoNiów  5  1  2  16  22:12
5. Moto-Jelcz oława  4  2  1  14  16:7
6. PoloNia/stal świDNica  4 2  2  14  19:13
7. barycZ sułów  3  2  3  11  14:9
8. PoloNia trZebNica  3  2  3  11  13:16
9. GalaKticos solNa  2  4  2  10  7:8
10. Piast Nowa ruDa  3  1  4  10  11:11
11. orZeł ZąbKowice śląsKie  2  4  2  10  10:12
12. bielawiaNKa bielawa  2  1  5  7  17:21
13. Sokół Marcinkowice  2  1  5  7  15:23
14. sKałKi stolec  1  1  7  4  8:30
15. GórNiK wałbrZych  0  2  5  2  7:19
16. ZameK KamieNiec ZąbKowicKi  0  2  7  2  9:28

*
W X kolejce, rozgrywanej w sobotę 15 października, 

o godzinie 13.00 „Słowianin” Wolibórz zmierzy się z „So-
kołem” Marcinkowice, o 14.00 „Piast” Żmigród podejmie 
„Foto-Higienę” Gać, a o 15.00 „Moto-Jelcz” Oława zagra 
z „Baryczą” Sułów.

(DCz)

Tabela IV ligi  
- grupa wschodnia

 Powiedzieli po meczu Not. i fot.: (POL)

Zbigniew Smółka - trener „Moto-Jelcza” 
 - Jesteśmy w trudnym momencie, po tym co się ostatnio wydarzyło. Nadal 

jestem w szoku, a interesuję się piłką światową od czterdziestu lat. Po tej wczoraj-
szej decyzji Komisji Dyscyplinarnej, dzień przed meczem, trudno było mentalnie 
podnieść drużynę. Rozumiem, że kary powinny być, walka z bandytyzmem, ale 
nie wolno karać sportowo drużyny, która prowadziła 2:0 i dawać jej walkower. 
Mam nadzieję, że po odwołaniu punkty zostaną przywrócone, bo one chłopcom 
się należą. 

Dzisiaj mieliśmy twardy, derbowy mecz i stałe fragmenty gry oraz indywidualności kilku 
zawodników sprawiły, że ponownie wygrywamy na tym ciężkim terenie.

 Marcin krzykowski - trener „Sokoła”
 - Wydaje mi się, że kibice mogli zobaczyć dzisiaj ciekawe widowisko. Mecz 

był szybki i sporo było sytuacji podbramkowych. Wygrała drużyna lepsza, która 
potrafiła bezlitośnie wykorzystać nasze błędy. W ostatnich dwóch minutach na-
wet mieliśmy jeszcze okazje do wyrównania. Nie wiem, czy byłoby to wówczas 
zasłużone? Wydaje mi się, że Oława zasłużyła na to zwycięstwo. 

Uciekły nam kolejne punkty. Mam nadzieję, że chłopcy nie wpadną w jakiś 
dołek mentalny, a ja będę musiał ich z tego podnieść. Ostatnie cztery mecze przegraliśmy, a nie 
byliśmy znacznie odstającym zespołem od rywali. Brakuje nam tego piłkarskiego łutu szczęścia. 
Mam nadzieję, że w najbliższych meczach wreszcie zapunktujemy. 

Damian Pawlak strzelił dwa gole 
„Sokołowi”
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Klasa „0” seniorów

Klasa „0” seniorów

PIŁKA NOŻNA 
IV liga 

Zespól Krystiana Pikausa 
po wyrównanym 
pojedynku wywiózł 
komplet punktów 
z trudnego terenu 
w Sułowie

0:1 - IEGOR TARNOV (W 58 MIN.)

SUŁÓW
8 PAŹDZIERNIKA 2022 ROKU. STADION 
„BARYCZY”. WIDZÓW OK. 100.

SĘDZIOWALI 
PIOTR ZAJĄC Z LEGNICY - GŁÓWNY ARBITER, 
ORAZ ASYSTENCI LINIOWI - MARCIN KRUPA ORAZ 
BORYS SZANDUŁA (KS OZPN LEGNICA).

ŻÓŁTE KARTKI
MIŁOSZ PARADOWSKI (W 11 MIN.), MICHAŁ 
HAWRYŁO (29), KACPER GŁOWIEŃKOWSKI (35), 
IEGOR TARNOV (42), JAKUB CIURKOT (52), 
JAKUB BOHDANOWICZ (72), OLEKSANDR LAPTSAI 
(90+) - WSZYSCY ZA FAULE.

LKS „FOTO-HIGIENA”
JANIUK - DOBROWOLSKI, RADKEVICH, CIURKOT, 
ORZECHOWSKI - BUJAKIEWICZ, VO. PASICHNYK, 
HAWRYŁO, LAPTSAI - VA. PASICHNYK (85 
MORAWSKI), TARNOV (80 TELATYŃSKI)

LKS „BARYCZ”
KOCZOROWSKI - WÓJCIK (85 SERWETA), 
BOHDANOWICZ, BĄK, PUCHAŁA, 
GŁOWIEŃKOWSKI (65 DRAGON), PARADOWSKI, 
JASIŃSKI, BACHTA, SMEKTAŁA, OLEJNICZAK

W 15 minucie w sytuacji 
„sam na sam” z Filipem 
Koczorowskim znalazł się 
Oleksandr Laptsai, ale dobrą 
interwencją popisał się golki-
per „Baryczy”. Siedem minut 
później piłka powędrowała 
na 17 metr, gdzie Laptsai 
i Vasyl Pasichnyk nie doga-
dali się i ten pierwszy uderzył 
na bramkę, ale w tym strza-
le przeszkodził mu kolega 
z drużyny, więc piłka przele-
ciała obok słupka. W 25 mi-
nucie Konrad Dobrowolski 
z bocznej strefy dośrodkował 
w pole karne, gdzie Jakub 
Ciurkot niecelnie uderzył 
głową. Piętnaście minut póź-
niej Kacper Głowieńkowski 
próbował zza pola karnego, 

ale dobrą interwencją po-
pisał się Szymon Janiuk. 
W ostatniej akcji pierwszej 
połowy Dobrowolski zagrał 
na prawą stronę pola karnego 
do wybiegającego Vasyla 
Pasichnyka, ale ten z ostrego 
kąta trafi ł jedynie w boczną 
siatkę,

W 53 minucie Vasyl Pa-
sichnyk z prawego skrzydła 
zagrał w pole karne do Pawła 
Bujakiewicza, ale jego strzał 
obornił Koczorowski. Pięć 
minut później z rzutu wolne-
go w okolicach 20 metrów 
lewą nogą strzelał Iegor Tar-
nov, piłka dostała dziwnej ro-
tacji i przy silnym uderzeniu 
przełamała ręce bramkarza 
i zatrzepotała w bramce. 
Chwilę później w świetnej 
okazji na 12 metrze zna-
lazł się Jakub Smektała, ale 
jego uderzenie było niecelne. 
W 67 minucie Łukasz Dragon 
zagrał do Adriana Puchały, 
ale jego próbę z 10 metrów 
kapitalnie powstrzymał Ja-
niuk. Pięć minut później 
z ostrego kąta w polu karnym 
swoich sił spróbował Tarnov, 
jednak górą był miejscowy 
bramkarz. W 82 minucie 
w pole karne wbiegł Dawid 
Bąk, lecz jego uderzenie 
obronił świetnie dyspono-
wany tego dnia Janiuk. Dwie 
minuty później z bocznej 
strefy podanie otrzymał Vasyl 
Pasichnyk - jego uderzenie 
z 15 metrów poszybowało 
obok bramki. W 90 minucie 
Bujakiewicz zagrał do Volo-
dymyra Pasichnyka, którego 
strzał z pola karnego wybro-
nił bramkarz. W ostatniej 
akcji meczu w polu karnym 
„Foto-Higieny” padł zawod-
nik miejscowych jak „rażony 
piorunem”, ale sędzia nie 
dopatrzył się faulu w tej sy-
tuacji i po chwili zakończył 
zwycięski dla „Foto-Higie-
ny” pojedynek.

DOMINIK CZERENDA 
sport@gazeta.olawa.pl

LKS „Barycz” Sułów - LKS „Foto-Higiena” Błyskawica Gać 0:1

Świetna lewa noga Iegora

Vasyl Pasichnyk (przy piłce) miał w spotkaniu z „Baryczą” Sułów kilka sytuacji za zdobycie bramki, ale ostatecznie to jego kolega z drużyny 
Iegor Tarnov dał bramkę na wagę trzech punktów
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Grupa III

Wyniki IX kolejki, 
z 8-9 października

Czarni Chrząstawa - Czar-
ni J-L 2:9 (bramki dla „Czar-
nych” J-L zdobyli: Patryk 
Szczebelski - 3, Bartłomiej 
Pawłowski - 3, Dominik 
Chruściel, Piotr Kucharzyk 
oraz bramka samobójcza), 
Polonia Miłoszyce - Długołę-
ka 2000 2:0 (bramki dla „Po-
lonii” zdobyli: Przemysław 
Zygmunt oraz Maciej Żar-
ski), LZS Zbytowa - WKS 
Wilczyce 1:8, Borowianka 
- Polonia Wrocław 1:2, Per-
ła - Dąb 2:1, Skra - Widawa 
Kiełczów 5:4, Wiwa - KS 
Brochów 8:1, KS Łozina - 
Widawa Bierutów 0:2.

TABELA PO IX KOLEJCE:
1. WIWA GOSZCZ  9  27  63:16
2. CZARNI J-L  9  27  57:13
3. WIDAWA BIERUTÓW  9  21  47:10
4. CZARNI CHRZĄSTAWA  9  16  21:24
5. PERŁA WĘGRÓW  9  16  19:29
6. WKS WILCZYCE  9  15 27:31
7. DĄB DOBROSZYCE  9  15  26:17
8. POLONIA MIŁOSZYCE  9  14  19:17
9. KS BROCHÓW  9  14  21:22
10, KS ŁOZINA  9  13  18:17
11. POLONIA WROCŁAW  9  12  20:21
12. SKRA WOJNOWICE  9  7  17:38
13. WIDAWA KIEŁCZÓW  9  7  19:28
14. BOROWIANKA BOROWA  9  4  14:41
15. DŁUGOŁĘKA 2000  9  3  13:29
16. LZS ZBYTOWA  9  0  8:56

*
W następnej X kolejce, roz-

grywanej w sobotę 15 paź-
dziernika, o godzinie 15.00 
„Czarni” Jelcz-Laskowice 
podejmą „Wiwę” Goszcz, 
a w niedzielę 16 października 
o 14.00 „Widawa” Bierutów 

zagra z „Polonią” Miło-
szyce.

Grupa IV
Wyniki IX kolejki, 
z 8-9 października

Burza - Kolektyw 3:1 
(bramki dla „Burzy” zdoby-
li: Michał Gałaszewski - 2, 
Paweł Pióro), Korona - Sokół 
II 6:0, KS Żórawina - Rapid 
2:0, Wicher - Esthetic 2:1, 
Nefryt - Kwarcyt 1:3, Lider - 
Polonia Jaszowice 2:4, FMS 
Strzelin - Świteź 2:1, Polonia 
Jaksonów - Energetyk 1:4.

TABELA:
1. BURZA BYSTRZYCA  9  24  42:14
2. KS ŻÓRAWINA  9  22  25:10
3. POLONIA JASZOWICE  9  21  33:18
4. ENERGETYK SIECHNICE  9  20  26:12
5. KOLEKTYW RADWANICE  9  18  40:13

6. ESTHETIC LUDÓW ŚL.  9  16  23:22
7. POLONIA JAKSONÓW  9  13  35:21
8. KORONA PĘCZ  9  13  22:22
9. SOKÓŁ II MARCINK.  9  11  16:28
10. FMS STRZELIN  9  10 15:25
11. WICHER DOMASŁAW  9  10  13:27
12. RAPID DOMANIÓW  9  9  19:23
13. KWARCYT JEGŁOWA  9  9  17:32
14. NEFRYT JORDANÓW ŚL.  9  9  16:32
15. LIDER BORÓW  9  3  13:31
16. ŚWITEŹ WIĄZÓW  9  3  10:35

*
W następnej X kolejce, 

rozgrywanej w sobotę 15 
października, o godzinie 
16.00 „Sokół” II Marcin-
kowice podejmie „Burzę” 
Bystrzyca, a w niedzielę 
16 października, o godzinie 
16.00 „Rapid” Domaniów 
zagra z „Polonią” Jaksonów.

(DCZ)

PIŁKA NOŻNA 
Klasa „O” 

Podopieczni trenera Jacka 
Imianowskiego prowadzili 
już 2:0, jednak w wyniku 
prostych indywidualnych 
błędów musieli pogodzić 
się z porażką

Lider z Międzyborza do tej 
pory wygrał wszystkie mecze 
na własnym boisku i był zde-
cydowanym faworytem. Zmo-
bilizowani przyjezdni nie po-
zwalali jednak gospodarzom 
na zbyt wiele. Grano głównie 
w środku pola, brakowało 
akcji oskrzydlających i spięć 
podbramkowych. Pierwsi 
obudzili się marszowiczanie. 
W 26 minucie, po dośrodko-
waniu z rzutu rożnego, Paweł 
Olenkiewicz trafi ł do siatki, 
otwierając rezultat spotkania. 

Mimo prób z obu stron do 
przerwy wynik już się nie 
zmienił. Po zmianie stron 
podopieczni trenera Mariusza 
Bełkowskiego próbowali od-
robić jednobramkową stratę, 
jednak czynili to chaotycznie. 
W 66 minucie międzyborza-
nie nadziali się na kontrę. 
Radosław Florek przerzucił 
do Przemysława Kiełcza, 
ten wpadł na pole karne i nie 
zmarnował doskonałej oka-
zji, podwyższając na 2:0 dla 
„Orła”. Radość przyjezdnych 
trwała zaledwie dziesięć mi-
nut. W 71 minucie Jakub 
Skorupa sfaulował w obrębie 
szesnastki napastnika miejsco-
wych i arbiter Paweł Ogrodnik 
wskazał na „wapno”. Jede-
nastkę skutecznie wykonał 

Michał Mazurek. Pięć minut 
później ten zawodnik wy-
równał, uderzeniem z rzu-
tu wolnego, wykorzystując 
niezdecydowanie bramkarza 
gości – Artura Walczaka. Dru-
żyna z gminy Oława odpowie-
działa szybkim kontratakiem. 
Florek uwolnił się spod opieki 
obrońców i strzelił do siatki, 
efektownym lobem. Sędzia 
jednak nie uznał tego prawi-
dłowego gola, dopatrując się 
spalonego. Przyjezdni długo 
protestowali, ale na niewiele 
to się zdało. Pięć minut przed 
końcem regulaminowego cza-
su gry międzyborzanie zadali 
decydujący cios. Po dośrod-
kowaniu z rzutu rożnego, 
najsprytniejszy w zamiesza-
niu podbramkowym, Damian 

Czech pokonał Walczaka 
i utonął w objęciach urado-
wanych kolegów. Podopieczni 
trenera Imianowskiego nie 
zdołali skutecznie odpowie-
dzieć i po końcowym gwizdku 
schodzili z boiska w nieweso-
łych nastrojach.

Stal-Fox „Orzeł” Mar-
szowice: Walczak - Skorupa, 
Pożarycki, Mikła, Olenkie-
wicz - Dutka, Okoń, Danyliuk 
- Kucyniak (75 Pych), Kiełcz 
(90 Moroz), Florek (87 Kul-
czycki)

Bramki: Michał Mazurek 
– dwie (w 71 i 76 min.) oraz 
Damian Czech (85) – dla go-
spodarzy, a dla gości – Paweł 
Olenkiewicz (26) i Przemy-
sław Kiełcz (66).     

(TN)

KS „Zenit” Międzybórz - Stal-Fox „Orzeł” Marszowice 3:2

„Zenit” za mocny

Wyniki IX kolejki, rozgrywanej 8 i 9 października
 

KS „ZENIT” MIĘDZYBÓRZ - STAL-FOX „ORZEŁ” MARSZOWICE   3:2
KS „STRZELINIANKA” - MKS „POGOŃ” OLEŚNICA     2:3
LZS „BRESNA” BRZEŹNO - WKS WIERZBICE     2:3
MKP WOŁÓW - SKS „POGOŃ” SYCÓW     1:0
GKS KOBIERZYCE - KS „POGOŃ” MIĘKINIA     5:2
GKS MIRKÓW/DŁUGOŁĘKA - LKS „BŁYSK” KUŹNICZYSKO     1:4
MKP „WRATISLAVIA” - OKS „ORZEŁ” PAWŁOWICE     2:4
KS „POLONIA” BIELANY WR. - „PIAST” ŻERNIKI     5:2 

***
Rozegrany 5 października awansem mecz z X kolejki:
Pogoń Syców – GKS Kobierzyce 3:2
 

TABELA PO IX KOLEJCE
1. ZENIT MIĘDZYBÓRZ  9  21   44:17
2. POGOŃ OLEŚNICA  9  19   46:17
3. WRATISLAVIA  9  18   26:19
4. BŁYSK KUŹNICZYSKO  9  18   38:13
5. POLONIA BIELANY WR.  9  18   34:19
6. GKS MIRKÓW/DŁUGOŁĘKA  9  16   39:16
7. WKS WIERZBICE  9  15   26:18
8. BRESNA BRZEŹNO  9  15   41:21
9. POGOŃ SYCÓW  10  14   28:18
10. ORZEŁ PAWŁOWICE  9  14   31:24
11. MKP WOŁÓW  9  13   25:16
12. STRZELINIANKA  9  13   20:17
13. ORZEŁ MARSZOWICE  9  11   44:19
14. PIAST ŻERNIKI  9  4   15:33
15. GKS KOBIERZYCE  10  3   11:99
16. POGOŃ MIĘKINIA  9  0   3:105

*** 
W następnej kolejce, w sobotę 15 października, Stal-Fox 

„Orzeł” Marszowice podejmie „Wratislavię”. Początek 
meczu, na boisku w Marszowicach, zaplanowano na godz. 
15.00.

(TN)
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Oława 
Rywalizacja 

Między 4 a 6 października 
odbywały się mistrzostwa 
powiatu oławskiego 
w Sztafetowych 
Biegach Przełajowych, 
zorganizowane przez 
Powiatowy Szkolny 
Związek Sportowy

Tym samym PSZS wzno-
wił działalność po ponad 
dwuletniej przerwie spowo-
dowanej pandemią. Biegi 
rozgrywane były na oławskich 
wałach obok parku miejskiego 
w trzech kategoriach wieko-
wych. W każdej występowały 
reprezentacje szkolne, wyło-
nione po eliminacjach gmin-
nych. Skład sztafety liczył 
sześciu zawodników. 

W kategorii dziewcząt kl. 
IV-VI szkół podstawowych 
zwyciężyła placówka z By-

strzycy, a w kategorii chłopców 
PSP nr 1 z Jelcza-Laskowic. 
Natomiast wśród klas VII-VIII 
najlepszą szkołą w kategorii 
dziewcząt okazała się PSP nr 
2 Jelcz-Laskowice, a wśród 
chłopców SP nr 1 z Oławy.

W najstarszej kategorii wie-
kowej startowała młodzież 

szkół ponadgimnazjalnych. 
Najszybszymi dziewczętami 
okazały się reprezentantki 
z Centrum Kształcenia Za-
wodowego i Ustawicznego 
w Oławie, a wśród chłopców 
bezkonkurencyjni byli zawod-
nicy z Liceum Ogólnokształ-
cącego w Oławie. 

Łącznie w zawodach uczest-
niczyło 140 dzieci i młodzie-
ży. Najlepsze szkoły zostały 
uhonorowane pucharami. 
Rywalizację zabezpiecza-
ła opieka medyczna i mło-
dzież z klasy mundurowej 
CKZiU w Oławie, sędziował 
Szczepan Kobel, a prowa-

dził w imieniu organizatora 
Paweł Nabiałczyk. Impreza 
w całości została sfinan-

sowana przez Starostwo 
Powiatowe.

(kt)

Międzyszkolne zawody wróciły po pandemii

W zawodach uczestniczyli uczniowie szkół z powiatu oławskiego
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Biegano w sześcioosobowych sztafetach

fo
t. 

ar
ch

. p
ry

w
at

ne

Piłka nOżna 
Klasa „B” 

W najciekawszym 
meczu siódmej kolejki 
Błękitni Siedlce pokonali 
Jankowiankę Wierzbno

Widawa Grędzina wróciła 
na fotel lidera grupy IV. Stało 
się tak po remisie LZS Sol-
niki Małe w Gręboszycach 
i zwycięstwie podopiecznych 
Arkadiusza Smyczyńskiego 
w Kątnej. Tuż za liderem 
plasuje się Zalesie Wójci-
ce, które łatwo rozprawiło 
się z Błękitnymi Krzeczyn. 
Cenne zwycięstwo odniósł 
Piast Miłocice w Śliwicach. 
Jedynym zespołem z powiatu 
oławskiego, który w tej kolej-
ce nie zdobył żadnego punktu, 
jest Burza Dębina. Dębinianie 
przegrali derbowy pojedynek 
z Pogonią Kopalina.

Hitem siódmej kolejki było 
spotkanie Błękitnych Siedlce 
z Jankowianką Wierzbno.
Wygrali podopieczni Rafała 
Koziny, umacniając się na pro-
wadzeniu w tabeli. Na drugie 
miejsce w tabeli awansowała 
Burza-Dombud Chwaliboży-
ce, pokonując Zorzę Zabardo-
wice. Tyle samo punktów co 
wicelider mają Korona Osiek 

i Jankowianka Wierzbno. Trzy 
punkty wywalczyła Zorza 
Niemil w meczu z Szaluną Zę-
bice. Hitem najbliższej kolejki 
będzie pojedynek w Chwali-
bożycach, gdzie miejscowa 
Burza-Dombud podejmie 
lidera.

Grupa iV

ZaleSie WóJcice - Błękitni krZecZyn 4:0

Gole: Dawid Mularczyk 
i Marcin Łupkowski - po 2.

WkS kątna - WidaWa GrędZina 0:1

Bramka: Maciej Pawłow-
ski.

PoGoń koPalina - BurZa dęBina 2:0

Gole: Robert Kozłowski 
i Mariusz Mosiej.

kP 99 ŚliWice - PiaSt Miłocice 2:4

Bramki dla Piasta: Paweł 
Rak - 2, Maciej Miller i Rafał 
Stanik.

PiaSt nadolice - ukS kiełcZóW 3:6
kS GręBoSZyce - lZS Solniki Małe 2:2

Tabela po VII kolejce
1. WidaWa Grędzina 18 28:14
2. zalesie Wójcice 17 25:6
3. lZS Solniki Małe 16 30:16
4. PoGoń KoPalina 15 18:8

5. Błękitni krZecZyn 12 17:19
6. kS GręBoSZyce 11 19:15
7. WkS kątna 10 17:12
8. Piast Miłocice  7 13:20
9. ukS acadeMy kiełcZóW 5 18:22
10 Burza dęBina 4 9:26
11. PiaSt nadolice 3 14:32
12. kP 99 ŚliWice 1 12:30

*
W niedzielę 16 paździer-

nika o godz. 11.00 zagrają: 
Widawa Grędzina - Pogoń 
Kopalina, a o godz.15.00: 
Piast Miłocice - Zalesie Wój-
cice, UKS Academy Kiełczów 
- Burza Dębina.

Grupa V

Błękitni Siedlce - JankoWianka W. 3:1

Strzelcy: Marcin Mazur, 
Sebastian Kozina i Mateusz 
Nieckarz - dla gospodarzy, 
a dla gości - Damian Kolano.

ZorZa ZaBardoWice - BurZa-doMBud 1:3

Bramki: Maciej Pluta - dla 
Zabardowic, a dla Chwalibo-
życ - Karol Nikodem, Grze-
gorz Książek i Mateusz Kuś.

SParta WrocłaW - korona oSiek 2:3

Gole dla Korony: Piotr 
Walczak - 2 i Rafał Dalecki.

Polonia GodZik. - cZarni SoBociSko 1:2

Strzelcy: Denys Maslov - 
dla Polonii, a dla Czarnych 
- Jarosław Wejerowski - 2.

ZorZa nieMil - SZaluna ZęBice 3:2

Bramki: Vladyslav Tryhub 
- 2 i Marek Chowaniak - dla 
miejscowych, a dla przy-
jezdnych - Grzegorz Szwieg 
i Sławomir Gluza.

orZeł ŚW.katarZyna - rZeMieŚlnik 5:0

Tabela po VII kolejce
1. BłęKitni siedlce 19 36:8
2. Burza-doMBud chW. 16 28:9
3. Korona osieK  16 26:19
4. janKoWianKa WierzB. 16 20:14
5. czarni soBocisKo 12 17:12
6. orZeł ŚWięta katarZyna 9 18:18
7. SParta WrocłaW 9 18:20
8. zorza zaBardoWice 7 17:16
9. SZaluna ZęBice 6 17:27
10. zorza nieMil  6 17:24
11. Polonia GodziKoWice 4 17:28
12. rzeMieślniK ołaWa 0 4:40 

*
W niedzielę 16 października 

o godz. 11.00 zagrają: Koro-
na - Szaluna, Czarni - Zorza 
Zabardowice, Rzemieślnik 
- Polonia; o godz.15:00: Bu-
rza-Dombud - Błękitni, a o 
godz.16.00: Jankowianka - 
Zorza Niemil.

(POL)

Siedlce odskakują rywalom

MOtOsPOrt 
Sukces 

latika opalińska 
wywalczyła pierwsze 
miejsce w Pucharze 
Polski Pitbike SM 
w klasie Pit ladies

- Jest, jest, jest! 
Zdobywam pierwsze 

miejsce w Pucharze 
Polski Pitbike SM 
w klasie Pit Ladies. 
Jako najmłodsza za-
wodniczka zostałam 
najszybszą kobietą 
w Polsce, dodatkowo 
jako jedyna jadąc na 
motocyklu 125cm3 
- czytamy na face-
bookowym profilu 
młodej mieszkanki 
Jelcza-Laskowic.

Ponadto podczas 
rundy finałowej Pu-
charu Polski Pit Bike 
SM w Bydgoszczy 
zajęła drugie miejsce, 
dojeżdżając na metę 
prawie równocześnie 
z pierwszą zawod-
niczą. Ostra walka 
toczyła się do samego 
końca!

(kt)

Latika najlepsza!

To kolejny duży sukces Latiki
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t. 
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Piłka nOżna 
Puchar Polski 

trzy drużyny z powiatu 
oławskiego wygrały 
pojedynki w 1/8 Pucharu 
Polski na szczeblu okręgu 
wrocławskiego

W środę 5 października 
rozegrano w okręgu wrocław-
skim mecze w ramach rozgry-
wek pucharowych. Nagrodą 
dla zwycięzców jest awans do 
ćwierćfinału okręgowego Pu-
charu Polski. Spośród trzech 
drużyn z powiatu oławskiego 
wszystkie grały na wyjazdach 
z drużynami z niższych lig, 
uzyskując awans do kolejnej 
rundy. 

Najłatwiejszą przeprawę 
miała „Foto-Higiena” Gać, 
która pokonała GKS Mirków/
Długołęka 3:1 po golach: 
Jakuba Ciurkota, Łukasza 
Orzechowskiego i Vasyla Po-
sichnyka. Oławski „Moto-
-Jelcz” wygrał z „Pogonią” 
Oleśnica 1:0 po golu Filipa 
Zatorskiego z rzutu karnego. 
Najtrudniej wywalczył awans 
„Sokół” Marcinkowice, który 
dopiero w rzutach karnych 
(9:8) wygrał rywalizację ze 
„Strzelinianką”. 

WyniKi Pozostałych sPotKań:

GalakticoS Solna - ŚlęZa WrocłaW 0:4
orZeł PaWłoWice - PiaSt ŻMiGród 1:1 
(karne 3:4)
WkS WierZBice - Polonia trZeBnica 0:2
Zenit MiędZyBórZ - BarycZ SułóW 4:0
Polonia Bielany Wr. - MkP WołóW 2:0

(POL)

Awansowali do ćwierćfinału

wyniki z 8/9 
października

Górnik WałBrZych - Moto-JelcZ ołaWa 
3:3

Gole dla oławian: Seba-
stian Wyrzykowski - 2 oraz 
Oliwier Chodor.

olyMPic Junior WrocłaW - ParaSol 
WrocłaW 1:3
Fc WrocłaW acadeMy - ŚlęZa WrocłaW 1:1
BarycZ SułóW - Polonia-Stal ŚWidnica 2:5
karkonoSZe Jelenia Góra - BoBrZanie 
BoleSłaWiec 2:0
PiaSt noWa ruda - WkS ŚląSk WrocłaW 2:2
orZeł ZąBkoWice ŚląSkie - Miedź leGnica 
5:3
Górnik PolkoWice - chroBry GłoGóW 0:3

Tabela po IX kolejce
1. chroBry GłoGóW 25 57:7
2. Polonia-Stal ŚWidnica 23 25:14

3. ŚlęZa WrocłaW 20 29:14
4. Fc WrocłaW acadeMy 19 35:18
5. Górnik PolkoWice  18 33:20
6. karkonoSZe Jelenia G. 14 16:12
7. orZeł ZąBkoWice Śl. 12 26:34
8. Miedź leGnica 11 36:17
9. WkS ŚląSk WrocłaW 11 21:22
10. Moto-jelcz ołaWa 11 15:21
11. Górnik WałBrZych 10 18:25
12. BoBrZanie BoleSłaWiec 8 14:28
13. BarycZ SułóW 6 20:31
14. ParaSol WrocłaW 5 9:17
15. PiaSt noWa ruda 5 16:49
16. olyMPic Junior Wr. 1 6:47

*
W następnej kolejce, 

w niedzielę 16 października 
o godz.11.00, juniorzy Mo-
to-Jelcza zagrają w Oławie 
z Górnikiem Polkowice.

(POL)

I liga wojewódzka juniorów

Piłka siatkOwa 
Mini-siatkówka 

chętne do pójścia w ślady 
„polskich złotek” mogą 
zgłaszać się na zajęcia 
prowadzone przez 
karolinę Gostyńską

MGLKS „Sobieski” pro-
wadzi zajęcia mini-siatkówki 
dla dziewcząt klas szóstych 
i młodszych ze szkoły pod-
stawowej. Treningi odbywają 
się w poniedziałki i środy od 
godziny 16:15 do 17:45 na hali 
OCKF przy ulicy Sportowej. 
Chętne osoby mogą zgłaszać 
się bezpośrednio w tych termi-
nach do prowadzącej te zajęcia 
Karoliny Gostyńskiej, siatkarki 
„Sobieskiego”.            (POL)

Nabór adeptek siatkówki
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Dziś zdjęcia z albumu 
Doroty Anny Adamowicz 
- lata siedemdziesiąte, 
Rynek, Oława

Na pierwszym zdjęciu wi-
dzimy Dorotę Annę Adamo-
wicz z ciocią Marią Wie-
czorkowską. W tle zachodnia 
pierzeja Rynku, a na niej cztery 
przedwojenne budynki (jeden 
zasłonięty przez ciocię), które 
przetrwały działania wojenne. 
Zwróćmy uwagę na chodnik, 
jaki wtedy był, z betonowych 
płytek - wykonany na początku 
lat siedemdziesiątych, oraz na 
betonowy słup oświetleniowy. 
Nawierzchnia była asfaltowa. 

Zdjęcie nr 2 zrobiłem 
w 1971 roku - to też zachod-
nia pierzeja Rynku. Widzimy 
remont nawierzchni ulicy 
i chodnika - w głębi stoją dwa 
autobusy z Jelcza, tzw. ogórki. 
Po prawej przed słupem oświe-
tleniowym betonowy gazon na 
kwiaty, o którym często piszą 
internauci.

Na zdjęciu nr 3 ponownie 
widzimy Dorotę Annę Ada-
mowicz. W tych latach często 
w Rynku można było spotkać 
fotografa z różnymi rekwizyta-
mi, na których fotografowano 
dzieci. W głębi widać część 
wschodniej pierzei Rynku. Za 
dziewczynką widoczna ulica 
Bartosza Głowackiego, bu-
dynek, w którym był Wiejski 
Dom Towarowy, i dalej ul. 
Krótka.

Zdjęcie nr 4 zrobiłem 
w 1971 roku - na nim budy-
nek, który spłonął w 1967. 
Był w nim Klub Ruchu, a na 
piętrze mieszkania. W głębi na 
zdjęciu ulica Krótka, widoczna 
jest także wieża ciśnień, a po 
lewej budynek, w którym 
był sklep z odzieżą dziecięcą 
„Krasnoludek”. Widzimy też 
prace związane z wykony-
waniem nowej nawierzchni 
- można więc zobaczyć, jak 
wyglądał ten plac po wojnie.

LESŁAW MAZUR 
autor albumu „Oława w latach 60. 

i 70. ubiegłego wieku na fotografiach 
Lesława Mazura”

Dorota Anna Adamowicz z ciocią 
Marią Wieczorkowską. Oławski 
Rynek

To zdjęcie zrobiłem w 1971 roku

Dorota Anna Adamowicz. W tych latach często w Rynku można było spotkać fotografa z różnymi 
rekwizytami, na których fotografowano dzieci

Zdjęcie zrobiłem w 1971 roku - widać budynek, który spłonął w 1967

Twórzmy wspólnie 
fotografi czną historię Oławy (69)

Ocalić   od 
zapomnienia

(21.01-20.02)

WODNIK

(23.11-21.12)

STRZELEC

(23.09-23.10)

WAGA

(23.07-22.08)

LEW

(22.05-21.06)

BLIŹNIĘTA

(21.03-20.04)

BARAN

(24.10-22.11)

SKORPION

(23.08-22.09)

PANNA

(22.06-22.07)

RAK

(22.12-20.01)

KOZIOROŻEC

(21.02-20.03)

RYBY

Zmiany w życiu osobistym nie wpłyną zbyt 
korzystnie. Daj sobie czas, postaraj się 
skupić na pracy i obowiązkach. Od soboty 
- poprawa nastroju i możliwość zmiany 
sytuacji. Masz okazję wkrótce poznać 
kogoś ciekawego.

(21.04-21.05)

BYK

Dużo obowiązków, także nowych, sprawi, 
że ten tydzień minie bardzo szybko. 
Wiele intensywnych przeżyć czeka także 
w miłości, choć może nie jesteś na to 
przygotowany. Pewne sytuacje zaskoczą, 
a nawet wprawią w zakłopotanie. 

Dostaniesz wiele dowodów sympatii 
i przywiązania od członków rodziny 
i nie tylko. Kolejne dni przyniosą wiele 
miłych chwil, ciekawych spotkań. Możesz 
spróbować gier losowych, gwiazdy 
sprzyjają.

Ten tydzień zdominuje praca lub 
zmiana w miejscu zamieszkania. Nowe 
okoliczności wymuszą nowe postawy 
i decyzje. Możesz zaufać partnerowi 
w sprawach inwestycji. W uczuciach nie 
będzie niespodzianek.

To, czego pragniesz, wkrótce stanie się 
faktem. Pamiętaj o zobowiązaniach wobec 
przyjaciół. Tydzień dobry na inwestycje lub 
zmiany w planach zawodowych. Weekend 
upłynie pod znakiem porządków w domu 
i w życiu uczuciowym.

Sympatyczny i miły tydzień, pod 
warunkiem, że będziesz unikał rozmów 
o pieniądzach i planach finansowych. 
Kolejne dni przyniosą ciekawe 
spotkania, wydarzenia i relaks w miłym 
towarzystwie. Uważaj na siebie.

Tydzień będzie udany, jeżeli zapomnisz 
o dawnych urazach i zaczniesz żyć życiem 
rodziny. Nie odsuwaj się od problemów, 
tylko pomyśl, jak je rozwiązać. Kolejne 
dni spędzisz na pracy i odpoczynku 
z przyjaciółmi. 

Uda się to, co sobie zaplanowałeś, 
będziesz z siebie bardzo dumny. 
W sprawach sercowych - również sukces. 
Miłość i zaufanie sprawią, że popatrzysz 
na świat przez różowe okulary. Twój 
entuzjazm udzieli się innym.

Początek tygodnia - nie najlepszy. Pewne 
sytuacje w pracy sprawią, że staniesz 
się rozdrażniony i nerwowy. Ten nastrój 
udzieli się w domu, mogą wyniknąć 
kłopoty. Postaraj się wyciszyć i pamiętaj, 
że bliscy chcą dla ciebie jak najlepiej. 

Udany i radosny tydzień, obfitujący 
w miłe niespodzianki i dowody uznania. 
Obowiązki zawodowe i domowe sprawią 
wiele radości, a przyjaciele pomogą 
w potrzebie. Napływ gotówki pod koniec 
tygodnia. 

W miłości - raczej spokojnie i bez 
szczególnych wydarzeń. Monotonia 
aż do soboty, kiedy mogą się pojawić 
niespodzianki - odwiedziny lub wiadomość 
z daleka. Uważaj na siebie, bo ze 
zdrowiem nie będzie najlepiej aż do 
niedzieli.

Udany i spokojny tydzień, zwłaszcza 
dla lubiących monotonię. Pracy nie 
będzie zbyt wiele, a z obowiązkami 
poradzisz sobie śpiewająco. Pod 
koniec tygodnia możliwy niedaleki 
wyjazd. Pomyślne wiadomości nadejdą 
szybciej, niż myślisz.
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